
ونمایی شد اینترنت کودکان ر
در جلســه ای که  دیروز برگزار شــد، طرح اینترنت کودک توســط وزیر 

ارتباطات و فناوری اطلاعات معرفی شد.
 چهارمین جلســه کارگروه راهبردی و تدوین الگوی عملیاتی و مقررات 
عمومی صیانــت از کــودکان و نوجوانان در فضای مجازی، در راســتای 
اجرایی سازی بند الف ماده 4_1 ســند صیانت از کودکان و نوجوانان در 
فضای مجازی که در جلسه شورای عالی فضای مجازی کشور مصوب شده 

بود، به میزبانی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار شد.
معرفی طرح اینترنت کــودک و ارائه نظام نامه رده بندی ســنی محتوا و 
خدمات همچنین گزارش تلوبیون توسط ســازمان صدا و سیما از موارد 

مورد بررسی در این نشست بود.
پیش از این عیســی زارع پور - وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات - از 

رونمایی طرح اینترنت کودک در هفته جاری خبر داده بود.
با ورود به ســایتی که با عنوان اینترنت کودک معرفی شــده، خطاب به 
پدران و مادران گفته شده که با استفاده از چند روش می توانند دسترسی 
فرزندان خود را به ســایت های مختلف اینترنت مدیریت کنند. همچنین 
در بخشی از ســایت به رده بندی یا لیست سایت های اینترنتی اشاره شده 
که با ورود به این بخش چهار عنوان ســایت  با رنگ بندی سبز، سفید، زرد 
و نارنجی مشاهده می شــود که هر کدام لیستی از ســایت های که برای 

دسترسی کودکان و نوجوانان مناسب هستند را دربردارند.
ســند حمایت از کودکان و نوجوانان در فضای مجازی، از سال 1۳۹۸ در 
دســتور کار شــورای عالی فضای مجازی قرار گرفته بود تا به واسطه آن 

اینترنت کودکان از اینترنت عمومی جامعه مستقل شود.

نت سیاست های پولی و مالی دولت سیزدهم با هدف کاهش تورم
خریــدار   رشــد پرشــاب نقدینگی در 
سال های اخیر، زمینه ســاز تورم بالا و البته 
مانــدگاری آن تا ماه ها پــس از پایان دولت 
قبل شــد. دولت ســیزدهم اما بــرای حل 
ریشــه ای تورم به جا مانــده از دولت قبل، 
اقدامات متعددی انجام داد. کنترل کسری 
بودجه و اعمال محدودیــت برای خلق پول 
بانک ها دو اقدام مهم دولت ســیزدهم برای 
مهار تورم بود. تورم افسارگسیخته ملموس 
ترین بحرانی بود که دولــت قبل در اقتصاد 
کشــور از خود به یادگار گذاشت. تورمی که 
روند رو به رشد آن تا پایان دولت قبل ادامه 
داشــت به طوری که طبق اعــلام مقامات 
بانک مرکزی، نرخ تورم ســالانه در شهریور 
سال گذشته به حدود ۶۰ درصد رسیده بود.

رشد تورم در ســال های اخیر به طور عمده 
ناشی از رشد پرشتاب شاخص های پولی از 
جمله پایه پولی و همچنین کســری بودجه 
فزاینده دولت ایجاد شــده بــود. بر همین 
اســاس دولت ســیزدهم برای حل اساسی 
تورم بــه جا مانــده از دولت قبــل، کنترل 
ریشه های تورم را در دســتور کار خود قرار 
داد. در این مســیر دولت به طــور همزمان 

اقدام به مهار کســری بودجه و کاهش رشد 
شاخص های پولی برای کاهش تورم کرد.

در موضوع کســری بودجه دولت از طریق 
پیگیری دو مســیر »کاهــش هزینه ها« و 
»احیای درآمدهــا« تلاش کــرد ناترازی 
شــدید دولت در سال گذشــته را برطرف 
کند؛ چرا کــه در غیر این صورت کســری 
بودجه طبق روال دولت قبل به رشــد پایه 
پولــی و در نهایت تــورم افسارگســیخته 
منجر می شــد. در نهایت دولت توانســت 
علی رغم تمام محدودیت ها، ناترازی مالی 
به جا مانده را برطرف کــرده و حتی تنخواه 
اســتقراضی ۵۵ هزار میلیارد تومانی دولت 
قبل را بــا بانک مرکزی تســویه کند و مانع 
تبدیل کسری بودجه به تورم و فشار بیشتر 

بر معیشت مردم شود.
نتیجه این رویکرد دولت سیزدهم، کاهش 
سرعت رشــد پایه پولی بود. به طوری که بر 
اســاس جدیدترین گزارش بانک مرکزی، 
پایه پولی در چهار ماه نخســت سال جاری 
۸.1 درصد رشد داشته که این رقم در مدت 
مشابه سال گذشته 1۲.۸ درصد بوده است. 
همچنین نرخ رشــد 1۲ ماهه نقدینگی )با 

پایه یکســان( منتهی به پایان تیر ماه سال 
جــاری ۳4.۹ درصد بــوده که نســبت به 
رقم ۳۹.4 درصدی در مدت مشــابه ســال 
گذشــته، معادل 4.۵ واحــد درصد کاهش 

نشان می دهد.

کنترل خلق پول نظام بانکی
 در دولت سیزدهم

اقدام دیگر دولت، کاهش سرعت رشد پایه 
پولــی و نقدینگی بود. دولت بــرای این کار 
ابتدا با اعمال محدودیــت ۲ درصدی برای 
رشد ماهانه ترازنامه بانک های تجاری و ۲.۵ 
درصدی برای بانک های توســعه ای، اولین 
محدودیت در رشــد نقدینگی را ایجاد کرد. 
گزارش صورت های مالی بانک های بورسی 
نشــان می دهد رشد مانده تســهیلات این 
بانک هــا در ماه های اخیر نســبت به مدت 
مشابه ســال گذشــته به مراتب کمتر شده 
که نشــانگر موفقیت بانــک مرکزی دولت 
ســیزدهم در کنترل خلق نقدینگی شبکه 
بانکی بــوده اســت. در مرحله بعــد بانک 
مرکــزی این سیاســت را به شــکل دقیق 
تری به شــبکه بانکی ابلاغ کرد. در سیاست 

جدید بانک مرکزی برای اعمال محدودیت 
بر رشــد ترازنامه شــبکه بانکی، بانک های 
با کفایــت ســرمایه ضعیــف 1.۵ درصد و 
بانک های با کفایت ســرمایه مناســب ۲.۵ 
درصد اعلام شــد. اقدامی که ضمن کاهش 
ســرعت رشــد نقدینگی می تواند به بهبود 

ناترازی شبکه بانکی منجر شود.
نتیجه تمامی این اقدامات، توقف روند رو به 
رشــد تورم و معکوس کردن آن بود. تورمی 
که تا نیمه سال گذشته روند صعودی داشت 

اکنون به ویژه پــس از پایان اثــر حذف ارز 
4۲۰۰ تومانی در میســر کاهش قرار گرفته 
است. چنانکه بر اســاس گزارش تورم مرداد 
ماه مرکز آمار، نرخ تورم ماهانه که در خرداد 
و بر اثر اجرای طــرح اصلاح یارانه ها به 1۲.۲ 
درصد رســیده بود، در مرداد ماه به ۲ درصد 
کاهش یافت. کاهش شــدید تورم ماهانه که 
شــاخصی از وضعیت آنی تورم کشور است، 
نشــانه ای واضح از پایان جــولان نیروهای 

تورمی و آغاز مسیر کاهش پایدار تورم است.

 فرجام ۱۰ سال ماجراجـویی
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آگهی مناقصه عمومی 

شرکت آب و فاضلاب استان کردستان

شرکت آب و فاضلاب استان کردستان در نظر دارد پروژه های ذیل را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به پیمانکاران، تولید کنندگان و تامین کنندگان واجد صلاحیت واگذار نماید. 

محل اعتبارمحل اجرامدت اجرامبلغ برآورد نام پروژه کد مناقصهردیف
مبلغ و نوع تضمین شرکت در مناقصه

واجدین شرکت در مناقصه
انواع تضمینمبلغ )ریال(

ضمانت نامه بانکی-سپرده 2/600/000/000طرح های عمرانیسنندج120روز52/017/108/290احجام باقیمانده خط انتقال آب فرجه به آساوله11401-165
نقدی اوراق مشارکت

شرکتها و اشخاص حقیقی تعیین 
صلاحیت شده در رشته آب با 

پایه متناسب

اصلاح موردی شبکه فاضلاب محلات سطح 21401-173
ضمانت نامه بانکی – سپرده 890/000/000طرح های عمرانیسنندج180روز17/791/275/362شهر سنندج

نقدی اوراق مشارکت 

شرکتها و اشخاص حقیقی تعیین 
صلاحیت شده در رشته آب با 

پایه متناسب

ضمانت نامه  بانکی – سپرده 619/000/000طرح های عمرانیسنندج 90روز12/369/323/177اصلاح شبکه فاضلاب محلات سطح شهر سنندج31401-132
نقدی اوراق مشارکت 

شرکتها و اشخاص حقیقی تعیین 
صلاحیت شده در رشته آب با 

پایه متناسب

41401-196

خرید لوله پلی اتیلن دو جداره کاروگیت نمره 
355،315،250،500م م )مناقصه عمومی 
همراه با ارزشیابی فشرده( بازگشایی پاکت 
های ارزیابی روز یکشنبه مورخ 1401/6/8

ضمانت نامه بانکی – سپرده 625/000/000طرح های عمرانیدیواندره30روز
تولید کنندگان و تامین کنندگان کالانقدی اوراق مشارکت 

ضمانت نامه بانکی – سپرده 5/000/000/000طرح های عمرانیکامیاران،قروه-بیجار60روزخرید سه دستگاه دیزل ژنراتور سیار 51401-200
تولید کنندگان و تامین کنندگان کالانقدی اوراق مشارکت 

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سامانه ستاد:ساعت 19روز پنجشنبه مورخ 1401/6/17
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد قیمت:ساعت 19 یکشنبه مورخ 1401/6/27

زمان شروع بازگشایی پاکت ها: ساعت 10 دوشنبه مورخ 1401/6/28
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار:آدرس- سنندج،خیابان امام خمینی)استانداری(-بالاتر از پل کمانگر- جنب پست بانک، شرکت آب و فاضلاب استان کردستان تلفن08731042179

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: مرکز تماس: 41934-021 دفتر ثبت نام: 88969737 و 85193768
مهلت تحویل پاکت الف)ضمانت نامه شرکت در مناقصه( تا پایان وقت اداری روز یکشنبه مورخ 1401/6/28 به دفتر حراست و امور محرمانه شرکت آب و فاضلاب استان کردستان می باشد .

شرکت آب و فاضلاب استان کردستانشرکت آب و فاضلاب استان کردستان
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چرا ارز باید تک نرخی شود؟
علی اصغر سمیعی  بر دولتمردان و مسوولین بانک مرکزی است که با 
شفاف ســازی و تک نرخی کردن ارز و فروش و تزریق مثبت و منفی آن، 
جلوی ایجاد تلاطمات و نوسانات ویرانگر و مصنوعی و رانت خوارانه در 

بازار ارز را بگیرند.
اگر برای مثال خبر برسد که خانه همســایه ما دچار آتش سوزی شده، 
حس همدردی ما تحریک می شــود و بلافاصله برای کمک به او اقدام 
می کنیم و هر کاری از دستمان بر آید از جمله خبر دادن به آتش نشانی 
و غیره را انجام می دهیم، ولی چون منزل ما محکم و مستحکم است و در 
موقع ساخت آن از مصالح خوبی استفاده شــده، چندان نگرانی از بابت 

نفوذ آتش در آن نخواهیم داشت.
اما اگر خدایی نکرده خانه ما از نی و پوشــال ســاخته شده باشد، خیلی 
نگران می شویم و حق هم داریم که نگران شویم، چون هر لحظه ممکن 
است آن آتش به خانه ما هم سرایت کند، در این صورت فقط باید دست 

به دعا شویم که وزش باد آتش را به طرف خانه ما نیاورد.
خانه ایمن یعنی اقتصاد پویا، رقابتی و قدرتمند، و خانه پوشالی یعنی 
اقتصاد رانتی، با قیمت های دســتوری و مصنوعی. بارها گفته ایم اگر 
ما در یک کشتی محکم و ایمن سوار باشــیم و ناخدا و مسئولان این 
کشــتی هم آدم.های خبره و کاردان و فهیمی باشند، از هیچ طوفانی 
احساس خطر نمی کنیم، ولی اگر در یک کشتی فرسوده و با ناخدایی 
بی مسئولیت همســفر باشــیم، جای ترس و نگرانی از کوچکترین 
امواج هم خواهد بود و باید هم بترسیم و نگران باشیم ، و دلهره داشته 

باشیم،
کشــتی ایمن یعنی قیمت های واقعی و واحد و علامت.هایی صحیح و 

ناخدای خوب یعنی مسئولین اقتصادی کارآمد و شجاع.
بار دیگر تاکید می کنــم و اصرار می ورزم بر دولتمردان و مســوولین 
بانک مرکزی است که با شفاف ســازی و تک نرخی کردن ارز و فروش 
و تزریق مثبت و منفی آن، جلوی ایجاد تلاطمات و نوســانات ویرانگر 
و مصنوعی و رانت خوارانه در بازار ارز را بگیرند و به این فســاد حاصل 
از چند نرخی بودن ارز، که علاوه بر ضربــه زدن به بیت المال و چپاول 
آن، به اخلاق جامعه هم صدمــات غیرقابل جبران وارد می کند، پایان 

دهند.

عضو کمیسیون انرژی مجلس:
ونده PMD بسته شود، بازرسی های اتهامی  پر

آژانس پایان می یابد
 عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه باید پرونده 
PMD بســته شــود،گفت: در این صورت ایران به عنوان عضو عادی 

آژانس محسوب شده و از بازرسی های اتهامی مبرا اعلام شود.
فریدون عباســی با تاکید بر لــزوم پافشــاری وزارت امورخارجه برای 
اخذ تضمین و مطمئن شــدن از یک توافق خوب در مذاکرات هســته 
ای گفت: از نظر بنده مواردی که در ســال 1۳۹۲ به عنوان دســتاورد 
برجام مطرح می شد و در سال 1۳۹4 به امضاء توافق برجام منجر شد، 
در عمل سودی برای مردم نداشــت و فقط موضوعی برای انحراف افکار 

عمومی بود.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اســلامی عدم اجرای ۲۸ شرط 
برجام از ســوی غرب را  عامل بالارفتن قیمت دلار و کاهش ارزش پول 
ملی خواند و گفت: در ادامه با محدودیت هایی زیادی که برای کشــور 
ایجاد کردند و خروج آمریکا از برجام اجازه ندادند تا جمهوری اسلامی 

از حقوق واقعی خود بهره مند شود.

وی با اشــاره به بدعهدی طرف آمریکایی در برجام و خروج از این توافق 
اظهارداشت: زمانی که آمریکا از برجام خارج شد، رییس جمهور سابق 
این جرات را نداشت که مقابله به مثل کند یا اقدام محکمی در برابر این 

اقدام طرف آمریکایی انجام دهد.
عضو فراکسیون انقلاب اسلامی ادامه داد: اما در دولت سیزدهم پیروان 
نظریه مقاومت، مدیریت دستگاه اجرایی را در دست گرفتند و انسجام 
بســیار خوبی در مدیریت اجرایی کشور شــکل گرفته است و مجلس 
انقلابی هم از دولت پشــتیبانی می کند لذا تیم مذاکره کننده باید برای 

تحقق منافع مردم از جمله حذف تحریم ها ایستادگی کند.
نماینده مردم کازرون در مجلس درباره اینکه آیا حل مســائل پادمانی 
تضمینی برای رفع تحریم ها خواهد بود، یادآور شــد: برخی از مســائل 
ادعایی که طرف مقابل درباره سه سایت هســته ای کشور مطرح کرده 
اســت و آژانس بین المللی انرژی اتمی در حال پیگیری آن می باشــد، 
درست نیســت. به عبارتی نه تنها باید پرونده PMD بسته شود، بلکه 
باید  ایران به عنوان عضو عادی آژانس محســوب شده و از بازرسی های 

اتهامی مبرا اعلام شود.
عباسی ادامه داد: پیش از این در ســال 1۳۹4 آژانس بین المللی انرژی 
اتمی، جمهوری اســلامی ایران را مجرم شــناخته بود که سبب صدور 
قطعنامه ۲۲۳1 و بیانیه اتحادیه اروپا شــد. پرونده اتهام نظامی بودن 
پرونده هسته ای ایران باید بسته شود که هنوز بسته نشده و هر بار طرف 
غربی پرونده ســازی جدیدی علیه جمهوری اســلامی در این زمینه 

می کند.
رییس اسبق ســازمان انرژی اتمی با بیان اینکه بیشــتر بازرسانی که 
از ســوی آژانس بین المللی انرژی اتمی به ایــران می آیند،انگیزه های 
جاسوسی دارند، گفت: آنها در بازدیدهای خود برخی مسائل را گزارش 
می کنند که واقعیت نداشــته و فقط پرونده مذاکرات را به سمت ایجاد 

چالش هدایت می کند.
این نماینده مجلس ادامه داد: علیرغم تلاش های جمهوری اســلامی 
ایران برای پاسخگویی به ادعاهای واهی غرب، اراده طرف غربی بر این 
است که پرونده هســته ای ایران ادامه داشته باشد. به عبارتی تا زمانی 
که پرونده PMD به صورت کامل بسته نشود، تیم مذاکره کننده باید 
بر مواضع اصولی جمهوری اسلامی پافشــاری کرده و مواد غنی شده 
را هم نگه داری کند و حتی راکتور آب ســنگین اراک را تغییر شــکل 

ندهد.
نماینده مردم کازرون در مجلس با بیان اینکه ایــران از پلوتونیم برای 
مصارف انرژی اســتفاده خواهد کــرد، اظهار داشــت: برنامه ای برای 
تولید سلاح هســته ای نداشــته و نداریم. ولی باید منعی که در برجام 
در اســتفاده از پلوتونیم برای ایران ایجاد شده برداشــته شود. چرا که 

پلوتونیم آینده انرژی دنیا است و نباید از این مزیت بی بهره شویم.
عباســی ادامه داد: اورانیوم را هم باید تا میزان ۹۰ درصد غنی ســازی 
کنیم تا برای مسائل علمی و ساخت سوخت پیشران های زیر دریایی ها 

استفاده شود.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شــورای اسلامی خاطرنشان کرد: پیش 
از این نیز رییس جمهور در نشست خبری با خبرنگاران به موضوع رفع 

PMD اشاره کرده بودند که موضوع کاملا روشن و واضحی است.

یادداشت

تریبون

عضو کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: 
دولت با شفاف ســازی درآمدها و هزینه های نفتی به 
دنبال خشکاندن ریشه فساد و کمک به توسعه صنعت 

نفت کشور است
هادی بیگی نــژاد در مورد اصلاح رابطــه مالی دولت و 
شرکت ملی نفت، گفت: شفافیت عملکرد وزرات نفت  
برای کشور یک ضرورت است و باید هر چه سریعتر این 

موضوع عملیاتی شود.
عضو کمیســیون انرژی مجلس بیان داشت: درآمدها 

و هزینه های وزارت نفت به ازای هر بشــکه 
نفت و هر مترمکعب گاز در هــر میدان باید 
مشخص شود، با این اقدام مسلما هزینه های 
پرسنل، حجم نفت و گاز میادین در استخراج 
و  توزیع به صورت شــفاف تعیین می شود و 
این اقدام می تواند به توسعه زیر ساخت های 

انرژی کشور کمک کند.
نماینده مردم ملایر با بیان اینکه دیوان محاســبات و 
ســازمان بازرسی کشــور باید با هوشــیاری عملکرد 

وزرات نفت را مورد بررسی قرار دهند گفت: 
اتهاماتی در جامعه متوجه وزارت نفت است  
که صحت و سُــقم آنها مشخص نیست و این 
موجب بدبینی می شود، اما شفاف سازی در 
این  حوزه به اعتماد ســازی در جامعه کمک 

می کند.
بیگی نژاد تصریح کرد: تمام فرآوردهای نفت 
و گاز باید از مبدا تا مقصد توسط یک حسابرس بیرونی 
قابلیت نظارت داشته باشد این مطالبه  مردم و مجلس 

منطبق با قانون و به نفع کشور است.
وی با بیــان اینکه دولــت با شفاف ســازی درآمدها و 
هزینه های نفتی به دنبال خشــکاندن ریشــه فساد و 
کمک به توسعه صنعت نفت کشور است، افزود: وقتی 
درآمد بیشــتری را در حوزه انرژی شناســایی کنیم، 
متناسب با آن بخش تکالیف بیشتری را برعهده دولت 
می گذاریم و دولت می تواند در قالــب قانون با عمل به 
تکالیف در حوزه توســعه میادین و زیر ســاخت های 

نفتی اقدام کند.

مجلس

دولت با شفاف سازی مالی وزارت نفت دنبال خشکاندن ریشه فساد است

طیبــه بیات  ســخنگوی دولــت گفت: 
اعطای اینترنــت رایــگان در بخش هایی 
از مســیر پیاده روی اربعین با همکاری دو 

کشور ایران و عراق تعبیه شده است.
 علی بهــادری جهرمی ســخنگوی دولت 
در نشســت خبری با بیان اینکه در آستانه 
1۷ شــهریور و ســالروز کشــتار جمعی از 
مردم عزیز کشورمان به دست رژیم پهلوی 
هستیم، گفت: در انتهای هفته دولت، دولت 
میهمــان مقام معظم رهبری بــود که مثل 
همیشه رهنمودهای امیدبخش و راهگشای 
ایشــان برای هیئت دولت و عموم مجریان 
دستگاه های اجرایی عنوان شــد و با نکات 
متعدد و توصیه هایی که ایشــان داشــتند، 
دولت مصمم شد ســرعت بیشتری داشته 
باشد و جلســات مشترکی از ســوی وزرا و 
معاونین آنها برگزار و به تفصیل موارد گفته 

شد و تقسیم کار صورت گرفت.

پیش بینی می کنیم ۵ میلیون نفر 
در اربعین شرکت کنند

وی افزود: در آستانه حادثه عظیم و بی نظیر 
اربعین حسینی هســتیم و علاقه داریم در 
این رویداد بزرگ مشــارکت داشته باشیم. 
پس از فروکش کرونا پیش بینی این اســت 
که حجم مشارکت بالا باشد و حضور حدود 
۵ میلیون نفر پیش بینی شــده اســت. در 
گذشته این آمار چیزی نزدیک به 1۰۰ هزار 
نفر بوده است. این پیش بینی باعث می شود 
حجم اقدامات، گســترده باشــد که دولت 
پیش از این ســتاد اربعین را برگــزار کرد و 
رئیس جمهور چندین جلسه برای آمادگی 

این سفر داشتند.
ســخنگوی دولت بیان کرد: طبیعتاً علاقه 
مشــتاقان به حضــور در ایــن گردهمایی 
نیازمنــد همراهــی و همــکاری همــه از 
جمله دولت و مــردم بــرای فراهم کردن 
زیرساخت های لازم برای تسهیل مقدمات 
سفر است. هم در ایران و هم در عراق نیاز به 

هم افزایی جدی میان همه بخش ها داریم.
بهادری جهرمی افزود: دولت در این راســتا 
سعی کرده زیرســاخت های کشور را فعال 
کند؛ 1۰ فرودگاه در کشــور برای این سفر 
آماده شده اســت و به منظور تسهیل تردد 
مرزهای زمینی به ۶ مــرز افزایش پیدا کرد 
و همچنین قطار تهران، کربلا هم فعال شده 
اســت. البته این ظرفیت ها باز هم با حجم 
انبوه زوار همخوانی ندارد و ممکن اســت با 

مشکلات و سختی هایی همراه باشد.
وی بــا بیــان اینکــه از مــردم بــه عنوان 
اصلی ترین بدنه این حرکت مردمی تشــکر 
می کنم و علاوه بر آن از بخش های مختلف 
که کمک کار تســهیل این مورد هستند نیز 
تشــکر می کنم، افزود: امروز ۶ مرز زمینی 
وجود دارد تا بار سفر در بخش های مختلف 
توزیع شــود. توصیه می شــود با وســیله 
شخصی تردد صورت گیرد. برای حداکثری 
کردن ظرفیــت ناوگان و کنتــرل هزینه ها 
اقداماتی انجام شده و میز خدمتی از دولت 
در وزارت راه و شهرسازی مستقر هستند تا 

به تخلفات احتمالی رسیدگی کنند.
ســخنگوی دولت اضافه کرد: در خصوص 
بیمه اربعین تلاش شــد که مبلغ بیمه سفر 
افزایش پیدا نکند اما خدمات ســفر اعم از 
درمان و بســتری و… ۲۵ درصــد افزایش 
داشــته اســت و با همکاری هــای صورت 
گرفته ویزا حذف شــده و بخشی از هزینه ها 
کاهش یافته اســت.بهادری جهرمی افزود: 
تســهیلات پنــج میلیــون تومانــی برای 
سرپرست های خانوار و ســه میلیون تومان 
برای زوار انفرادی در نظر گرفته شده است 
که بــه صــورت صددرصد برخــط قابلیت 

دریافت دارد.

ارائه خدمات اینترنت رایگان برای 
زائران اربعین

وی با اشاره به اینکه یکی از مشکلات مردم، 
مربوط به حوزه ارتباطات بــود، اظهار کرد: 
بیش از ۳۰ کابل ســیار برای فراهم شــدن 
آنتن دهی بهتر در نظر گرفته شــده اســت 
و بالنی هم بــرای اعطــای اینترنت رایگان 
در مرز مهران جای گذاری خواهد شــد که 
از شــنبه انجام می شــود. اعطای اینترنت 
رایگان در بخش هایی از مســیر پیاده روی 

اربعین با همکاری دو کشــور تعبیه شــده 
است.

سخنگوی دولت خاطرنشــان کرد: تماس 
رایگان صوتی با تلفن های ثابت و سیار کشور 
برای زوار فراهم خواهد شــد. پیام رســان 
»بله«، برای اعلام وضعیت و موقعیت زائرین 
بدون نیاز به اینترنت نیز فعال شــده است. 
یکی از شرکت ها نیز امکان اشتراک گذاری 
وسیله نقلیه را برای زائرین فراهم کرده است 
تا زوار بتوانند با هم به مرز رفت و برگشــت 
داشته باشند و اسنپ، تپسی، ماکسیم هم با 
همین خدمات فعال شدند و پزشکی آنلاین 
برای زوار نیز فراهم خواهد شــد. در حوزه 
فناوری نوین، اقدامات خوبی برای تسهیل 

امور زائران تعبیه شده است.
بهادری جهرمــی گفت: درخواســت ما از 
مردم همراهی و همکاری اســت، زیرا با این 
حجم سفر طبیعتاً نواقص و مشکلاتی وجود 
خواهد داشت و امکانات کافی نخواهد بود در 
صورتی که طبق دســتورات رئیس جمهور 
همه دستگاه ها موظف شدند همه امکانات 

خود را در این مسیر به کار بگیرند.

مصمم هستیم »درگاه ملی خدمات 
دولت هوشمند« را فعال کنیم

وی در رابطــه بــا آمــار و ارقام پیوســتن 
دســتگاه ها بــه درگاه مشــترک خدمات 
الکترونیک دولت، اظهار کرد: پیوســتن به 
این درگاه دو دهه اســت که مطرح است و 
دولت مصمم است این »بارِ زمین مانده« را 
نیز بردارد مانند قانون مربوط به آزادسازی 
سواحل. دولت مصمم اســت درگاه دولت 
الکترونیک را حتماً بــه صورت پنجره واحد 
اجرایــی کند. گــزارش آمار پیوســتن ها 
در جلســه هیئت دولت قرائت می شــود و 
رئیس جمهور هــم تأکید برای پیوســتن 
به درگاه دارند تا دســتگاه هایی که امکان و 
زیرساخت پیوستن ندارند به صورت شفاف 

آن را به مردم اعلام کنند.
سخنگوی دولت افزود: بیش از ۳۰ دستگاه 
به این درگاه پیوســتند و امیدوار هستیم با 
پیگیری خوب رســانه ملــی و همکاری و 
همدلی دولت و مجلس و ســایر بخش های 
حاکمیتی تا پایان شهریور عدد قابل قبولی 
از پیوستن دســتگاه ها به این سامانه داشته 
باشیم.بهادری جهرمی در رابطه با تأکیدات 
مقام معظم رهبری پیرامــون حمل و نقل 
و تأثیر آن بــر اقتصاد و برنامــه دولت برای 
تسریع تاکید مقام معظم رهبری، بیان کرد: 
یکی از سیاست های دولت تقویت و توسعه 
مســیرهای تجاری بوده و اقدامات بســیار 
خوبی در این راســتا صورت گرفته است و 

مسیرهایی هم تا حدودی فعال شدند.
وی اضافه کرد: راه آهن رشــت و آستارا در 
مســیر تحقق و اجرایی شــدن قرار دارد و 
بیش از 4۰ متر آن در حال اجرا اســت و ما 
بقیه آن در حال تأمین راه و مســیر است. ان 
شاءالله وزیر راه پایان شــهریور ماه سفری 
به آذربایجان خواهند داشــت کــه یکی از 
محورهای اصلی آن پیگیری مســیر مورد 

اشاره است.

علت بستری شدن وزیر راه!
ســخنگوی دولت در رابطه با عیادت وی از 

وزیر راه و شهرســازی و آخریــن وضعیت 
او، افــزود: وزیــر راه به دلیــل ضربه ای که 
در جریــان حادثه ای در منــزل به کمر وی 
وارد شــده بود، بستری شــد و تزریقی هم 
به ستون فقرات داشــت. به حمدالله بهبود 
نسبی حاصل شده اســت و او در این مدت 
کار را در منــزل پیگیر بودند و از شــنبه هم 
در وزارتخانه و جلسات دولت حضور یافتند.

بهادری جهرمــی در رابطه با اقدامات دولت 
برای تدوین نقشــه جامع، طبق تاکید رهبر 
انقلاب، خاطرنشــان کرد: باز هم از بیانات 
راهگشای مقام معظم رهبری و تعریف های 
کم ســابقه ایشان از دولت تشــکر می کنم. 
دولت خــود را مکلف می کنــد وارد میدان 
حل مشــکل شــود و با توجه بــه تأکیدات 
مقام معظم رهبری بــرای حضور در میدان، 
نکته ای مطرح شــد و آن این بود که برنامه 
باید روی میز کار باشــد و سند تحول دولت 
مردمی در این راستا تدوین شده و راهبردها 

و راهکارها احصا شده است.

مأموریت رئیس جمهور به میرکاظمی
وی اضافه کرد: در حوزه اطلاع رســانی این 
سند هم تصمیم گیری هایی صورت گرفته 
است. برنامه ســند تحول دولت مردمی به 
صورت عمومی منتشــر شــده و باید برای 
ترویــج و گشــایش آن کار شــود. دولت از 
هرگونه برنامه ای در راستای تحقق این سند 
اســتقبال می کند. رئیس جمهــور، رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه را مکلف به تقویت 
ایــن برنامه کــرد و وزارت های ســتادی، 

تضمین کننده حرکت دولت خواهند بود.
ســخنگوی دولــت در رابطه بــا مذاکرات 
گفت: گفتگوهــا در زمینه توافق ادامه دارد، 
اما طرف مقابل باید از زیاده خواهی دســت 
بردارد. تضمین ها باید اطمینان آور باشد و 
راســتی آزمایی های علمی و عملی صورت 
گیرد و ادعاهای سیاسی درباره پادمان هم 
باید بسته شــود.بهادری جهرمی در رابطه 
با وضعیت آب اســتان همــدان و اقدامات 
دولت بــرای جلوگیــری از تکــرار آن در 
اســتان های دیگر، ادامه داد: بحران کم آبی 
و خشکســالی بحران جهانی است و تدابیر 
برای مواجهه بــا این بحران بایــد پیش از 
این صورت می گرفت. اقدامات انجام شــده 
تناســبی با بحران هــا نــدارد و پیش بینی 
تنش های گســترده وجود داشت و ابتدای 
تشکیل دولت، وزارت نیرو برای ۳۰۰ نقطه 

پیش بینی تنش آبی داشت.
وی اظهار کــرد: مجموعــه وزارت نیرو هم 
طرح های متوقف شــده را تسریع کرد و هم 
طرح »میانبری« را تدوین کــرد. در حوزه 
همدان نیز طرح میانبری در نظر گرفته شد 
تا ضرب الاجلی تنش آبی را جبران کنند تا 
به تدریج طرح های بلنــد مدت تری در نظر 
گرفته شــود. جبهه کاری در این زمینه به 
چندین جبهه افزایش پیدا کردند. امیدوار 
هســتیم با همراهــی مردم بــرای اصلاح 
شیوه آبیاری و … شــاهد کاهش بحران ها 

و تنش های آبی باشیم.
ســخنگوی دولت در رابطه بــا نرخ مصوب 
بلیط هواپیما و تخلف هــای صورت گرفته 
در این زمینه، خاطرنشــان کرد: متأسفانه 
در ایام شــلوغی مثل اربعین شاهد تخلفات 

هواپیمایــی و شــرکت های حمــل و نقل 
هســتیم. یکی از تدابیــر وزارت راه مصوب 
کردن نرخ قابــل قبول بــود و از طرفی هم 
امکان فروش بلیط را فقط از ســوی شرکت 
هواپیمایــی مجاز می دانــد، البته ظرفیت 
نــاوگان هوایی و پذیرش فــرودگاه نجف و 
بغداد کشــش میزان تقاضای زوار را ندارد 
و بخشی از این مشــکلات برای تأمین بلیط 
بایــد از تأمین مســیرهای جایگزین انجام 

شود.
بهادری جهرمی افزود: در تمامی فرودگاه ها 
نیز میز خدمتــی از خــود وزارت راه جای 
گذاری شدند که به تخلفات رسیدگی کنند. 
از شــرکت های هواپیمایــی می خواهم با 

مردم و زائرین همراهی داشته باشند.

واکنش به طرح تفکیک وزارت راه 
و شهرسازی

وی در پاســخ به ســوال مهر مبنی بر اینکه 
»با توجه به اینکه طــرح تفکیک وزارت راه 
و شهرســازی تقدیم هیئت رئیسه مجلس 
شده اســت، آیا دولت با این طرح و تفکیک 
موافق است یا نه؟« گفت: من هم شنیده ام 
که طرحی مطرح شــده اما بــه نظر اعلام 
وصول در صحن مجلس صــورت نگرفته و 
دولت پس از ارسال رسمی طرح ها در مورد 
آنها اظهار نظــر می کند. فرآینــد قانونی، 
اعلام وصــول طرح در مجلــس و پس از آن 
ارسال طرح به دولت است تا در خصوص آن 
نظرسنجی شود در نتیجه تا این طرح برای 
دولت ارسال نشــود و دولت به جمع بندی 

نرسد در مورد آن نظری ندارد.
ســخنگوی دولت در رابطه با موضع دولت 
برای بازداشت یکی از منسوبین وزارت راه، 
افزود: رئیــس جمهور بارهــا گفتند دولت 
هیچ خط قرمزی برای مبارزه با فساد ندارد 
و یکی از برنامه های دولت این بود که مسیر 
برخورد با فساد را به قوه مجریه بیاورد. اگر ما 
موفق نشویم مســیر مقابله با فساد را به قوه 
مجریه بازگردانیم، مســیر درســت و قابل 

قبول پیش نخواهد رفت.
بهادری جهرمــی تاکید کرد: بســیاری از 
اقدامات صورت گرفته که رســانه ای نشده 
اســت، اما این خبر با توجه به اینکه از سوی 
نهادهای نظارتی در قوه مجریه انجام شــده 
بود رسانه ای شده اســت. طبیعتاً نهادهای 
نظارتــی مبتنی بــر گزارش هــا اغماض 
نمی کننــد و بلافاصله وارد می شــوند زیرا 
پیشــگیری برای آنها اولویت دارد به همین 

دلیل است که اصولاً رسانه ای نمی شود.
وی در رابطه با اینکه آیا دولت ممکن اســت 
فردی را به جای رســتم قاســمی به دلیل 
وضعیت جســمانی ای که دارد، جایگزین 
کند؟ خاطرنشــان کــرد: او دارد به فعالیت 
خود ادامــه می دهد و این هفتــه در وزارت 
راه و شهرســازی انتصاب جدیدی صورت 
گرفته اســت و ما امیدوار هســتیم بتوانیم 

همچنان از وی کمک بگیریم.

دولت به صورت جدی پیگیر ساخت 
مسکن است

ســخنگوی دولت در رابطه با راهکار دولت 
برای تحقق ســریع تر وعده ساخت مسکن 
و ورود به بحــث اجاره بها، گفت: دولت برای 

جبران کســری های مسکن گذشته و عقب 
ماندگی های این زمینه بسیار جدی است و 
آن را به صورت فرابخشی مطالبه و پیگیری 
می کند. جلسه ای از دولت نیست که در آن 
بحث مسکن مطرح نشود. تا کمبود موجود 
جبران نشود، موضوع اجاره بها نیز برطرف 
نخواهد شــد.بهادری جهرمی پیرامون آمار 
مهاجرت پزشــکان نیز، گفت: ما مشــکل 
مهاجرت را داریــم اما آمارها اغــراق آمیز 
اســت. ما باید برای حفظ نخبــگان برنامه 
داشــته باشــیم و این یکی از اولویت های 
دولت است. شــورای نخبگان پس از یازده 
ســال برگزار شــد و برنامه هــای متنوعی 
در این زمینه تدوین شــده اســت. در مورد 
پزشکان و حمایت مؤثر از آنها کارانه های در 

نظر گرفته شده است.
وی در رابطه با اینکه رئیس ســازمان اداری 
اســتخدامی اعلام کرد که کارگروهی برای 
بررســی کمبود نیــروی وزارت آموزش و 
پرورش تشــکیل شده اســت و عدد دقیق 
کمبود نیروی انســانی این وزارتخانه، طی 
یک هفته مشــخص خواهد شد، عدد دقیق 
کمبود نیــروی انســانی وزارت آموزش و 
پرورش چه میزانی است؟ راهکار دولت برای 
حل این کمبود چیست؟ گفت: در خصوص 
تعداد نیروی انســانی، ما یک بحث تقویت 
و تکمیل کادر نیروی انســانی یا جایگزینی 
نیروی انســانی مورد نیاز آموزش و پرورش 
را داریم و یک تعدادی که ضرب الاجل دارد 
و به صورت فوری نیاز به جــذب آنها وجود 
دارد.ســخنگوی دولت اضافه کرد: جلسات 
برای این ضرب الاجل برگزار شده و عددی 
که در ســازمان اداری و اســتخدامی مورد 
تأیید نهایی قرار گرفته است، عددی قریب 
به ۷ هزار نفر اســت به صــورت دقیق این 
عدد ۶ هزار و 4۰۰ نفر اســت که برای جذب 

قرارداد کار معین، مجوز صادر شده است.
بهــادری جهرمــی تصریح کــرد: از میان 
کســانی که پیــش از ایــن به شــیوه ها و 
طرح هــای مختلــف در حال همــکاری با 
وزارت آموزش و پرورش بودند، آزمون هایی 
برگزار و فرآیند رتبه بندی بــرای آنها اجرا 
می شــود و اشــخاصی که امکان کســب 
امتیازهــای لازم در این فرآیندها داشــته 
باشــند، دوره فشــرده ای برای آنها برگزار 
می شــود و به صــورت کار معیــن جذب 
می شــوند تا بتوانند بعداً فرایندهای جذب 

را طبق قانون طی کنند.
وی اضافه کرد: البته حوزه نیروی انســانی 
وزارت آموزش و پــرورش نیازمند کار بلند 
مدت از مسیر دانشــگاه هایی است که مقام 
معظــم رهبری نیــز همواره بــر آن تأکید 
داشتند و مســیر مســتمر و دائمی همان 

مسیر جذب خواهد بود.
ســخنگوی دولت در رابطه با اینکه وزارت 
صمت از تولید گوشــی ایرانــی خبر داده، 
در قانــون بودجــه بندی بــرای حمایت از 
تولید گوشــی ایرانی از محــل اخذ مالیات 
گمرکی گوشــی های وارداتی وجود دارد، 
آیا ایــن آئین نامه تهیه و تدوین شــده و در 
چه مرحله ای اســت، افزود: آئیــن نامه بند 
۹ تبصــره ۷ قانون بودجه در جلســه اخیر 
هیئت دولت به تصویب رسید و مطابق این 
آئین نامــه از محل حقــوق ورودی واردات 
گوشــی های بالای ۶۰۰ دلار، منابع آن به 
صورت صد درصد به حمایت از گوشی های 

ایرانی تخصیص پیدا می کند.
بهــادری جرهمــی اضافه کــرد: فرآیند و 
جزئیات آن در آئین نامه منتشــر می شــود 
و کمیته ای بــرای توزیــع این منابع و برای 
حمایت مؤثر از گوشــی های ساخت داخل 
پیش بینی شــده اســت، که بین ۷۰ تا ۹۰ 
درصد به گوشــی های هوشــمند داخلی 

این منابع اختصاص پیدا خواهد کرد.
وی در پایــان در رابطه بــا تبدیل وضعیت 
فرزندان ایثارگران و مشــکل در اجرای این 
قانون در دســتگاه ها و اینکــه دولت برای 
جلوگیری از عــدم اجرای ایــن قانون چه 
برنامــه ای دارد، گفت: دولت در ســال اول 
فعالیت خود حدود ۹۰ هزار تبدیل وضعیت 
را انجام داده است و مصمم به اجرای قوانین 
است. این مسیر و تحقق تبدیل وضعیت در 
دستگاه های اجرایی نیز با همدلی میان قوا 

امکان پذیر است.
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یک کارشناس بورس مطرح کرد
۲ قسمتی شدن ساعات معاملات، پیشنهادی 

برای تغییرات آینده بورس
یک کارشناس بازار ســرمایه به دو قسمتی کردن ســاعات معاملات 
بازار سهام اشاره کرد و گفت: مشابه این اقدام در بورس های کشورهای 
مختلف وجود دارد، به ایــن صورت که بخــش دوم معاملات می تواند 
تا ســاعت 4 عصر انجام شــود.»امیرمهدی میرشــاه ولد« با تاکید بر 
مزیت های افزایش ساعت معاملاتی اعلام کرد: »افزایش ۳۰ دقیقه ای 
ســاعات معاملات باعث می شــود تحلیلگران بازار زمان معاملات را با 

دقت بالاتری نسبت به قبل و متناسب با زمان 4 ساعته انتخاب کنند.
وی نمودار قیمت بر حســب زمان را بــه عنوان ابزار اصلــی در تحلیل 
تکنیکال دانست و گفت: زمان به عنوان مولفه کلیدی در این نوع تحلیل 
به حساب می آید.میرشــاه ولد در این زمینه بیان کرد: در مساله تحلیل 
تکنیکال زمان 4 ســاعته درنظر گرفته شــده اســت، به خاطر شرایط 
فعلی و ۳:۳۰ بــودن زمان معاملات، تحلیگران بــازار زمان معاملات را 
با دقت پایین تر و به صورت 4 ساعته در نظر می گرفتند. 4 ساعته شدن 
معاملات باعث خواهد شــد دقت این محاســبات افزایش پیدا کند و با 

زمان معاملات انتخابی منطبق شود.
وی با اشــاره به ســاز و کار نمودارها برای تحلیل معاملات اضافه کرد: 
پیش از این تحلیلگران نمودار را با دقت پایینی ترســیم کرده و ناگزیر 
به جای زمان 4 ســاعته از جایگزین ۲ یا 1 ساعته اســتفاده می کردند 
که حالا می توانند زمان 4 ساعته داشــته باشند.میرشاه ولد بر ایده آل 
بودن معاملات 4 ســاعته تاکید و عنوان کرد: طولانی تر شــدن ساعت 
معاملات، ریسک نقدشوندگی که یکی از بزرگ ترین ریسک های بازار 

سرمایه ایران تلقی می شود را کاهش می دهد.
این مدرس بازارهــای مالی ادامه داد: هر چقدر زمان معاملات بیشــتر 
باشد، تحلیلگران فرصت بیشــتری برای انجام معاملات دارند و تعداد 
آن بیشتر خواهد بود، از این رو نقدشــوندگی بازار هم بهتر خواهد بود و 
این امر باعث می شود با شــکل گیری صف های خرید و فروشی کمتری 
مواجه باشــیم.وی  به افزایش امید معامله گران به نقدشــوندگی بازار 
تحت تاثیر افزایش ســاعت معاملاتی اشــاره کرد و گفت: اکنون شاهد 
هستیم که معامله گر در ســاعت 1۲:۰۰ وقتی با صف در سهمی روبرو 
می شود تصمیم به بستن بازار می گیرد. اگر در همین شرایط معامله گر 
علم به تداوم بازار برای یک ساعت داشته باشد در زمان بیشتر دست به 

تحلیل و خرید و فروش می زند.
میرشاه ولد افزایش ســاعات معاملات را اقدامی در جهت نزدیک شدن 
به اســتاندارد بورس های بین المللی تلقی کرد و اظهار داشت: پیشنهاد 
بنده برای تغییرات آینده، ۲ قســمتی کردن ساعات معاملاتی است که 

مشابه آن در بورس های کشورهای مختلف وجود دارد.
این مدرس بازارهای مالــی تاکید کرد: به این ترتیــب که معاملات از 
صبح تا ساعت 1۲:۳۰ انجام شود و سپس اســتراحتی ۳۰ دقیقه ای یا 
یک ســاعته داشــته باشــیم، بخش دوم معاملات می تواند پس از این 

استراحت تا زمان بعدی مثل ساعت 4 عصر صورت بپذیرد.

 امکان مشاهده سودهای پرداخت شده 
به سهامداران فراهم شد

 

ســهامداران می توانند برای مشــاهده وضعیت ســودهای پرداخت 
شــده خود از طریق درگاه الکترونیکــی ســهامداران »دارا« و درگاه 
الکترونیکی ناشران »دانا« اقدام کنند.به گزارش شرکت سپرده گذاری 
مرکزی اوراق بهادار و تســویه وجوه، در اطلاعیه منتشر شده از شرکت 
سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه در خصوص مشاهده 
وضعیت سودهای پرداخت شده ناشران از سوی سهامداران آمده است: 
 »DDN« در راســتای توســعه درگاه یکپارچه ذی نفعان بازار سرمایه
و احترام به حقوق شــهروندی و جامعه ســهامداری، سرویس جدید 
»گزارش سودهای پرداخت شــده« در درگاه الکترونیکی سهامداران 
»دارا« و درگاه الکترونیکی ناشران »دانا« مورد بهره برداری قرار گرفت.

این سرویس جدید »مشــاهده گزارش ســودهای پرداخت شده« در 
اختیار سهامداران و ناشرانی خواهد بود که در ســامانه سجام ثبت نام 

کرده و احراز هویت شده اند.

سامانه سجام چیست؟
سجام یک سامانه زیرســاختی برای شناسایی مشــتریان جهت ورود 
به باشگاه بزرگ بازار سرمایه ایران اســت که تمام فعالان این بازار اعم 
از ســرمایه گذاران، مشــتریان و مدیران نهادها در این ســامانه، فقط 
یک بار برای همیشــه اطلاعات خود را در آن ثبــت خواهند کرد و پس 
از احراز هویت حضوری و غیرحضــوری قادر به دریافت خدمات مبتنی 
بر داده های تایید شــده خواهند بود.بر اســاس این گزارش، از طریق 
این ســامانه اطلاعات هویتی، شماره حساب، شــماره موبایل، آدرس 
الکترونیکی و اقامت دایمی فرد ثبت می شــود و از آن به بعد هیچ نهاد 

مالی نیازی به دریافت مجدد اطلاعات آن سهامدار را ندارد.
ســهامداران می توانند با مراجعه به سایت www.sejam.ir ثبت نام و 

احراز هویت سجام را به صورت الکترونیکی انجام دهند.

نحوه دریافت تسهیلات سه تا پنج میلیونی برای 
زائران اربعین

زائران اربعین می توانند با مراجعه به سامانه ســماح نسبت به دریافت 
تسهیلات قرض الحســنه اربعین اقدام کنند. بر این اســاس و به گفته 
وزیر اقتصاد این تسهیلات دو تا ســه روز بعد از خروج از مرز به حساب 

سرپرست خانوار واریز خواهد شد.
سیداحســان خاندوزی، وزیر امور اقتصاد و دارایی اعلام کرد که زائران 
سرپرســت خانواری که یارانه دریافت می کنند، پس از درخواست این 
تسهیلات در ســامانه حج و زیارت )ســماح( در صورتی که از مرزهای 
زمینی خارج شوند، مبلغ این تسهیلات به صورت خودکار و بدون نیاز به 
مراجعه به بانک ها به حســاب یارانه آنها واریز شده و با اقساط یکساله از 
یارانه آنها کسر خواهد شد. درباره زائرانی که سرپرست خانوار نیستند، 
امکان بهره مندی از این تســهیلات با رضایت سرپرست خانوار فراهم 

خواهد شد.
بر این اساس، میزان این تسهیلات را برای سرپرست خانوار سه میلیون 
تومان، سرپرست خانوار همراه با یک نفر از اعضای خانوار تحت پوشش 
او، چهار میلیون تومان و سرپرســت خانوار و دو نفر یا بیشتر از اعضای 

خانوار تحت پوشش او  پنج میلیون تومان است.
تسهیلات فقط به سرپرســتان خانوار یارانه بگیری تعلق خواهد گرفت 
که خود و افراد زیرمجموعه در سامانه ســماح ثبت نام کرده و نسبت به 
خروج از کشــور تا تاریخ ۲۶ شــهریور به صورت زمینی با هدف زیارت 

عتبات عالیات اقدام کرده باشند.

بازار

خریــدار   سرپرســت پایــگاه اطلاعات 
رفاهی ایرانیــان وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی اعلام کرده اســت کــه ثبت نام 
افراد جامانده و انصرافی های قبل، توســط 
سازمان هدفمندســازی یارانه ها و از طریق 
درگاه my.gov.ir صــورت می پذیرد. پس 
از ثبت نام، اطلاعات خانوارهای ثبت نامی به 
پایگاه رفاه ایرانیان ارســال شده و در اولین 
دور بعدی واریز یارانه، مورد وســع سنجی 

فوری قرار می گیرند.
 طــرح »مردمی ســازی و توزیــع عادلانه 
یارانه ها« از بیســتم اردیبهشت ماه امسال 
در دستورکار دولت ســیزدهم قرار گرفت. 
در ابتدای طرح اعلام شــد که  ۷۲ میلیون 
نفر در قالــب ۲۳ میلیون خانوار مشــمول 
دریافت یارانه جدید شده اند و به این ترتیب 
حدود شــش میلیون نفر در دهک دهم قرار 
گرفتند و پرداخت یارانــه ۳۰۰ و 4۰۰ هزار 
تومانی برای اعضای ۹ دهک درآمدی دیگر 
صورت گرفت، به این ترتیب که دولت برای 
دهک اول تا ســوم به ازای هر نفر 4۰۰ هزار 
تومان و برای دهک چهارم تا ششــم نیز به 
ازای هر نفر ۳۰۰ هزار تومان واریز کرد و بنا 
شــد واریز این مبالغ تا زمان اتخاذ تصمیم و 
فراهم کردن زیرساخت های صدور کالابرگ 

الکترونیک ادامه پیدا کند.
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی که 
مســئولیت تعییــن وضعیــت اقتصادی و 
دهک بندی خانوار را برعهده داشت از زمان 
آغاز اجرای طرح، سامانه ای را به منظور ثبت 
اعتراض مردم نســبت به دهک بندی اعلام 
و ســازمان هدفمندی یارانه ها نیز امکانی را 

برای ثبت نام افراد جامانده فراهم کرد.
۲۸ مردادماه، نتایج اعتراض به دهک بندی 
یارانه ها از طریق ســامانه جدیــدی قابل 
مشــاهده شــد و وزارت رفاه اعــلام کرد 
»هموطنانی که قبلا درخواســت بررســی 
مجــدد دهک بنــدی خانوار خــود را ثبت 
کرده اند اکنون می توانند ضمن مشــاهده 
نتایج رســیدگی، درخواست بررسی مجدد 
اطلاعات هرکــدام از زیربخش ها را نیز ثبت 

کنند.«
براین اساس در ســامانه جدید »حمایت« 
امــکان مشــاهده اطلاعات شناســنامه 
اقتصادی خانوار در ســه بخــش اطلاعات 
خریــد از کارت بانکی، اطلاعــات خودرو و 
اطلاعات درآمد به صورت تفکیک شــده و 
مجزا فراهم شــده و کاربرانی که درخواست 
بررســی مجدد ایــن اطلاعــات را دارند، 

می توانند درخواســت خــود را در مراحل 
مجزا و به صورت تفکیک شده ثبت کنند.

دولت از اردیبهشــت مــاه به این ســو، تا 
کنون چهار مرحلــه از یارانه هــای جدید 
۳۰۰ تــا 4۰۰ هــزار تومان را به حســاب 
سرپرســتان خانوار واریز کرده  است. ضمن 
آنکه با دســتور رئیس جمهور، مبالغ یارانه 
برای معترضان نیز تا زمان روشــن شــدن 

وضعیتشان واریز می شود.
با این حال روند ثبت اعتراض به دهک بندی 
و شناسایی خانوار مشمول، همچنان ادامه 
دارد و متقاضیــان بازبینــی دهک بندی و 
افرادی که یارانــه آنها از اردیبهشــت ماه 
14۰1 قطع شده است، همچنان می توانند 
جهت ثبت یا پیگیری درخواســت خود به 
ســامانه اعلامی وزارت تعــاون، کار و رفاه 
https://hemayat. اجتماعی بــه آدرس

mcls.gov.ir مراجعه کنند.
همچنین ثبت نام از افرادی کــه تاکنون از 
دریافت یارانه نقدی جا مانده اند یا متقاضی 
جدید دریافت یارانه هســتند نیز از طریق 
ســایت https://my.gov.ir امکان پذیر 

است.

افزایش آمار مشمولان یارانه به ۷۷.9 
میلیون نفر

در همین زمینــه و در هفتم شــهریورماه 
جاری، مجتبی زری باف، سرپرست پایگاه 
اطلاعــات رفاهی ایرانیــان وزارت تعاون، 

کار و رفاه اجتماعی آخرین آمار از وضعیت 
یارانــه نقدی در کشــور را اعــلام و اظهار 
کرد: بر اســاس آخرین وضعیت محاسبه 
مشــمولین یارانــه در مردادمــاه 14۰1 
توســط پایگاه رفاه ایرانیان، از بین حدود 
۸۶ میلیون نفر جمعیت کل کشور، حدود 
۲۵ میلیون و ۵۰۰ هــزار خانوار معادل ۷۷ 
میلیون و ۹۰۰ هزار نفر به عنوان مشــمول 
به سازمان هدفمندسازی یارانه ها معرفی 
شــده اند. )معــادل ۸۹٫۹ درصد جمعیت 

کشور(.
وی افــزود: از ایــن میــزان حــدود ۸۰۰ 
هزار خانــوار مشــمول یارانــه 4۰۰ هزار 
تومانی و حــدود یک میلیــون و ۷۰۰ هزار 
خانوار مشــمول یارانه ۳۰۰ هــزار تومانی 
هســتند. از بین هفت میلیون جامانده که 
شــامل انصرافی هــای قدیــم، محذوفین 
قدیم و افرادی اســت که به هــر دلیلی در 
فروردین ماه ســال 14۰1 یارانه 4۵۵۰۰ 
تومانی دریافــت نمی کردنــد، تعداد کل 
ثبت نامی های جدید )پس از اردیبهشــت 
14۰1( حدود دو میلیــون و ۷۰۰ هزار نفر 
هســتند که حدود یک میلیون و ۶۰۰ هزار 
نفر از ایــن افراد در جمع مشــمولین فعلی 
حاضر هســتند. همچنین از بین محذوفین 
جدید یارانه در اردیبهشــت ســال 14۰1 
حدود چهار میلیون و ۲۰۰ هــزار نفر اقدام 
به ثبت اعتراض کردند که در وســع سنجی 
تیرمــاه یک میلیــون و ۷۰۰ هــزار نفر در 

جمع مشــمولین تیرماه یارانه به ســازمان 
هدفمندسازی یارانه ها معرفی شدند.

تکلیف جاماندگان و ثبت نامی های 
جدید یارانه

سرپرســت پایگاه اطلاعات رفاهی ایرانیان 
وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی درباره 
تکلیف جامانــدگان و ثبت نامی های جدید 
یارانه گفت: برخی افــراد جامانده به دلایل 
مختلف هنوز امکان ثبت نام پیدا نکرده اند. 
ثبت نام افراد جامانــده و انصرافی های قبل، 
توسط ســازمان هدفمندسازی یارانه ها و از 
طریق درگاه my.gov.ir صورت می پذیرد. 
پــس از ثبت نــام، اطلاعــات خانوارهای 
ثبت نامی توسط ســازمان هدفمندسازی 
یارانه ها برای پایگاه رفاه ایرانیان ارسال شده 
و در اولین دور بعدی واریز یارانه، مورد وسع 
سنجی فوری قرار گرفته و در صورت حضور 
در دهک های 1 تا ۹، سرپرستان خانوارهای 
مشــمول برای واریــز یارانه به ســازمان 

هدفمندسازی یارانه ها معرفی می شوند.
زری بــاف دربــاره خانوارهایی کــه اخیراً 
مشــمول شــده و معوقات خود را دریافت 
نکرده انــد و همچنین دربــاره تکلیف رفع 
مسدودی یارانه ها گفت: تمامی امور اجرایی 
مربوط به واریز یارانه هــا، ازجمله پرداخت 
معوقات مشــمولان، تعییــن تکلیف مبالغ 
مسدودی در حساب سرپرست خانوار، رفع 
مشــکل واریز مبالغ کمتر از تعداد اعضای 

خانوار و ... توسط ســازمان هدفمندسازی 
یارانه ها صورت می پذیرد.

نحوه اصلاح اطلاعات ثبتی اولیه خانوار
وی درباره نحــوه اصلاح اطلاعــات ثبتی 
اولیــه خانوار اظهــار کرد: همــان طور که 
پیش تر بیان شــد متولی اطلاعات ورودی، 
دســتگاه های اجرایی مولد آن هســتند، 
به عنــوان مثال اگــر کســی خودرویی را 
قولنامه ای فروخته یا فک پلاک نکرده است 
باید با مراجعه به مراکز  فک پلاک مســئله 
را حل کنــد. اطلاعات ســاختار خانوار که 
یکی از پایه ای ترین اطلاعات وســع سنجی 
اســت در صورت نیاز به اصلاح )مواردی از 
قبیــل ازدواج فرزندان، اشــتغال فرزندان 
مجرد، فــوت و موالید و حضانــت و طلاق و 
امثالهم( طبق بخشــنامه ستاد تنظیم بازار 
فعلًا توسط سازمان هدفمندسازی یارانه ها 
اصلاح می شــود که از طریق پلیس به علاوه 
1۰ یــا ســامانه های اعلامی این ســازمان 

صورت می پذیرد.
سرپرســت پایگاه اطلاعات رفاهی ایرانیان 
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی اضافه 
کرد: در هــر صورت وزارت رفاه در ســامانه 
hemayat. )جدید حمایت )اعتراض یارانه
mcls.gov.ir امکانــی را فراهم می کند تا 
سرپرســتان خانوار بتوانند با مراجعه به آن 
برخی آیتم های دخیل در وســع ســنجی 
خود را مشــاهده کنند و در صورت اعتراض 
راهنمایــی لازم برای اصــلاح آن اطلاعات 
را دریافــت کننــد. در مورد افــرادی که 
اصطلاحاً کارپرداز هستند و تصور می کنند 
گردش حســاب بالای ایشان موجب حذف 
یارانه شان شده است این امکان فراهم شده 
است که در صورت تفکیک حساب شخصی 
و تجاری، در وسع ســنجی های آتی سابقه 
اطلاعــات گردش حســاب آن هــا در نظر 

گرفته نشود.
زری باف افــزود: مضاف بــر اینکه برخلاف 
تصور عموم، گردش حساب )مجموع واریز 
و برداشت بانکی( از آیتم های کم اثر در ساز 

و کار وسع سنجی است.
به گفته وی پس از ثبت اعتراض و اقدام برای 
اصلاح اطلاعات ثبتی خانــوار و همچنین 
ارجاع اطلاعات اصلاح شده از دستگاه های 
متولی به پایگاه رفاه ایرانیــان، از اطلاعات 
جدید در وســع ســنجی های آتــی که در 
بازه های زمانی ســه یا شــش ماهه صورت 

می پذیرد بهره برده خواهد شد.

رئیس صنــدوق توســعه ملی بــا بیان اینکــه بانک 
تسهیلات دهنده نیســت، گفت: صندوق توسعه ملی 
صندوقی ارزی است که با وجود فراز و نشیب های بهای 
ارز، همچنان باید مطالبات آن به صورت ارزی پس داده 
شود. به نقل از اتاق بازرگانی ایران، مهدی غضنفری در 
دیدار با هیأت رئیســه اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه 
امروز روند بازپرداخت تســهیلات صندوق نســبت به 
گذشته بهتر شــده و جریان پرداخت مطالبات سرعت 
گرفته است، اظهار کرد: امروز بســیاری از مطالبات با 
نــرخ روز ارز در حال بازپرداخت اســت، هرچند هنوز 
مشکلاتی وجود دارد که برای آنها در نشست با اعضای 

هیأت رئیسه اتاق ایران، راهکارهایی مطرح کردیم.
وی صندوق توسعه ملی را صندوقی ارزی معرفی کرد 
که با وجود فراز و نشــیب های بهای ارز، همچنان باید 

مطالبات آن به صورت ارزی پس داده شود.
رئیس صندوق توسعه ملی با تاکید بر این نکته که نباید 

اجازه دهیم، صندوق به سرنوشــت حساب 
ذخیــره ارزی دچار شــود، سیاســت امروز 
حاکم بر صندوق توســعه ملی که منابع آن از 
فروش نفت تأمین می شود را سرمایه گذاری 
در حوزه های مختلف عنوان کرد و خواســتار 
همراهی اتاق ایــران برای تغییــر نگاه ها به 
جایگاه این صندوق در نظام اقتصادی کشور 

شــد.به اعتقاد غضنفری صندوق توســعه ملی، بانک 
تسهیلات دهنده نیســت؛ بلکه محلی اســت که باید 
بودجه و منابع خود را برای نسل های بعدی حفظ کند و 

برای تحقق توسعه گام بردارد.
وی نرخ بازده صندوق در ســال های گذشــته را بسیار 
پایین ارزیابی کرد و افزود: به دنبال راهی هســتیم که 
با مشارکت بخش خصوصی علاوه بر افزایش نرخ بازده 
صندوق، ســطح ســرمایه گذاری آن را افزایش دهیم. 
در این راســتا معتقدیم تولیدی مؤثر اســت که منجر 

به توسعه شــود یعنی منابعی که در اختیار 
واحدهــای تولیدی قرار می گیــرد باید پویا 
باشــد و چنانچه یک بنگاه، منابع صندوق را 
حبس کند با جدیت با آن برخورد می شــود 
تا منابع به صندوق برگردد و در اختیار واحد 

مؤثر دیگری قرار گیرد.
رئیس صندوق توسعه ملی رعایت نظم مالی 
در این حــوزه را مهم خواند و گســترش چنین نگاهی 

بین بخش های مختلف کشور را مورد تاکید قرار داد.
وی در بخش دیگری از ســخنان خــود تصریح کرد: 
یکــی از خطوط قرمز صندوق این اســت کــه تبعات 
سیاســت های دولت یا یک دســتگاه و نهاد که منجر 
به منع صادرات، قیمت گذاری و غیره می شــود نباید 
گریبان صنــدوق را بگیرد. اگر نهــادی قیمت گذاری 
می کند باید بــه تبعــات و پیامدهای آن فکــر کند و 
پاسخگوی آن باشد. صندوق با جدیت از اینکه تصمیم 

دولت یا یک وزارتخانــه منجر به عدم بازپرداخت ارزی 
منابع صندوق شــود، مقابله می کند.تنهــا کاری که 
صندوق توســعه ملی برای حمایت از بنگاه هایی که به 
دلیل سیاست های دولت قادر به بازپرداخت تسهیلات 
خود نیستند، انجام می دهد، پذیرش درخواست امهال 
مشتریان اســت. در واقع صندوق هرگونه حمایتی که 

به خط قرمزهای آن خدشه ای وارد نکند را می پذیرد.
غضنفری درباره پرداخت تســهیلات ریالی از ســوی 
صنــدوق نیز گفت: ایــن منابع اندک اســت و با کمی 
ترجیح بــه حــوزه کشــاورزی و گردشــگری اعطا 
می شــود. برای اســتفاده از این منابع نیز متقاضیان 
باید به بانک های عامل مراجعــه کنند.پس از اظهارات 
غضنفری هیأت رئیسه اتاق ایران نیز در این نشست بر 
ارزی بودن صندوق که یکی از خط قرمزهای آن است 
تاکید کردند و همراهی خوبی در این رابطه بین دو نهاد 

شکل گرفت.

صندوق

رئیس صندوق توسعه ملی:مطالبات صندوق توسعه ملی باید به صورت ارزی پس داده شود

یک اقتصاددان تاکید کرد

تقویت ارزش پول ملی و هدایت نقدینگی به سمت تولید
خریدار  یک اقتصاددان تقویت ارزش پول 
ملی، هدایت نقدینگی به سمت بخش های 
تولیدی، تقویت سامانه های نظارتی و دیگر 
ماموریت های محولــه رییس جمهوری به 
بانک مرکزی را مطلوب توصیف کرد و گفت 
: برخی از ایــن ماموریت هــا اصلی و برخی 

دیگر فرعی هستند.
عبدالمجید شــیخی اظهار کــرد: برخی از 
ماموریت های تعیین شــده از سوی رئیس 
جمهوری برای بانک مرکزی، اصلی و برخی 
دیگر فرعی اســت. به عنوان مثال موضوع 
تقویــت ارزش پول ملی یک آرمان بســیار 
خوب اســت اما متولیان پولی کشور و بدنه 
کارشناسان در این حوزه به درستی راهکار 
آن را انتخــاب نمی کننــد و می خواهند بر 
اساس ادبیات منسوخ سرمایه داری مشکل 

ارزش پول ملی را حل کنند.
وی افزود: اصلاح ناترازی بانک ها یکی دیگر 
از ماموریت های محولــه رئیس جمهوری 
به بانک مرکزی بــوده که امــری بینابین 
اســت. چرا که اگر منابع بانکی به ســمت 

فعالیت های مولد ســوق داده شود، هر قدر 
ترازنامه بانک ها در این قلمرو بزرگتر شود، 

هیچ اشکالی در اقتصاد ایجاد نمی کند.
این کارشناس مســائل اقتصادی ادامه داد: 
توقف رشــد ســالیانه نقدینگی هم یک امر 
تبعی اســت؛ یعنی اگر نقدینگی در خدمت 
بخش غیرمولد باشد، مســلما برای حال و 
روز اقتصاد کشور به ویژه در شرایط کنونی 
مضر اســت. در بین بدنه کارشناسی نظام 
پولی کشور هم راهکار اشــتباهی انتخاب 
می کنند و اینگونه تصور می شــود که رشد 
نقدینگــی ارتباط یکایک با تــورم دارد. در 
صورتی که از دیدگاه اقتصاد اسلامی، تورم 
یک پدیده رفتاری اســت و رشد نقدینگی 
ابزاری در اختیار اراده و رفتــار عناصر بازار 
اســت که باعث ایجاد تورم می شود.شیخی 
تاکید کرد: بنابرایــن اگر همه مردم تصمیم 
بگیرنــد هیچ قیمتــی را افزایــش ندهند، 
هیچ قیمتــی افزایش نمی یابــد و بنابراین 
هیــچ انگیزه ای بــرای افزایــش قیمت  در 
برهه های آتی به وجود نخواهد آمد. از موارد 

استثنائی تخلفات هم می شــود با استفاده 
از تنبیه و برخــورد دســتگاه های نظارتی 
جلوگیری کرد. از ســوی دیگــر دولت می 
تواند با استفاده از ابزاری مانند تعرفه جلوی 

ضربه های بیرونی به اقتصاد را نیز بگیرد.
وی تصریــح کــرد: اصــلاح ســبد ذخایر 
ارزی هم یک مســئله مهم و تبعی در میان 
ماموریت های رئیس جمهــوری خطاب به 
بانک مرکزی اســت. چرا که کارشناســان 
سال هاست می گویند که باید از سلطه دلار 

و یورو خارج و این دو ارز از سبد ارزی کشور 
حذف شــود. باید به ســراغ محور قراردادن 
عقد قراردادهای دو و چنــد جانبه برویم تا 
ســبد ارزی ما ملغمه و ترکیبــی از ارزهای 
طرف های متعامــل و البته طلا باشــد. به 
این ترتیب هیچ آســیبی از دلار و یورو به ما 
نمی رســد.این اقتصاددان درباره توســعه 
دامنه وثایق و تســهیل فرآیند وثیقه گذاری 
نیز گفــت: ایــن ماموریت محولــه رییس 
جمهوری به بانک مرکزی در راستای اصلاح 
ســازوکارهای خدمات دهی بانک هاســت 
که امر بسیار مطلوب و پســندیده ای است. 
همچنین فعال ســازی حساب های تجاری 
هم  در جهت تســهیل تجــارت و مبادلات 
امر بسیار مهم اســت اما ماموریت فرعی در 
مقابل جایگزینی ریال در مبادلات در قالب 

قراردادهای پولی دو و چند جانبه است.
شیخی تقویت ســامانه های نظارتی را یک 
موضوع مهم و از جمله ماموریت های اصلی 
رئیس جمهوری دانســت و افزود: در حال 
حاضر دچار کســری بودجه هستیم. عمدتا 

فلســفه وجود دولت این اســت که منابع 
درآمــدی و پولــی اش را از محــل مالیات 
باید تامین کند. دولــت وظایفی را به نیابت 
از مردم انجــام می دهد، بنابرایــن در این 
راستا اگر ســامانه پایش تراکنش های پولی 
آماده شــود، فرار مالیاتی در کشور بیش از 
حجم بودجه دولت خواهد بــود. پس اگر از 
فرار مالیاتی جلوگیری شــود، دیگر نیازی 
به فروش حتی یک قطره نفــت خام و یک 
متر مکعــب گاز هم نخواهیم داشــت.این 
کارشناس مسائل اقتصادی اظهار کرد: اگر 
این مالیات ها را بتــوان دریافت کرد، نه تنها 
کسری بودجه هنگفت جبران می شود بلکه 
نگرانی شــکل گرفته بر اساس نظریه رابطه 
بین نقدینگی و تورم هم برطرف می شــود. 
تامین سرمایه در گردش واحدهای تولیدی 
هم یک اصل است اما به موضوع نقدینگی در 
خدمت بخش مولد مرتبط است . یعنی اگر 
رشــد نقدینگی در خدمت بخش مولد قرار 
بگیرد یعنی ســرمایه در گردش واحدهای 

تولیدی تامین شده است.
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وزیر صمت اعلام کرد
و به مناطق آزاد جزئیات واردات خودر

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت که بندهای آیین نامه در مناطق آزاد 
هم صادق است و تنها تفاوت واردات خودرو به مناطق آزاد این است که 

یک قید بیشتر دارد و خودرو باید برقی یا هیبریدی باشد.
ســیدرضا فاطمی امین، درباره واردات خودرو به مناطق آزاد گفت: در 
منطقه آزاد تنها  قید این است که خودرو کاملا برقی یا هیبریدی باشد 
و قید دیگری وجود نــدارد.وی افزود: وقتی درباره آییــن نامه واردات 
صحبت می کنیم  کل کشــور را در برمی گیرد. تاکنون هم مناطق آزاد 

واردات خودرو نداشته که قانون آن بخواهد تغییر کند.
به گفته وزیر صمت ســایر بندهای آیین نامه در مناطق آزاد هم صادق 
است. برای مثال برای شماره گذاری هم همان سازوکار عرضه در بورس 
انجام خواهد شد. بنابراین تنها تفاوت واردات خودرو به مناطق آزاد این 

است که یک قید بیشتر دارد و خودرو باید برقی یا هیبریدی باشد.
فاطمی امین در پاســخ به اینکه آیا امکان بازنگــری آیین نامه واردات 
برای مناطق آزاد وجــود دارد؟ تصریح کرد: ممکن اســت مناطق آزاد 
پیشنهادی ارائه کنند و در وزارت صمت بررسی شود، اما این آیین نامه 

مصوب شده است.
روز گذشته مدیر توسعه صادرات، امورگمرکی و ارزش افزوده دبیرخانه 
شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی از تقاضای مناطق آزاد از دولت 
برای تدوین یک آیین نامه واردات خــودرو مخصوص این مناطق خبر 
داد. چرا که اســاس این آیین نامه ورود خودرو به سرزمین اصلی است، 
بسیاری از بندهای آن مبتلا به ســرزمین اصلی و در تناقض با مقررات 
مناطق آزاد اســت. برای مثال در آیین نامه بحث حقوق ورودی مطرح 
شــده اســت در صورتی که مناطق آزاد حقوق ورودی ندارد. این باعث 

شده واردات خودرو به مناطق آزاد دچار مشکل شود.

و   وزارت صمت دست واردکنندگان خودر
در قیمت گذاری را می بندد

وزارت صنعت، معدن و تجــارت اعلام کرد: عرضــه و تقاضای خودرو 
در بازار ســرمایه باعث تعیین قیمت خودرو به صورت آزادانه می شــود 
و به صورت فرمایشــی، قیمت محصولات تعیین نمی شــود و مطابق با 
قوانین، ســود واردکننده و تولیدکننده خودرو از هر محصول مشخص 
اســت. وزارت صنعت، معدن و تجارت در واکنش به گزارشــی درباره 
آخرین وضعیت ابلاغیه واردات خودرو در روزنامــه »تعادل« با عنوان 
»صاحب نظران دربــاره آیین نامه ابلاغی واردات خــودرو چه گفتند؟ 

مصوبه ای برای خودی ها؟« توضیحاتی ارائه کرد.
براســاس این گزارش، وزارت صمت در مورد تعیین سقف یک میلیارد 
یورویی برای واردات خودرو  اعلام کرد: ابتدا باید به این نکته اشاره کرد 
که با توجه به شرایط تحریمی کشــورمان و عدم ورود آزاد ارز به کشور، 
تعیین ســقف واردات، راهکاری برای حفظ ارز موجــود و عدم خروج 

بی رویه ارز از کشور است.

واردات خودرو ارزبری بســیار بالایی برای کشورهای واردکننده دارد و 
به صورت مستقیم باعث افزایش رکود در کشــور می شود. بیان مساله 
»رانت دولتی« بیشــتر با بیان دیدگاه پوپولیســتی و بــا هدف جذب 
مخاطب است، زیرا که مهم ترین مساله در زمان کمبود ارز اختصاصی، 

توزیع عادلانه این ارز بین واردکنندگان است.
در این راســتا دفتر صنایع خودروی وزارت صنعــت، معدن و تجارت 
اقدام به تدوین چهارچوب اجرایی واردات خودرو کرده است که در این 
ســند، ماتریس تصمیم گیری برای تخصیص ارز تدوین شده و تکمیل 
این ماتریس در کارگــروه تخصصی انجام می شــود. امتیازبندی های 
شــرکت های مختلف برای واردات خودرو در این سند به صورت مدون 
مشخص شده است و امکان اعمال نظر شــخصی در آن وجود ندارد؛ لذا 
هرگونه توزیع ناعادلانه در توزیع ارز را برای مســوولان وزارت صنعت، 

معدن و تجارت غیرممکن می سازد.
این وزارتخانــه در مورد عدم اجــازه به ورود ارزهای شــخصی به بازار 
خودرو، شــناور بودن تعرفه یا به عبارتی دیگر، مشــخص نبودن تعرفه 
گمرکی، درصد حقوق گمرکی و ســود بازرگانی بر اساس حجم موتور 
و...، تاکید کرد: با توجه به تجربه های گذشــته در واردات با ارز شخصی 
حاصل از صادرات، این نتیجه حاصل می شــود که این مسیر تنها باعث 
ایجاد مسیر رفت و برگشت کالا می شــود و به نوعی به فساد موجود در 
ســاختار واردات و صادرات کشــور دامن می زند. از این رو در گام اول 
واردات خودرو به منظــور جلوگیری از ایجاد فســاد در این صنعت، از  

ورود ارزهای شخصی جلوگیری شده است.
لازم به ذکر اســت که مطابق با مصوبــه، امــکان واردات خودروهای 
عمومی با استفاده از ارز خارجی امکان پذیر اســت که با توجه به تعداد 
محدود این نوع وسایل، کنترل این مسیر امکان پذیر است. شناور بودن 
تعرفه به معنای تعیین قیمت توســط مردم است؛ بدین معنا که عرضه 
و تقاضای خودرو در بازار ســرمایه باعث تعیین قیمت خودرو به صورت 
آزادانه می شود و به نوعی دیگر وزارت صنعت، معدن و تجارت به صورت 
فرمایشــی، قیمت محصولات را تعییــن نمی کند. ایــن گام موثری 
در آزادســازی قیمت خودروهاســت. تعیین قیمت در بازار سرمایه به 
معنای افزایش سرمایه واردکننده نیست، زیرا که مطابق با قوانین سود 
واردکننده و تولیدکننده خودرو از هر محصول مشــخص است. مازاد 
این مبلغ به خزانه دولت وارد می شــود که این امر باعث ســود جمعی 

مردم شریف ایران از واردات خودرو است.
وزارت صمت در مورد در مرود اعمــال محدودیت برای فرآیند واردات 
خودرو اعلام کــرد: دفتر صنایع خــودروی وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت اقدام به تدوین چهارچوب اجرایی واردات خودرو نموده اســت 
که در این ســند، ماتریــس تصمیم گیری برای تخصیــص ارز تدوین 
شده اســت و تکمیل این ماتریس در کارگروه تخصصی انجام می شود. 
امتیازبندی های شرکت های مختلف برای واردات خودرو در این سند 
به صورت مدون مشخص شده اســت و امکان اعمال نظر شخصی در آن 
وجود ندارد؛ لذا هرگونه توزیع ناعادلانه در توزیع ارز را برای مســوولان 

وزارت صنعت، معدن و تجارت غیرممکن می سازد.
این وزارتخانه اشاره کرد: شرط دیگری که در آیین نامه واردات خودرو 
آمده، واردات خودروهایی با سقف ۲۰ هزار دلار است، یعنی چیزی بین 
۵۰۰ تا ۶۰۰ میلیون تومان. مصطفوی کارشــناس خودرویی با اشاره 
به اینکه محدودیت گذاری در تجارت جهانــی مفهوم چندانی ندارد. با 
توجه به این نکته که اکثریت جامعــه، توان خریدی پایین تر از ۲۰ هزار 

دلار را دارند، سقف قیمتی محصولات تعیین شده است.

تولید

محمدحسین سیف اللهی مقدم   با وجود 
زمزمه هــای چندین باره تشــکیل وزارت 
بازرگانی، به ویژه از سوی برخی نمایندگان 
مجلس امــا هنوز نه دولــت و مجلس طرح 

ولایحه ای برای آن نداده اند.
 با وجــود زمزمه های چندین باره تشــکیل 
وزارت بازرگانــی، طی هفته هــا و روزهای 
اخیر، به ویژه از ســوی برخــی نمایندگان 
مجلس، هنــوز نه دولــت، در این خصوص 
»لایحــه« داده و نــه مجلــس، »طرح«. 
ظاهراً بهارستان نشینان و پاستورنشینان، 
هیچ کدام حاضر نیستند تبعات این موضوع 
را بپذیرند و هریــک توپ را به زمین دیگری 
می اندازند! بــا این حال، نظــرات متفاوتی 
درباره هزینــه - فایــده تشــکیل وزارت 
بازرگانی وجود دارد. برخی ادغام را در جهت 
منفعت اقتصادی کشــور می دانند و برخی 
دیگر، تفکیک را راهکار بهبود وضعیت بازار 

معرفی می کنند.

ماجراجویی 11 ساله: تیر 1390 
تا تیر 1401

هرچند وزارتخانه هــای صنعت و بازرگانی، 
قبــل از دهــه 1۳۹۰ تفکیــک بودنــد و 
درخواســت ادغام، با مخالفــت نمایندگان 
مجلس آن زمان مواجه شده بود اما بالاخره 
تیرماه 1۳۹۰، در دولت دهم، وزارتخانه های 
بازرگانی و صنعت، با هدف کوچک ســازی 
دولت، ادغام و وزارت صمت تشــکیل شد. با 
این وجود، طی یک دهه گذشــته، خصوصاً 
ســال های اخیر، موضوع تفکیک و تشکیل 
وزارت بازرگانی، با هدف بازدهی و بهره وری 
بیشتر بازار داخلی و تجارت خارجی مطرح 
شــد. به گفته ابوالفضل ابوترابــی، نماینده 
نجف آبــاد، دولــت دوازدهــم به واســطه 
نمایندگان همســو در مجلس، سه بار طرح 
تفکیک وزارت صمــت را مطرح کرد و آقای 
روحانی هم در جلســه دولــت و مجلس، بر 
تفکیک تاکید کرد اما با اقبــال نمایندگان 
روبه رو نشــد.اکنون بعد از گذشت 11 سال، 
این بار در تیرمــاه 14۰1، موضوع تفکیک 
وزارتخانه در دســتور کار دولــت و مجلس 
قرار گرفت اما نه تفکیک به نتیجه رســیده 
و نه استیضاح وزیر صمت که مجلس، اوایل 
تیرماه، به وی مهلــت دوماهه داد تا وضعیت 
ایــن وزارتخانه را سروســامان دهد. این در 
حالی اســت که همزمــان با هفتــه دولت، 
از اوایل شــهریورماه، بار دیگر فشــارهای 
نمایندگان بر دولت دربــاره تعیین تکلیف 
ادغام یا تفکیک که با برکناری یا ابقای وزیر 

صمت گره خورده، شدت یافته است.

ساماندهی صادرات و واردات
در همین رابطه، حسن لطفی، نماینده رزن 

از موافقان تفکیک وزارت صمت و تشــکیل 
وزارت بازرگانــی در گفت وگو بــا خبرنگار 
مهر با بیان اینکــه »خاطره و تجربه خوبی« 
از وجود وزارت بازرگانی دارد، تجربه خود را 
این گونه تشریح می کند: »زمانی که بخش 
بازرگانی کشــور، با عنوان وزارت بازرگانی 
فعال بــود، واردات و صادرات و اساســاً تراز 
مالی، روشــن بود؛ یعنی یــک وزیر، متولی 
اعلام وضعیت تولید و میزان نیاز کشــور به 

واردات بود.«
سخنگوی کمیســیون اجتماعی مجلس، با 
انتقاد از وضعیت کنونی در حوزه صادرات، 
واردات و موازی کاری ناشی از ادغام صنعت 
و تجارت ادامه می دهــد: »اکنون در حوزه 
صــادرات و واردات، اینکــه تولیــد داخل، 
چگونه اســت و اینکه نیازمنــد واردات چه 
اقلامی هســتیم، چند وزارتخانــه درگیر 
هســتند. در این زمینه، هــم غیرتخصصی 
عمل می کنیم و هم شــاهد مــوازی کاری 

هستیم.«
لطفی با تشبیه کشــور به مثابه یک خانواده 
معتقد اســت با مدیریت اصولی و ســاده، 
می توان متوجه میزان مصرف خانواده شــد 
و همین کار باید برای جمعیت ۸۵ میلیونی 
کشور انجام شــود اما آمار درستی از میزان 
اقلام مصرفی جامعه نداریم. وی از اظهارات 
خود این گونه نتیجه می گیرد که اگر وزارت 
بازرگانی داشته باشــیم، کارشناسان خبره 
در این وزارتخانــه، می توانند آمــار و ارقام 
واقعــی کشــور دربــاره واردات و صادرات 
را مشــخص کنند و پیــرو آن، برنامه ریزی 

مناسب در کشور صورت می گیرد.
این نماینده مجلس در واکنش به اظهارات 
ســخنگوی دولت مبنی بر اینکه تشــکیل 

وزارت بازرگانی، »طرح« مجلس اســت، با 
انتقاد از این موضوع، می گوید: »به نظر من، 
دولت درخصوص تشکیل وزارت بازرگانی، 
می خواهد توپ را به زمین مجلس بیندازد.« 
به گفته وی، اگر دولت به این نتیجه رسیده 
کــه وزارت بازرگانی تشــکیل شــود، باید 
لایحه آن را به مجلس بفرســتد تا با تصویب 
احتمالی آن، ســریع تر شــاهد تنظیم بازار 
باشــیم.این اظهارات سخنگوی کمیسیون 
اجتماعی مجلس، موید این ادعاســت که 
مجلس نیز به دلیل عدم اطمینان از تبعات 
حاصل از تفکیک، اصرار دارد دولت، لایحه 
تشکیل وزارت بازرگانی را بدهد تا اگر در این 
زمینه، موفقیتی حاصل نشد، خود را از این 

قضیه مبرا بداند و آن را به دولت حواله دهد.

هزینه ۷000 میلیاردی و اتلاف زمان 
یک ساله

از طرف دیگر، نماینــده نجف آباد برخلاف 
نماینده رزن، مخالف تفکیک وزارت صمت 
و تشــکیل وزارت بازرگانی است. ابوالفضل 
ابوترابی، در گفت وگو با مهر می گوید: »چند 
ســال پیش، ادغام صورت گرفــت و به تبع 
آن، ســاختمان های وزارتخانه، کارمندان و 
تمام قســمت ها با هم ادغام شدند و اکنون، 
بازگشــت به عقب و تفکیک را کارِ سختی 

می دانم.«
وی درباره مصداق بازگشــت به عقب طرح 
تفکیک خاطرنشــان می کند: »پس از کلی 
بحث و بررســی، قانون انتــزاع در مجلس 
تصویب و بر اساس آن، مقرر شد امور مربوط 
به کشــاورزی، از وزارت صمــت به وزارت 
جهادکشــاورزی منتقل شــود. حال، اگر 
وزارت بازرگانی تشکیل شود، تکلیف قانونی 

که به سختی تصویب شــده، چیست؟ این 
کارها، بازگشــت به قبل و هدر دادن انرژی 

است.«
عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها، 
همچنین با اشاره به زمان بر بودن این اقدام 
تصریح می کنــد: »اگر قرار باشــد تفکیک 
انجام شود، نیاز به پنج سال زمان دارد و این 
کار، به معنای معطل کردن مردم اســت. با 
اجرای تفکیک، اگر مــردم به ادارات وزارت 
صمت خصوصاً در شهرستان که تشکیلات 
آن در یک ســاختمان تعریف شده، مراجعه 
کنند، احتمــالاً بــه آنها می گوینــد فعلًا 
محل ســاختمان مشخص نیســت یا هنوز 
حکم رئیس صادر نشــده یا معاونان تعیین 

نشده اند!«
ابوترابی، هزینه بر بــودن تفکیک را از دیگر 
دلایــل مخالفت خــود با تشــکیل وزارت 
بازرگانــی می داند و معتقد اســت بار مالی 
این تفکیک، ۷,۰۰۰ میلیارد تومان اســت. 
به گفته وی، در شــرایط تحریم و وضعیت 
دشوار اقتصادی، این تفکیک که قرار است 
تأثیرات آن چند سال دیگر مشخص شود به 

درد کشور نمی خورد.
 اظهارات ایــن نماینده مجلــس در حالی 
اســت که اخیــراً هــادی طحــان نظیف، 
سخنگوی شــورای نگهبان در یک نشست 
خبری، دربــاره تفکیک و تشــکیل وزارت 
بازرگانی تاکیــد کرده بــود: »دولت های 
دوازدهم و سیزدهم، مشــکلی با تأمین بار 
مالی نداشــتند.« و گفته بود: »اینکه طرح 
یا لایحــه تفکیک وزارت صمت و تشــکیل 
وزارت بازرگانی در مجلس رسیدگی شود، 
موضوعی اســت که مجلــس و دولت باید 

درباره آن تصمیم بگیرند.«

تفکیک، بهانه است، بقای وزیر صمت، 
نشانه!

این نماینده مجلس با طرح این سوال که هر 
هفت سال یک بار، شــاهد ادغام یا تفکیک 
وزارتخانه ها بوده ایم و تا کــی باید این روند 
نامناسب را ادامه داد؟ راهکار حل معضلات 
حــوزه بازرگانی را »اقدامات ســاختاری« 
می دانــد. وی برخــلاف نماینــده رزن که 
خاطره و تجربه خوشــی از دوران تشــکیل 
وزارت بازرگانی داشته، این سوال را مطرح 
می کند: »مگر در گذشته، وزارت بازرگانی 
جدا نبوده، پس چه عاملی باعث شــد ادغام 
صورت گیرد؟« و خودش پاســخ می دهد: 
»همین کافی اســت نتیجه بگیریم تشکیل 
وزارت بازرگانــی در آن زمان هــم کارایی 

نداشته است.«
ابوترابی با اشاره به اینکه چاره کار، تفکیک 
نیست، معتقد اســت اگر مدیریت هوشمند 
و الکترونیــک را فعال، نظارت سیســتمی 
را دقیق و ســامانه های خود را راه اندازی و 
به روز کنیم، مســیر کنترل بازار درســت 
می شــود. به گفتــه وی، هرچنــد برخی 
می گویند بــه دلیل به هم خــوردن تنظیم 
بــازار، وزارت بازرگانی نیاز اســت اما بنده 
معتقــدم تنظیم بــازار و ثبــات قیمت ها، 
مســتلزم تشــکیل این وزارتخانه نیست. 
این نماینــده مجلس بر این باور اســت که 
»روحانی و رئیسی، هر دو برای بقای وزرای 

صمت، به دنبال تفکیک رفتند.«
مهدی عسگری عضو کمیســیون صنایع و 
معادن نیز از جمله کســانی است که معتقد 
است تشکیل وزارتخانه جدید ایجاد »هزینه 
اضافه« است. به گفته وی، با توجه به انجام 
جراحــی اقتصادی، تغییر ســاختار وزارت 
صمــت و تفکیک آن در اســتان ها، حداقل 
یک سال طول می کشد و در حین جراحی، 

نمی توان تیم را عوض کرد.

هزینه فراتر از فایده
اظهــارات موافقــان و مخالفــانِ تفکیک 
وزارت صمت و تشــکیل وزارت بازرگانی، 
تجربه دهه های گذشــته و بررسی شرایط 
اقتصــادی کنونی نشــان می دهد احیای 
وزارت بازرگانی، بســیار هزینه بر و زمان بر 

است. 
همچنیــن اظهــاراتِ بیشــتر اعضــای 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس به عنوان 
کمیســیون تخصصی در این حــوزه، طی 
ماه های گذشته در رسانه ها، بیانگر مخالفت 
با تفکیک اســت. به اعتقاد کارشناســان و 
منتقدان تفکیک، مشــکلات تنظیم بازار، 
ریشــه ای و ناشــی از تصمیمات مدیریتی 
اســت و در حال حاضــر، هزینه تشــکیل 

وزارتخانه جدید از فایده اش بیشتر است.

سمیه رســولی  اگرچه دیگران در تکاپو 
برای توســعه تجارت با عراق هستند اما به 
گفته عضو اتاق مشــترک ایران و عراق، به 
دلیل عــدم توجه به مزایــای رقابتی و عدم 
حضور پایــدار در عراق در حــال واگذاری 

سهممان به رقبا هستیم.
 بررســی آمارهــای تجــارت خارجی در 
حوزه بازار عراق طی ۵ ماه نخســت ســال 
جاری نشــان می دهد که در این بازه زمانی 
۸ میلیون و ۶۵۵ هزار تــن کالا به ارزش ۲ 
میلیارد و ۹۶1 میلیون دلار به این کشــور 
صادر شده که نســبت به ۵ ماه نخست سال 
قبل با کاهش ۶.۳ درصدی در ارزش و ۲۸.۷ 
درصدی در وزن داشــته است.اگرچه ارقام 
ذکر شــده چندان بزرگ به نظر نمی رسند 
اما با توجه به اینکه عراق یکی از اصلی ترین 
شرکای تجاری ماســت و همواره جزو 1۰ 
کشور نخســت در خرید کالای ایرانی بوده، 
کاهش صــادرات به این کشــور آن هم در 
شــرایطی که عراق با وفور درآمدهای نفتی 

مواجه شده، جای تامل دارد.

6 عامل کلی کاهش صادرات ایران
 به عراق

در این رابطه جهانبخش ســنجابی دبیرکل 
اتاق مشــترک بازرگانی ایــران و عراق در 
گفت و گو با خبرنگار مهــر اظهار کرد: در ۵ 
ماه نخست امســال صادرات ایران به عراق 
با کاهش بیــش از ۶ درصدی در ارزش و ۲۸ 

درصدی در وزن مواجه شده است.
وی در تشــریح دلایــل کاهــش صادرات 
به عراق، گفــت: در یک نگاه کلــی باید به 
مــواردی همچــون افزایــش قیمت های 
جهانی، کاهش تقاضا به دلیل افزایش تورم 
و تغییر سیاست های کشور از جمله توسعه 
روابط تجاری با همســایه ها و بازاریابی در 
کشورهای دیگر همچون شرق آسیا و شمال 
آفریقا اشــاره کرد. همچنین عراق به عنوان 

شــریک تجاری ما از نظر درآمدی و امنیتی 
تغییر کرده است  و  البته  رقبای جدید هم  در 

حوزه عراق پیدا کرده ایم.
سنجابی ادامه داد: اما به صورت جزئی باید 
اشاره شود که محدودیت و ممنوعیت های 
فصلی از دیگر دلایــل کاهش صادرات بوده 
است؛ امسال بیشــترین ممنوعیت ها را در 
حوزه میوه و تره بار داشــتیم زیرا وضعیت 
محصول خودشان مناسب بود. البته خوش 
بین هستیم که در ۶ ماه دوم وضعیت عقب 
ماندگی جبران شــود و به عدد سال گذشته 
برســیم زیرا عمدتاً در نیمه دوم ســال که 
کشــاورزی در عــراق محدودتر می شــود 
بخشــی از ممنوعیت ها و محدودیت ها نیز 
کاهش می یابــد. البته در نیمه دوم ســال 
محصولات صــادرات محور ما نیز بیشــتر 
می شــود.وی افزود: در حوزه عــراق بعد از 
ســقوط صدام دو رقیب ســنتی داشتیم؛ 
یکی کشــورهای غربی که در ائتلاف جنگ 
خلیج فارس و رقیب دوم همسایه های عراق 
یعنی ترکیه و ســوریه بودند. در ادامه بعد از 
اتفاقاتی که درون کشور سوریه رخ داد، این 
کشور توان صادراتی خود را از دست داد و از 

تأمین کالای عراق خارج شد.
ســنجابی ادامه داد: با خروج سوریه از بازار 
عراق، ما با همان رقبای قدیمی ماندیم و در 
ادامه کشــورهای چین، رژیم صهیونیستی 
در پوشــش شــرکت های اردنی و اردن هم 
اضافه شــدند. البته باید اشــاره شود که در 
این دوره کشــورهای عربی حضور چندانی 

در عراق نداشتند.
دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق 
اضافه کرد: بعد از خــروج آمریکا از عراق، دو 
اتفاق افتــاد یکی اینکه کشــورهایی که در 
ائتلاف جنگ نبودند، مجوز به ورود به عراق 
را یافتند. پس کشــورهای آلمان و فرانسه 
هم بــه بازار عراق وارد شــدند و مــا رقبای 

جدید پیدا کردند.

وی افــزود: در ادامه مجوز ورود عربســتان 
و مصر به بازار عراق صادر شــد که برای در 
اختیار گرفتن ســهمی از بازار این کشــور، 

شروع به سرمایه گذاری در عراق کردند.

ورود رقبا به عراق از طریق پروژه های 
سرمایه گذاری

ســنجابی تصریح کرد: پس رقبــای ما در 
عراق بســیار زیاد شده اســت، خصوصاً با 
توجه به نیــاز عراق به پروژه های ســرمایه 
گــذاری، اکثر کشــورهایی که بــه عنوان 
رقیب ما به این کشــور ورود کردند از طریق 
پروژه های ســرمایه گذاری ورود کردند. در 
حالی که ما کمتر از این طریق ورود کرده ایم 
و پروژه سرمایه گذاری مشــترک، پایدار و 

مستقلی در عراق نداریم.
وی یادآور شد: بنابراین کشورهای رقیب ما 
در عراق همزمان با توســعه تجارت، توسعه 
همکاری های اقتصادی و سرمایه گذاری را 
نیز در دســتور کار قرار دادند؛ در حالی که 
میان رقابــت رقبا برای حضــور فعال تر در 
عراق، ما فقط توانستیم ســهم مان در بازار 
عراق را تثبیــت کنیم و حتــی کاهش هم 
داشتیم؛ البته آمار دقیق پایان سال ۲۰۲۲ 

مشخص می شود.

در حال واگذاری سهم بازار به رقبا 
هستیم

ســنجابی گفت: از ســویی دیگر با توجه به 
اینکه عراقی هــا با رشــد درآمدهای نفتی 
مواجه شدند که تجربه ۲۰ ساله عراق نشان 
داده رشــد درآمد نفتی برابر با رشد واردات 
اســت که رشــد واردات هم منجر به رونق 
بودجه های عمرانی و توســعه زیرساخت ها 

و ساخت و سازها می شود.
دبیرکل اتاق مشــترک بازرگانــی ایران و 
عراق تصریح کرد: در همین رابطه ما انتظار 
داشــتیم که ســهم ما در بازار این کشور به 

تناســب افزایش درآمد نفتی عراق افزایش 
یابد ولی این اتفاق نیفتاد. واقعیت این است 
که ســهم بازار را در حال واگــذاری به رقبا 

هستیم.

3 راهبرد توسعه تجارت با عراق
ســنجابی در مورد نحوه افزایش سهم ایران 
در بازار عراق، با بیان اینکــه چند کار را باید 
در سطح راهبردی و تاکتیکی انجام دهیم، 
اظهار کرد: راهبرد اول باید این باشــد که با 
عراق به ســطحی از تراز تجاری برسیم که 
خلق مزیــت رقابتی کــرده و موافقت نامه 

تجارت آزاد با عراق را امضا کنیم.
وی ادامه داد: همگام بــا برنامه ریزی برای 
توسعه صادرات به عراق از بستر عراق برای 
افزایــش واردات هم اســتفاده کنیم تا تراز 
به حد معقولی برســد کــه عراقی ها انگیزه 
امضای موافقت نامه تجارت آزاد را داشــته 
باشند.ســنجابی افزود: وقتــی بیش از ۹۰ 
درصد تراز تجاری به نفع ایران مثبت است، 
قاعدتاً کشــور مقابل دلیلی بــرای امضای 

توافقنامه تجارت آزاد یا ترجیحی ندارد.

گام دوم: تجارت رسمی به جای 
تجارت پیله وری و مدیریت از راه دور

دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق 
تصریح کــرد: همچنین متأســفانه از نظر 
راهبردی بازارسازی در عراق درست نبوده 
اســت. نگاه ما به بازار عراق در وهله نخست 

ناظر بر صدور کالا بوده اســت یعنی به جای 
خدمات، کالا بیشتر صادر کرده ایم.

وی افزود: از سویی دیگر نیز نگاه به این بازار 
مبتنی بر مدیریــت از راه دور بوده اســت؛ 
یعنی بیش از ۵۰ درصد تجــارت ما با عراق 
تجارت پیله وری اســت . وقتــی تجارت به 
صورت پیله وری باشــد یعنی حضور پایدار 

در کشور مقصد نداریم.
ســنجابی گفت: پس راهبــرد دوم باید این 
باشــد که از تجارت پیله وری و مدیریت از 
راه دور به حضور مســتقر در بازار و تجارت 

رسمی با عراقی ها تغییر سیاست دهیم.

گام سوم: سرمایه گذاری های 
مشترک و تولید در مقصد

وی افزود: راهبرد سومی که باید در دستور 
کار قرار دهیم این اســت که حضور در بازار 
عراق بایــد پایدار شــود؛ یعنی به ســمت 
پروژه های سرمایه گذاری مشترک و حتی 

تولید در مقصد حرکت کنیم.
ســنجابی در ادامــه اظهار کرد: در ســطح 
تاکتیکی نیز باید برای کاهش سهم تجارت 
پیلــه وری و افزایــش ورود تولیدکننده و 
صادرکننــده ایرانی در عــراق برنامه ریزی 
کنیم. مــورد دوم هم اینکــه باید حضور در 
بــازار مقصد از طریــق ایجاد شــبکه های 
مویرگــی و تأمیــن زنجیــره لجســتیک 
کالاهای ایرانی در شــبکه توزیع و مصرف 

عراقی ها را پایدار کنیم.
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وزیر نفت عربستان:
صادرات نفت از سوی اوپک پلاس کاهش می یابد

وزیر نفت عربستان گفت: اولین کاهش عرضه نفت از سوی اوپک پلاس 
در بیش از یک سال گذشته نشــان می دهد که این ائتلاف در مدیریت 

بازارهای جهانی نفت خام جدی است.
 عربستان سعودی که رهبری ائتلاف اوپک پلاس را بر عهده دارد، گفت 
که اولین کاهش عرضه نفت از ســوی این ائتلاف در بیش از یک ســال 
گذشته نشان می دهد که این ائتلاف در مدیریت بازارهای جهانی نفت 

خام جدی است و آماده اتخاذ اقدامات پیشگیرانه است.
عبدالعزیز بن ســلمان، وزیر انرژی عربستان ســعودی در مصاحبه با 
بلومبرگ، پس از موافقت اوپک پلاس برای کاهش 1۰۰ هزار بشکه ای 
نفت، گفت: این تصمیم بیانگر اراده ای اســت که مــا از همه ابزارهای 

اتحاد خود استفاده خواهیم کرد. روز در ماه اکتبر
وی افزود: تعدیل ســاده نشــان می دهد که ما در حمایــت از ثبات و 
عملکرد مؤثر بازار به نفــع فعالان بازار و صنعت، مراقــب، فعال و فعال 

خواهیم بود.
این کاهش برای بســیاری از بازرگانان که انتظار داشــتند ســازمان 
کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( و شرکای آن با افزایش قیمت نفت 
به بالای ۹۰ دلار در هر بشــکه، تولید خود را ثابت نگه دارند، تعجب آور 
بود.همچنین به نظر می رسد در ماه های آینده بازار سخت تر شود، زیرا 

اتحادیه اروپا تحریم هایی را بر صادرات روسیه اعمال می کند.
با این حال، اوپــک پلاس نیز با بازاری مواجه اســت که در آن نگرانی ها 
در مورد قدرت تقاضا بیشــتر از عرضه اســت. آتی نفت خام در سه ماه 
گذشــته به دلیل تهدید رکود اقتصاد جهانی حدود ۲۰ درصد از دست 

داده است.
چین، بزرگ تریــن واردکننده نفت، نشــانه هایی از رکــود اقتصادی 
»نگران کننده« را نشان داد، زیرا مصرف در ماه ژوئیه ۹.۷ درصد کاهش 
یافت و در میــان فعالیت های تجاری ضعیف و محدودیت های شــدید 

»کووید -1۹« به پایین ترین حد در دو سال گذشته رسید.

معاون وزیر نیرو و رئیس سازمان ساتبا اعلام کرد
صرفه جویی ۲.۵ میلیارد کیلووات ساعتی 

انرژی با بازنگری در مصرف کولرهای آبی
 رئیس ســازمان انرژی هــای تجدیدپذیــر و بهره وری بــرق ایران در 
باره بازنگری برچســب مصرف انــرژی کولرهای آبی گفــت: این امر 
صرفه جویی ۲.۵ میلیارد کیلووات ســاعت انرژی طی چهار ســال به 

همراه خواهد داشت.
به گزارش پایــگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو، »محمــود کمانی« در 
جلســه هم اندیشــی و هماهنگی اجرای اســتاندارد جدید برچسب 
انرژی کولرهای آبی که با حضور معاونان و مدیران ســاتبا، نمایندگان 
معاونت علمی و فناوری، صندوق نوآوری و شــکوفایی، وزارت صمت، 
سازمان ملی استاندارد، سازمان گسترش و نوسازی صنایع کشور و نیز 
ســازندگان کولرهای آبی و الکتروموتورهای پربازده برگزار شد، درباره 
برنامه  دولت ســیزدهم و وزارت نیرو برای بهینه ســازی مصرف برق و 
کاهش 1۰ هزار مگاواتی ناشــی از اجرای پروژه هــای بهره وری افزود: 
جلوگیری از هدررفت انرژی و بهینه ســازی یکی از راه های مهم کنترل 
مصرف برق به خصوص در فواصل گرم سال است که به همین منظور با 
توجه به سهم بالای کولرهای آبی در ساعت اوج مصرف تصمیم گرفته 

شد تا استاندارد انرژی کولرهای آبی مورد بازنگری قرار گیرد.
وی خاطرنشــان کرد: طبق این برنامه پیش بینی می شــود، طی چهار 
ســال آینده در زمان پیک مصرف، بیش از 1۲۰۰ مگاوات کاهش بار و 
۲.۵ میلیارد کیلووات ســاعت صرفه جویی انرژی الکتریکی را در کشور 

داشته باشیم.
 ماه گذشــته اصلاحیه برچســب مصرف انرژی کولرهــای آبی پس از 
گذشت بیش از 1۰ سال بازنگری و به سازمان استاندارد ارسال شد و در 
تاریخ 1۸ مرداد 14۰1 از طریق سامانه سازمان استاندارد ابلاغ شد که 
طبق این اصلاحیه، کولرهایی که رتبه انــرژی آن ها G,F,E بوده اند از 
این پس امکان تولید نخواهند داشت و سازمان ملی استاندارد و وزارت 

صمت به طور جدی مانع از تولید آنها خواهند شد.

ایران برنامه ای برای ورود توسعه ای به نفت و گاز 
سوریه دارد؟

ما به لحاظ صــدور دانش فنی و خدمات فنی و مهندســی می توانیم به 
کشور سوریه ورود کنیم اما شــرط آن این است که شریک خارجی این 

کشور ما را بپذیرد، فقط رضایت سوریه شرط نیست.
علی کاردر، درباره امکان حضــور ایران در توســعه میادین نفت و گاز 
سوریه اظهار داشت: ابتدا اینکه آن بخش از پروژه ها و میادین این کشور 
که توسعه یافته است عموما شــریک خارجی دارند البته ممکن است 
بخاطر درگیری ها این کشــور را ترک کرده باشــند، اما در هر حال ما 
امکان ورود نداریم.  میادینی هم که اکتشافی است ریسک بالایی دارد. 

وی افزود: ما در حال حاضــر امکان و توانمندی لازم برای توســعه و یا 
سرمایه گذاری در میادین پرریســک را نداریم، مگر میادینی که کشف 
شده و قطعی شده باشد و تکلیف شرکا و امنیت آن روشن است، در این 

صورت  می توانیم ورود کنیم.
مدیر عامل اسبق شــرکت ملی نفت ایران تاکید کرد: ما به لحاظ صدور 
دانش فنی و خدمات فنی و مهندسی می توانیم به این کشور ورود کنیم 
اما شرط آن این است که شریک خارجی این کشــور ما را بپذیرد، فقط 

رضایت سوریه شرط نیست. 
وی یادآور شد: ســوریه به تنهایی امکان توسعه ندارد چون منابع کافی 
در اختیار ندارد، ایران هم فعلا منابع لازم برای سرمایه گذاری در دیگر 
کشورها را ندارد، ما فعلا بعنوان پیمانکار توسعه ای امکان حضور داریم 

زیرا خودمان نمی توانیم ریسک سرمایه گذاری را تقبل کنیم.
در همین ارتبــاط محمود خاقانــی نیز بــه ایلنا گفــت: اکنون همه 
تخم مرغ های سیاست خارجی ایران در سبد انرژی هسته ای قرار گرفته 
و انرژی نفت، گاز و تجدیدپذیر و تبدیل گاز به بــرق و صادرات به اروپا 
مدنظر نیســت، به طوری که ایران با کمبود شدید سرمایه گذاری برای 
تولید نفت و گاز و تامین امنیت انرژی مورد نیاز مردم دســت به گریبان 
اســت، بعبارت دیگر فعلا برنامه ریزی کلان اقتصاد انرژی نداریم و اگر 
به این فکر بیفتیم که به توســعه نفت دیگر کشــورها ورود کنیم قطعا 

کاسبان تحریم مخالفت می کنند.
وی افزود: اکنون شــرایط کشــور ما به شکلی اســت که برای جبران 
کســری تامین گاز مصرفی داخل ۸۰ میلیارد دلار ســرمایه نیاز است، 
بنابراین سرمایه گذاری در بخش بالادســت نفت و گاز کشور خودمان 
هم پرریسک است، بنابراین چنانچه بتوانیم بر دورزنندگان تحریم غلبه 

کنیم آنگاه می توانیم به دیگر کشورها هم برای توسعه ورود کنیم.

و نیر

 مدیرعامــل گروه ســرمایه گذاری و توســعه صنایع 
تکمیلی پتروشــیمی خلیج فارس با اشــاره به اجرای 
۶۰۰ میلیون دلار طرح پتروشــیمی در این شــرکت، 
گفت: با اجرای این طرح هــا، ۳۶۰ هزار تن به ظرفیت 
تولید پتروشــیمی اضافه خواهد شــد کــه همگی در 

تکمیل زنجیره ارزش است.
 »رشید قانعی« در نشستی خبری با اشاره به اینکه در 
یک ماه گذشته در بازار ســرمایه رشد خوبی داشتیم، 
افزود: اشــکالات در مدیریت جدیــد هلدینگ خلیج 
فارس برطرف شده اســت. اکنون ۸ طرح تولیدی در 
پترول داریم که پتروشــیمی صدف و ارغوان گستر از 

آن جمله است.
قانعی تاکید کــرد: همچنین ۳ پتروشــیمی تولیدی 

داریم که شــامل پتروشــیمی ایلام، ارومیه 
و لــردگان اســت. در پتروشــیمی ارومیه 
کودهای متنوع تولید می شــود و یک واحد 
کریســتال ملامیــن دارد. در ابتــدای کار، 
ظرفیت پتروشیمی ارومیه را بررسی کردیم 
تا واحد سولفات پتاسیم آن را به 1۰۰ درصد 
برســانیم.مدیرعامل پترول با اشاره به اینکه 

 اسید کلریک به عنوان محصول جانبی  تولید می شود، 
افزود: یک واحد جانبی در حال ســاخت است تا از این 
محصول، محصولی تولید شــود که اکنون نیاز کشور 
از واردات تامین می شــود. از مــرداد 14۰۰ تا 14۰1 
تولید محصولات در پتروشــیمی ایــلام، حدود 1۰۰ 
درصد رشد داشته اســت. در محصولات شیمیایی نیز 

رشد فروش خوبی داشــتیم. وی با تاکید بر 
اینکه پتروشــیمی ایلام با مشکل خوراک رو 
به رو بود، افزود: ۳ روش پیش بینی کردیم تا 

خوراک این واحد را به 1۰۰ درصد برسانیم. 
مدیرعامــل پتــرول اســتفاده از یک واحد 
داخلی و  از اتان فشرده را یکی از راهکارهای 
تامین خوراک دانســت و ادامه داد: تا آذرماه 
تامیــن خــوراک پتروشــیمی ایلام بــه 1۰۰ درصد 
می رســد.وی از حضور هلدینگ خلیج فــارس برای 
توســعه چاه های تنگه بیجار خبــر داد و گفت: با این 
کار تا ۲۰ ســال، گاز تولیدی از این چاه هــا به عنوان 
خوراک پتروشیمی ایلام مورد استفاده قرار می گیرد. 
در یک ســال آینده ۵ محصول دانــش بنیان جدید به 

سبد محصولات پتروشیمی اضافه شود. وی افزود: در 
پتروشیمی لردگان، به دلیل قطع برق در اوایل تیرماه، 
مشکلی ایجاد شــد و ما اعلام خســارت به وزارت نیرو 
کردیم. با این حال، لردگان به ۸۵ درصد تولید رسیده 
و به محض اینکه تولید به 1۰۰ درصد برســیم، برنامه 
ای برای افزایش تولید داریم. قانعی در پاســخ به ایرنا 
تاکید کرد: ۶۰۰ میلیون دلار طرح در دست اجرا داریم 
و در تلاشــیم تا طرح هایی که پیشرفت بیشتری دارند 
و به تولید نزدیک هستند، ســریعتر عملیاتی شود که 
۳۶۰ هزار تن به ظفیت تولید پترول افزوده خواهد شد. 
این محصولات همه در حوزه پایین دســتی و تکمیل 
زنجیره ارزش است . بنزین پرولیز این طرح را داریم که 

این محصول را به بنزن تبدیل کنیم.

مجری طرح های نیروگاهی شرکت برق حرارتی گفت: 
دومین واحــد 4۲ مگاواتی نیروگاه مقیاس متوســط 
زاهدان به شبکه سراسری برق کشور متصل و در مدار 
تولید قرار گرفت.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت 
نیرو، »فرشــید حدادی« افزود: شرکت مادرتخصصی 
برق حرارتی به منظور بهبود تراز منفی تولید اســتان 

سیستان و بلوچســتان، جلوگیری از افت ولتاژ شبکه 
موجــود، اشــتغال زایی و اســتفاده از قابلیت هــای 
پیمانکاران و ســازندگان تجهیزات و مشاوران داخلی، 
پروژه احــداث نیــروگاه مقیاس متوســط زاهدان به 

ظرفیت 1۲۶ مگاوات را در دستور کار قرار داده است.
وی با اشــاره به اینکه ایــن نیروگاه دارای ســه واحد 

4۲ مگاواتی اســت، ادامه داد: در اســتان سیستان و 
بلوچستان تراز تولید و مصرف برق منفی است و میزان 
مصرف انرژی در پیک تابســتان بیشتر از برق تولیدی 
توسط نیروگاه های استان اســت. بدین منظور افتتاح 
این نیروگاه کمک مهمی به تامین برق پایدار شــبکه 
سراســری کشــور و پاســخگویی به نیاز مصرف برق 

این منطقه خواهد کرد.حدادی گفــت:  نیروگاه های 
مقیاس متوســط نقش مهمی در افزایــش تولید توان 
الکتریکی و کاهش افت ولتاژ در مناطــق دورافتاده و 
نقاط ژرف شبکه خواهد داشــت.بر اساس برنامه ریزی 
صورت گرفته مقرر شده است تا واحد سوم این نیروگاه 

نیز به زودی وارد مدار تولید شوند.

وشیمی پتر

وگاه نیر

ســمیرا ربیع   وزیر نفت با تأکید بر اینکه 
بازار جهانی انــرژی نیازمند افزایش عرضه 
نفت ایران اســت، گفت: ما همواره به عنوان 
یک تولیدکننده عمده نفت و فرآورده های 
نفتی در جهــان آمادگی داریم بــه دور از 
سیاســی کاری به نقش خود در عرضه نفت 
و افزایــش امنیت انــرژی در جهان کمک 

کنیم.
بــه گــزارش وزارت نفت، »جــواد اوجی« 
پس از پایان ســی ودومین نشست وزارتی 
ائتــلاف اوپک پــلاس اظهار کــرد: از نظر 
فنی و کارشناســی، کمیته فنــی و نظارتی 
اوپک پلاس در ســناریوی پایه  خود، مازاد 
عرضــه به تقاضــای جهانی نفت در ســال 
۲۰۲۲ را در ســطح روزانه 4۰۰ هزار بشکه 
پیش بینــی کرده کــه این رقم نســبت به 
پیش بینی ماه گذشــته، حــدود ۶۰۰ هزار 

بشکه در روز کمتر است.
وی بــا بیــان اینکــه طبــق بررســی ها 
تصمیم های اوپک پلاس به بهبود شــرایط 
بازار نفت از نظر توازن عرضه و تقاضا کمک 
کرده اســت، افزود: با این حال، در شرایط 
کنونی، در نتیجــه بعضــی از نگرانی ها از 
پیامدهای تنش های ژئوپلیتیک برای رشد 
اقتصــادی جهان و آســیب های احتمالی 
برای تقاضــای بازار جهانــی نفت در وضع 
شــکنندگی اســت و اثبات کننــده این 
مســئله تلاطم بالای قیمت های نفت خام 
در ماه های اخیر اســت که باید به آن توجه 

شود.

شرایط حساس بازار نفت
وزیر نفت با اشاره به اینکه برخی وزیران نفت 
و انرژی کشورهای عضو ائتلاف اوپک پلاس 

نیز در هفته هــای اخیر به این نکته اشــاره 
کردند، تأکید کرد: شــرایط کنونی نیازمند 

دقت نظر و بررسی بیشتر است.
وی تصریح کرد: بر اســاس تازه ترین آمار و 
گزارش های منتشرشده، پایبندی مناسب 
کشــورهای عضــو ائتــلاف اوپک پلاس، 
در ماه ژوئیه ســال ۲۰۲۲ به ســطح ۵4۶ 
درصد رســید که دلیل اصلی افزایش سطح 
پایبندی، تولید نکردن به مقدار تعهد شده 

از سوی بعضی از کشورها بوده است.
وزیر نفت افــزود: با توجه بــه کاهش تولید 
بعضــی از تولیدکننــدگان اوپک پلاس و 
محقق نشــدن ســطوح تولید تعهد شده، 
همچنین کاهش ســطح ذخیره سازی های 

تجاری نفــت خام و فرآورده هــای نفتی در 
بعضی از کشــورهای بزرگ مصرف کننده، 
ســی ودومین نشســت وزارتــی اوپک و 
غیراوپک ضمن حمایت دوبــاره از تصمیم 
نوزدهمیــن نشســت وزارتــی اوپــک و 
غیراوپــک )ژوئیــه ۲۰۲1(، بــر اســاس 
اجمــاع تصمیم گرفــت برای مــاه اکتبر 
۲۰۲۲ مجمــوع تولید کشــورهای اوپک و 
غیراوپک 1۰۰ هزار بشــکه در روز کاهش 
یابــد و اوپک پلاس در قالب نشســت های 
کارشناســی و وزارتــی ماهانه بــه رصد و 
نظارت خود بر تحولات بازار و انجام هرگونه 
اقدام لازم برای حفظ ثبــات حاکم بر بازار 

نفت ادامه خواهد داد.

تشدید بحران انرژی در اروپا
اوجی با یادآوری اینکــه روند بحران انرژی 
در ســطح جهان به ویژه در منطقه اروپا در 
حال تشدید است و پیوسته، ابعاد تازه تری 
پیدا می کند، گفت: نمونه آن افزایش قیمت 
گاز طبیعــی در برخــی از قطب های گازی 
اروپا به حدود ۷۰ دلار برای هر یک میلیون 
بی تی یو معادل قیمت نفــت بیش از 4۰۰ 

دلار به ازای هر بشکه است.
وی ادامه داد: هرچنــد اروپایی ها با بعضی 
از تصمیم ها در حوزه سیاست های انرژی 
خود ســعی در جبــران کمبــود انرژی و 
کاهش شــدت بحران دارند، امــا تأمین 
پایدار و مطمئــن منابع انــرژی، به طور 

مشــخص نفت و گاز، به ویژه بــا نزدیک 
شــدن به فصول پاییز و زمستان، یک نیاز 
ضروری برای مصرف کننــدگان اروپایی 

به شمار می رود.
وزیر نفــت با بیــان اینکه نقــش و اهمیت 
عرضه منابــع انرژی ایران اعــم از نفت، گاز 
و فرآورده هــای نفتــی، در تأمیــن ثبات و 
امنیت انرژی جهــان اهمیتی مضاعف دارد 
و این موضوعی است که ناظران بازار نفت و 
انرژی، همچنین سیاست گذاران کشورهای 
مصرف کننده به آن اذعان دارند، تأکید کرد: 
این یک واقعیت است که افزایش قیمت گاز 
طبیعی در بازار اروپــا، مصرف کنندگان را 
به ســمت مصرف نفت و فرآورده های نفتی 
سوق می دهد و افزایش تقاضای قابل توجه 
نفت و فرآورده ها در قاره ســبز دور از ذهن 

نیست.
اوجی با بیان اینکه مــا همواره به عنوان یک 
تولیدکننده عمده نفت و فرآورده های نفتی 
در جهان اعلام کرده ایــم که آمادگی داریم 
به دور از سیاسی کاری و با پرهیز از استفاده 
سیاســی از انرژی، به نقش خــود در عرضه 
نفت و فرآورده های نفتی و به ارتقای امنیت 
انــرژی در جهان کمک کنیــم، گفت: بازار 
جهانی انرژی نیازمنــد افزایش عرضه نفت 

از سوی ایران است.
وی در پایــان تأکید کــرد: اوپک پلاس در 
بالاترین ســطح همکاری خود قرار دارد و 
فکر می کنم تقریباً همه اعضای اوپک پلاس 
در زمینه دســتاوردهای این همکاری برای 
ثبات بازار دیدگاه های یکسانی دارند، ثبات 
و تداوم همــکاری اوپک پــلاس می تواند 
در شــرایط بحرانی کنونی کمک زیادی به 

مصرف کنندگان دنیا کند.

وشیمی سرمایه گذاری ۶۰۰ میلیون دلاری برای تکمیل زنجیره ارزش پتر

وگاه مقیاس متوسط زاهدان بهره برداری از دومین واحد نیر

تکذیب حضور پزشکان هندی در کشور

احتمال کاهش تعرفه صادرات انرژی ایران به هند
خریدار  عضو هیات مدیره اتــاق ایران و 
هند با رد شــایعات مبنی بر حضور پزشکان 
هندوستانی در ایران، خاطرنشان کرد: این 
نوعی پیش داوری صورت گرفته از ســوی 
وزیر بهداشت است که این مسئله نیز دلیل 
دارد. این معضل حتی به شرکت های دانش 
بنیان نیز رسیده اســت. ممکن است ما در 
آینده بســیاری از نیروها نظیر پزشــکان را 
وارد کنیم اما در حال حاضــر چنین توافق 

نامه ای نداریم.
محمدحســن دیــده ور  با بیان ایــن که از 
آخرین وضعیت پول های بلوکه شده ایران 
در هند اطلاع ندارد، گفت: حتی میزان این 

پول ها هم نامعلوم است.
وی در خصوص میــزان تبادلات تجاری دو 
کشــور اذعان کرد: ارزش مبادلات تجاری 
ایران و هند در ۹ ماهه نخســت سال، حدود 
۲,4 میلیــارد دلار بوده کــه 1,۳4 میلیارد 
دلار آن به صادرات کالای غیرنفتی از ایران 
اختصاص دارد و حــدود 1,۰۵ میلیارد دلار 
واردات از هند است. در مقایسه مدت زمانی 
مذکور با ۹ ماهه نخست ســال قبل، ارزش 
صادرات حدود ۷4 درصــد افزایش یافت و 
ارزش واردات حــدود ۳۷ درصــد کاهش 
یافت کــه پیامد ایــن دو اتفــاق تغییر تراز 
تجاری دو کشور در ۹ ماهه نخست 14۰۰ و 
مثبت شدن ۲۹۶ میلیون دلاری آن به نفع 

ایران است.

عضو اتــاق بازرگانــی، صنایــع ، معادن و 
کشــاورزی ایران در ارتباط با کالاهایی که 
بیشــترین میزان تبادلات میان دو کشور را 
داشتند، بیان داشت: 1۵ قلم کالا بیشترین 
میزان واردات معادل ۶4 درصد از واردات از 
هند را به خود اختصــاص داده اند؛ در میان 
این کالاها، واردات برنج با اختلاف فاحشی 
در صدر قرار گرفته اســت کــه ارزش ۲۲۰ 
میلیون دلاری را در ۹ ماهه نخســت سال 
به خود اختصاص داده اســت. چای سیاه، 
اکسید آلومینیوم، موز ســبز تازه یا خشک 
شــده و زغال ســنگ های فشــرده شده و 
فشرده نشده و سایر فرآورده ها و مخلوط ها 
براســاس مواد معطر در صنایــع غذایی و با 
ارزش 1۰4، 1۰1 ،۶4،۳1  میلیون دلار در 
رده های بعدی واردات محصول از هند قرار 

دارند.
وی افزود: ســایر کالاهای وارداتی به ایران 
به ترتیب، نوشابه ســازی به غیر از اسانس 
کوکا، محصولات مخلوط شــده یا نشــده 
جهت اســتفاده های درمانی و پیشــگیری 
از بیماری ها، ســیلیکون منگنز، زردچوبه، 
پوره، موز، انبــه، و آناناس، اســانس کولا، 
سایر آنتی بیوتیک ها، ســایر ترکیبات آلی 
غیرمذکور،دانه کنجد به اســتثنای بذر آن 

در رتبه های بعدی هستند.
دیده ور با اشــاره بــه کالاهــای صادراتی 
ایران به هند، خاطرنشــان کــرد: کالاهای 

صادراتی ایران به هند در ۹ ماهه نخســت 
سال میلادی در ۲4۶ تعرفه ۸ رقمی معادل 
4,14 تن به ارزش 1,۵ میلیــارد دلار بوده 
که تنها 1۵ قلم از میزان مذکور، ۷۰ درصد 
از ارزش صادرات به هند را تشکیل می دهد 
و صادرات متانول و آمونیــاک بدون آب در 
صدر آن ها قــرار دارد. صــادرات متانول و 
آمونیاک بدون آب به هند ارزشــی معادل 
۹۹ میلیون دلار دارند. پــس از محصولات 
مذکور، محصولات آهنی و اسفنجی، پسته 
با پوســت تازه و خشــک، تلوئن،اوره و ورق 
فولادی در رده های بعدی صادرات به هند 

قرار دارند.
وی ضمن ابراز امیدواری از افزایش صادرات 
به هند، افزود: عمده ترین مبادلات تجاری 
دو کشور حول محور برنج است و امیدواریم 
که تراز تجاری این تبادلات به ســود ایران 
ســنگینی کند زیرا ما در حــال حاضرعملا 
برنــج صــادر کــرده و کالاهــای نفتی و 
پتروشیمی ما درصدی اندکی از واردات هند 
را به خود اختصاص می دهد که این مسئله 

عدم توازن ایجاد می کند.
عضــو انجمن مدیــران صنایع با اشــاره به 
پتانســیل تجاری بندر چابهار، بیان داشت: 
متاســفانه ما در حال حاضر از بندر چابهار 
اســتفاده مطلوبی نداریم؛ در حالی که این 
منطقــه دارای ظرفیت هــای بالایی بویژه 
بــرای هندی ها بــوده و اســتفاده از آن جا 

ســبب کاهش هزینه حمل و نقل و کرایه ها 
می شــود. از دیدگاه من، بــا حل معضلات 
بارگیری و امکان حضور کشــتی ها در بندر 
چابهار، تــراز تجاری به ســود ایران خواهد 

شد.
 وی در خصوص آخریــن زمینه های تفاهم 
مشترک میان ایران و هند اظهار کرد: وزارت 
بهداشت در زمینه کالاهای دارویی با وزارت 
بهداشت هند برای دارو به تفاهماتی رسیده 
که مطابق آن، تبادلات علمی بناســت که 
صورت بگیرد. توافقات دیگر در زمینه انرژی 
انجام شــده که دولت در حال کوشش برای 
کاهش تعرفه در نظر گرفته شــده از سوی 
هندوســتان برای ایرانی ها است. بعضی از 
توافــق نامه های گفته شــده در حال انجام 
و اجرا بوده و برخی دیگر، در حال بررســی 

است.
عضو هیــات مدیره اتــاق ایــران و هند با 

رد شــایعات مبنی بــر حضور پزشــکان 
هندوستانی در ایران، خاطرنشان کرد: این 
نوعی پیش داوری صورت گرفته از ســوی 
وزیر بهداشت است که این مسئله نیز دلیل 
دارد. این معضل حتی به شرکت های دانش 
بنیان نیز رسیده اســت. ممکن است ما در 
آینده بسیاری از نیروها نظیر پزشکان را وارد 
کنیم اما در حال حاضر چنین توافق نامه ای 

نداریم.
وی با یاد کردن معضل فرار نخبه ها از کشور 
افزود: من از این موضــوع اطلاع دارم که در 
رشته عمران دانشــگاه صنعتی شریف، 1۵ 
فارغ التحصیل داشــتیم که 1۳ نفر آن ها از 
ایران رفته و ۲ نفر دیگر نیز به دلیل مشکلات 
سربازی در کشور ماندند.این مسئله همان 
فرار مغزها و نخبه ها یا بــه نوعی مهاجرت 
اســت که بر روی تمام رشته های تحصیلی 

ما اثر خود را می گذارد. 
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دبیر ستاد اربعین سازمان بهزیستی کشور:
نذر در حوزه زیارت به انواع نذرهای خیران 

اضافه شود
 دبیر ستاد اربعین سازمان بهزیستی کشــور با بیان اینکه نذر در حوزه 
زیارت هم می تواند به انواع نذرهایی که خیران و مردم متقبل می شوند 
اضافه شود، گفت: بهتر است در این زمینه اطلاع رسانی شود تا افرادی 
که تمایل دارند در این حوزه مشارکت کنند، بتوانند نذر خودشان را ادا 

کنند.
به گزارش سازمان بهزیستی کشــور،  احمد نوروزی با اشاره به انتخاب 
هدفمند گروهی از مددجویان بــرای اعزام به کربلا، افــزود: البته می 
شود  پویشــی راه بیاندازیم و جامعه هدف وســیعتری را برای تشرف 
عتبات عالیات راهی کنیم. جامعه هدف بهزیســتی بین ۶ تا ۷ میلیون 
نفر اســت که همکاران ما در حوزه های مختلف اجتماعی، توانبخشی 
و پیشــگیری به آنها خدمت می دهند. به طور قطع باید گفت که ســفر 
برای این تعداد از جامعه هدف، قابل برنامه ریزی نبود، اما فرایندی  تهیه 
شد تا مددجویان تحت پوشــش انتخاب شــوند، پس از آن شیوه نامه 
هایی تهیه شد و طبق آن شــیوه نامه ها مسئولان سازمان اقدام کردند. 
معاونت های تخصصی اســامی مددجویان را ارسال کردند و از بین آنها 
در نهایت ۳۰۰ نفر از مددجویان به همــراه  مربیان، همراهان معلولین، 

مشاوران و مددکاران به کربلا مشرف شدند.
وی اضافه کرد: بخش قابل توجهی از این حرکت بزرگ را خیرین انجام 
دادند. آنها با ما مشــارکت کردند،  در حقیقت هم خیرین مردمی و هم 
نهادهای دیگر مثل بنیاد احسان که مشــارکت بسیار خوبی داشتند و 
بخش عمده ای از هزینه ها را پرداخت کردند. بخش دیگری از هزینه ها 

را هم سازمان بهزیستی به خاطر حمایت از مددجویان انجام داد.
دبیر ستاد اربعین ســازمان بهزیستی کشــور گفت: ما هر چه بتوانیم 
تدابیر را در حوزه اعــزام مددجو به کربلا افزایش داده و  موانع ســفر را 
کم کنیم، می توانیم  این ســفرها را تکــرار کنیــم.  از برنامه های علی 
محمدقادری رئیس سازمان بهزیستی کشــور این است که این سفر ها 

ادامه دار باشد.
نوروزی افزود: مددجویان زائر کربلا شــور و اشــتیاق زیــادی دارند. 
بســیاری از این افراد زائر اولی هســتند و برای اولین باری است که این 
بستر برایشان محیا شده اســت. اگر سازمان بهزیســتی این موقعیت 
را ایجاد نمی کرد شــاید این عزیزان تا مدت ها نمی توانســتند به این 

سرزمین معنوی سفر کنند.

معاون پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش:
اردوهای راهیان نور دریایی برای دانش آموزان 

راه اندازی می شود
 معاون پرورشــی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش گفت: راهیان نور 
دریایی برای دانش آموزان راه اندازی می شــود چراکه این ســفرها هم 
برای دانش آموزان لذت بخــش خواهد بود و هم آنها با رشــادت های 

بیشتری آشنا خواهند شد.

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل معاونت پرورشــی و فرهنگی 
وزارت آموزش و پرورش، »اصغر باقرزاده« در آیین اختتامیه اردوهای 
راهیان نور دانش آموزی اظهار کرد:  اگر اســم ایــن اردوها، راهیان نور 
گذاشته شده اســت، باید ببینیم کدام نور را می طلبیم و به دنبال کدام 
نور هستیم. کســانی که به عظمت شــهادت پی بردند مدعی هستند 
بالاترین  مقام نورانی شهادت است. شهدا به این مقام رسیدند و کشش 
از طرف آنان هر ســال نوجوانان و جوانان و مردم ما را به ســمت مزار و 

محل شهادت خود می کشند و به راهیان نور متصل می کنند.  
باقرزاده گفت: شهدا بعد از شــهادت طبق آیات قرآن کریم، وعده های 
الهی را می بینند و به دیگران بشارت میدهند که بشتابید، مسیر درست 
است، آنان نزد خدا شاد هستند و بشارت می دهند که افراد به این مسیر 

نورانی بیایند.
معاون وزیر آموزش و پرورش خاطر نشــان کرد: به نظر من کشــش و 
جاذبه ی اردوهای راهیان نور از طرف شهداست که رونق می گیرد. قبل 
از کرونا ۸۰۰ هــزار دانش آموز به یادمان های شــهدا آمدند که این امر 

قطعا با عنایت و جاذبه شهدا صورت گرفته است.
وی با بیان اینکه در ایام کرونا راهیان نور تعطیل نشــد و حرکت خوبی 
در فضای مجازی انجام شد، خبر داد: آنچه در سال تحصیلی آتی پیش 
بینی شده این است که برای اردوهای راهیان نور دانش آموزی، راویان 
ویژه ای تربیت شــوند تا به صورت تخصصی برای دانش آموزان مفاهیم 
شهدا و شهادت را بازگو کنند.وی با پیش بینی حضور ۵۰۰ هزار دانش 
آموز در اردوهای راهیان نور ســال بعد و بازدید از یادمان های شــهدا 
گفت: لازم اســت انس مربیان و دانش آموزان در این اردوها و در طول 
سال تحصیلی با فرهنگ دفاع مقدس شکل بگیرد.باقرزاده تاکید کرد: 
ســفرها و اردوهای تربیتی راهیان نور پیشرفت معنوی و روحی را برای 
دانش آموزان به ارمغان می آورد.معاون وزیر آمــوزش و پرورش اظهار 
داشــت: دانش آموزان باید از دستاوردها و زیرســاخت های کشور که 
توسط بزرگ مردان ایران اســلامی به بار نشسته است آگاه شود و ما در 

صدد فراهم کردن اردوهای تربیتی بدین شکل هستیم.
باقرزاده همچنیــن خبر داد راهیان نور دریایی بــرای دانش آموزان راه 
اندازی می شود تا ضمن یادآوری رشادت های دریادلان بسیج و سپاه و 
ارتش در زمان دفاع مقدس با بخشی از این دستاوردها که بسیار مهم و 

استراتژیک است از نزدیک آشنا شوند.

ورگیری در بزرگراه نیایش ونده ز  دادگاه پر
 ۱۹ شهریور برگزار می شود

جلسه محاکمه عوامل دخیل در ســرقت خشن و مقرون به آزار بزرگراه 
نیایش، شنبه 1۹ شهریور برگزار می شود.

به گزارش مرکز رســانه قوه قضاییــه، دو هفته پس از دســتور حجت 
الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای رئیس قوه قضاییه برای رسیدگی 
سریع و دقیق و قاطع به ســرقت خشــن اتوبان نیایش، کیفرخواست 
مربوطه تنظیم و به دادگاه ارجاع شد و جلســه محاکمه عوامل دخیل 
در این سرقت خشــن و مقرون به آزار، روز شــنبه پیش رو 1۹ شهریور 
ماه برگزار خواهد شــد. وقوع یک فقره زورگیری و سرقت از یک زن در 
ترافیک بزرگراه نیایش و انتشار فیلمی از این سرقت در فضای مجازی، 
موجب شد تا موضوع رسیدگی در دستور کار تیمی از کارآگاهان اداره 

هجدهم پلیس آگاهی قرار گرفت. 
 رئیس پلیس آگاهی پایتخت ۲۷ مرداد ســال جاری از دستگیری این 
ســارق خبر داد و افزود: تحقیقات میدانی کارآگاهان نشــان داد، مرد 
جوان با سوءاســتفاده از ترافیک بزرگراه نیایش به خودروی مالباخته 
نزدیک شــده و با خشــونت و درگیری تلفن  همراه زن جوان را سرقت  

کرده است.  

شهر

معاون هوانوردی و امور بین الملل سازمان هواپیمایی 
کشــوری اظهار داشــت: ۲۵۰مجوز پرواز به صورت 
برنامه ای و ۷۵۰ پرواز فوق العاده صادر شــده اســت و 
تعداد پروازها در روزهــای نزدیک اربعین به روزانه ۷۰ 

پرواز نیز خواهد رسید.
به گزارش سازمان هواپیمایی کشوری، حسن خوشخو 
معاون هوانوردی و امور بین الملل سازمان هواپیمایی 
کشــوری  گفته اســت: تهیه بلیت پروازهای اربعین 
خارج از سایت رسمی شــرکت های هواپیمایی مورد 
تایید نیســت و مســافران در هنگام خروج از کشور با 
مشــکل مواجه خواهند شد.حســن خوشــخو گفت: 
شنیده ها حاکی از آن اســت بلیت هایی که به صورت 
گروهــی از ایرلاین خریداری شــده با سوءاســتفاده 
به صورت تکی به مــردم فروخته می شــود؛ بنابراین 
به مردم اعلام می کنیم که فقط از طریق ســایت های 
رسمی نسبت به تهیه بلیت اقدام کنند.وی تاکید کرد: 
صحت بلیت هایی که خارج از ســایت یــا دفاتر فروش 

شرکت های هواپیمایی خریداری شده باشد 
مورد تایید نیســت و خریداران این بلیت ها 
موقع خروج از کشور با مشــکل مواجه شده 

و از سوار شدن به پرواز ممانعت خواهد شد.
معاون هوانوردی و امور بین الملل ســازمان 
هواپیمایی کشــوری اظهار داشــت: طبق 
آخرین آمارهای دریافتــی، تاکنون بیش از 

۵۰ هزار بلیت رفت و برگشــت صادر شده که عمدتاً در 
مسیر رفت بوده و بیشــتر بلیت های دریافتی از طریق 
سایت های فروش شــرکت هواپیمایی خریداری شده 

است.
خوشــخو با بیان اینکه تاکنون مجوز هزار پرواز صادر 
شــده اســت، گفت: هر چقدر بــه روز اربعین نزدیک 
می شویم تعداد پروازها افزایش خواهد یافت به طوری 
که در روزهای نزدیک اربعین به روزانــه ۷۰ پرواز نیز 

خواهد رسید.
معاون هوانوردی و امور بین الملل سازمان هواپیمایی 

کشوری گفت: بر اســاس برنامه ریزی های 
صورت گرفته، برای ایجاد تســهیلات و رفع 
مشکلات پروازها، فردا تیمی به همراه رئیس 
سازمان هواپیمایی کشــوری به عراق سفر 
خواهند کرد.وی تاکید کرد: چنانچه تســت 
پی سی آر مسافران با مشکل مواجه باشد در 

عراق مسافران ملزم به تکرار تست می شوند.
همچنین یادآور می شود؛ سایت چارتر ۷۲4 و پرواز ۲4 
دارای مجوز از ســازمان هواپیمایی کشوری نبوده و در 
صورت خرید بلیت توســط متقاضیان هیچ مسئولیتی 

متوجه این سازمان نخواهد بود.
»محمدحســین مصحفــی« معــاون دفتــر نظارت 
بــر فرودگاه هــا، شــرکت ها و موسســات هوانوردی 
سازمان هواپیمایی کشــوری  نیز گفته است: بر اساس 
برنامه ریزی های صورت گرفته شرکت های هواپیمایی 
موظف شدند بر اســاس مصوبه ســازمان هواپیمایی 
کشــوری نســبت به فروش بلیت پروازهای اربعین از 

طریق ســایت های خود اقدام کنند و فروش از طریق 
دفاتر خدمات مسافرتی ممنوع بوده است.

وی با بیان اینکه 1۵ شــرکت هواپیمایی بــا توجه به 
ناوگان موجودشــان مجاز به فروش بلیــت پروازهای 
اربعین هســتند، افزود: به منظور افزایــش پروازهای 
اربعین از شــرکت های هواپیمایی خواسته شده است 
از انجام پروازهای فوق العاده به سایر کشورها خودداری 
کنند و ظرفیت خود را بــه پروازهای اربعین اختصاص 
دهند.مصحفــی تصریــح کــرد: در روز اول به دلیل 
حجم زیاد تقاضا بر روی سیســتم های رزرواســیون 
با اختلالاتی مواجه شــدیم که به فاصله چند ســاعت 
این مشکل حل شــد و بلیت ها به شــیوه معمول برای 
متقاضیان صادر شــد.وی گفت: مســافران می توانند 
شــکایات و نیازهای خود را در ســامانه حقوق مسافر 
سایت ســازمان به نشــانی caa.gov.ir مطرح و یا با 
شــماره تلفن های 44۶۶1۷۹۹ - 44۶۶1۸۶۶ واحد 

رسیدگی به شکایات تماس حاصل کنند.

اربعین

خریدار  شــهردار تهران در جلســه شورا 
گزارشــی از عملکرد یک ساله شهرداری در 
حوزه هــای مختلف ارائه کــرد و گفت: تا به 
امروز نه یک متر خلاف کرده ایم و نه چیزی 
را فروخته ایــم و تنها دو ملــک را به بورس 
برده ایم که برای آن نیــز حدود ۷ ماه تلاش 

انجام شد تا ساز و کار آن مهیا شود.
 علیرضا زاکانی با حضور در جلســه شورای 
اســلامی شــهر تهران و ارائه گزارشــی از 
عملکرد مجموعه شــهرداری تهران، افزود: 
سال گذشــته که مدیریت شهری را تحول 
گرفتیم هم شهر و هم شهروندان و مدیریت 
شــهری حال خوشــی که انتظار می رفت 
نداشــتند و علت هــم عدم عمــل و جهت 
گیری مناســبی بــود که مدیران شــهری 
داشــتند به شــکلی که  در طول دوران بر 
اســاس آنچه که مکتب و انقلاب ما عنوان 

کرده است، عمل نشده.
وی افزود: شــهر ما از ترافیک ، آلودگی هوا، 
بدمســکنی، کمبود مســکن و فرسودگی 
کالبدی رنج مــی برد و با کمبود ســرانه ها 
مردم با مشــکلات زیادی مواجــه بودند و 
این مشــکلات را تحمل می کردند و نهایتا 
شــهروندان ما از بی توجهی هــا دلخوری 
داشتند. آنچه در شــهر مهم است شهروند 
ماســت که باید ایمنی و آســایش و امنیت 
داشته باشند و زمینه رشد روحی و حرکت 
در مســیر پیشرفت محقق شــود اما بخش 
عمــده ای از شــهروندان ناراضــی بودند. 
مدیریت شــهری به یک روزمرگــی افتاده 
بود و علت آن را تنش مالی اعلام می کردند 
به شــکلی که به زعم خودشان سه ماه سال 
1۳۹۹ را با قــرض حقــوق داده بودند. بی 
تردید توجه به مــردم مهمترین رکنی بوده 
است که در یک ســال اخیر مورد توجه قرار 

گرفته است.
وی افزود: روز گذشــته در کمیسیون ماده 
۵ موضوع 1۰۰ هکتار از محدوده کن مورد 
بررســی قرار گرفت قاعده ای در گذشــته 
وجود داشــت که ۷۰ هکتــار از اصل محله 
کن در این محدوده قــرار داردو  باید مورد 
بازبینــی قرار بگیــرد. قاعــده ای که برای 
زمینهای بالای یک هکتار اجرا می شــود و 
۶۶ درصد این زمین ها زیــر هزار متر بودند 
و این یعنــی ۹۹ درصد مــردم از این قاعده 
متزلزل می شــوند و حدود 1۵ هزار نفر در 
معرض آســیب قرار می گیرند به شکلی که 

با اندک سانحه ای کســی به آنها دسترسی 
نخواهد داشت و این به دلیل نوع نگاه غلطی 
اســت که در این کشــور در دوره ای حاکم 
بوده، لذا با مــردم در محل صحبت کردیم و 
راهکاری ارائه شد و به گفته شهروندان ۳۵ 
سال بوده که شهروندان به دنبال آن بودند. 
خوشبختانه ظرف یک ســال گذشته شورا 
نیز سیاست های توجه به مردم را در دستور 

کار قرار داده.
زاکانی با تاکید بر این که باید در شهر تحول 
را محقق کنیم و این تحــول در همه جنبه 
ها همراه با نوسازی باید باشــد، افزود: ما با 
نگاه به گذشته، هر فردی که کار خوبی انجام 
داده قدردانی کردیم و از اقدامات بد عبرت 
گرفتیم.در مورد گذشــته هیــچ گاه حرف 
نزدیم ومدام در مورد آینده صحبت کردیم. 
خوشــبختانه بسیاری از مشــکلات را حل 

کردیم و تا امروز محتاج قرض نشده ایم.
به گفته شــهردار تهران، مســیری را طی 
کرده ایم که ۲۸ هر مــاه حقوق کارمندان را 
تصفیه کردیم و صدها میلیون صرفه جویی 
محقق شده اســت.بی تردید شهر نیازمند 
تحول همه جانبه و رشد موزون است نه رشد 
کاریکاتوری و برای تحقق این مهم نیازمند 
تحقق پیشرفت در ابعاد مختلف هستیم. ما 
مسئولیت پذیری را پیشه کردیم و در همه 
حوزه ها این مســئولیت پذیــری را انجام 

دادیم، چرا که شوراها و شهرداریها در کشور 
قابلیت های بسیاری دارد. در همین راستا به 
ســراغ موضوعات اجتماعی رفتیم و در این 
حوزه ســرافرازیم چرا که روزی که شــروع 
کردیم تا به امروز از ۲1 هزار معتاد متجاهر 
که پاره تن ما هستند با نگاه اعتقادی، کمک 
به آنها را آغاز کردیم و امــروز ۳ هزار و ۲۰۰ 
تخت بــه صورت فعــال دایر شــده و هفته 
آینده هزار و ۸۰۰ تخت بــه این عدد اضافه 
خواهد شــد و این افتخاری برای شــورا و 

شهرداریست.

معتادان متجاهری را جمع آوری 
کردیم که کسی حاضر به قبول 

مسئولیت آنها نبود
وی تاکید کــرد: ما معتــادان متجاهری را 
جمــع آوری کردیــم که کســی حاضر به 
قبول مســئولیت آنهــا نبود.معتادان زخم 
باز، معلول،صغر ســنی و کبر سنی، که هیچ 
کس حاضر نبود سراغ آنها را بگیرد ما منیت 
ها را کنار زدیم و همه دســتگاهها پای کار 
آمدند و  منجر به این شــد که امروز در یاور 
شهرها شاهد ارائه خدمات هستیم. ما برای 
خود موضوع تبدیل تهــران به الگوی جهان 
اســلام را به عنوان یک چشــم انداز تا سال 
141۰ را تعیین کردیم و در این مسیر تحول 
ســخت و کاربردی و تحول نرم و فناورانه را 

انجام  خواهیم داد.زاکانــی ادامه داد: امروز 
۹۶ درصد مدیــران ما از درون شــهرداری 
تهران انتخاب شــدند توجه مــا به رضایت 
مندی شهروندان و پرســنل جدی بود، لذا 
به حقوق و مســکن آنها توجــه کردیم و در 
این راســتا 1۲ سیاســت و ۹۰ کلان پروژه 
را ارائــه کردیم. همچنین تحــول فناورانه 
را در دســتور کار قرار دادیم تا در راســتای 
تحقق شهر هوشــمند هویت را برای شهر 
خلق کنیم. بزرگترین طرح ما برای توسعه 
کالبدی شهر توســعه بر مبنای حمل و نقل 
عمومی است به شکلی که اگر به شعاع ۸۰۰ 
متر از هر ایســتگاه مترو نوسازی مبتنی در 
الگوی خودمان را محقق کنیم در وهله اول 
شــهر ما ایمن می شــود و دو هزار هکتار از 

بافت فرسوده ما تحت تاثیر قرار می گیرد.
شــهردار تهران با تأکید بر اینکه مبتنی بر 
این توسعه هویت شــهر را تغییر می دهیم و 
در کنار آن مسکن مردم را تامین می کنیم، 
افزود: این در شرایطی اســت که امروز یک 
میلیون مســکن در تهران کمبــود داریم. 
ایجاد ایمنی و آسایش برای مردم و تکمیل 
زیر ساختهای حمل و نقل عمومی از اهمیت 
ویژِه ای برای ما برخوردار اســت. در ســال 
جاری ۲ هــزار و ۲۰۰ دســتگاه اتوبوس در 
تهــران بــه ۵۵۰۰ اتوبوس باید برســد که 
ان شاءالله بخشــی از آن در ابتدای مهر ماه 

به نــاوگان تزریق می شــود همچنین باید 
از دولت بابــت حمایت هــا قدردانی کنی. 
همچنین از مجلس و دســتگاه قضایی که 
تا هفته گذشــته ۳1 هزار میلیــارد تومان 
در محاکــم مجموعــه حقوقی مــا به نفع 
شهرداری حکم گرفته و البته ۳۷۵ میلیارد 
تومان نیز حق با مردم بوده اســت، تشــکر 

می کنیم.
وی گفت: به صــورت کلــی در طرح های 
مشارکتی در سال گذشــته ۸ هزار میلیارد 
تومان املاک به شهرداری بازگردانده شده 
و روز نخستی که به شــورا آمدیم صحبت از 
۷۵ هزار میلیارد تومان بدهی شــهر بود. اما 
خوشــبختانه امروز 1۸ هزار میلیارد تومان 
طلب شــهرداری ها از دولت است که بخش 
عمده آن مربوط به شــهرداری تهران است 
و در سامانه دولت ثبت و مقرر شده این رقم 
از بدهی های شهرداری کاسته شود که این 

امر بار مالی ما را کاهش می دهد.
زاکانی تأکیــد کرد: تا به امــروز نه یک متر 
خلاف کرده ایم و نه چیــزی را فروخته ایم و 
تنها ۲ ملک را به بورس برده ایم که برای آن 
نیز حدود ۷ ماه تلاش انجام شد تا ساز و کار 

آن مهیا شود.

امسال عدد بزرگتری در صدور
 پروانه داریم

وی ادامه داد: از ســه هفته پیش هر شــنبه 
پروژه هایی در مقیاس شــهر افتتاح خواهد 
شــد که پایانه اکباتان و کلنــگ زنی ادامه 
بزرگراه یادگا امام در قالب آنها انجام شــده 
اســت . همچنین وعده دادیم ۹۹ تقاطع را 
ایجاد کنیم که تا خرداد ۳ تقاطع افتتاح شد 
و 1۸ تقاطع دیگر تا پایان سال افتتاح خواهد 
شد. به این ترتیب شورا و شــهرداری دوره 
ششم نشــان داد که می خواهد در راستای 
خدمت به مردم کار کند. ســال گذشــته ۵ 
هزار و 4۰۰ پروانه صادر کردیم اما ظرف دو 
ماه قبل با اصلاح تبصره 1۵ در کمیســیون 
ماده ۵ گشــایش بزرگی در بافت فرســوده 
انجام شــد که به این ترتیب نسبت به سال 
گذشته می توانیم شــاهد عدد بزرگتری در 
صدور پروانه داشته باشیم. همچنین نسبت 
به سال گذشــته در حوزه منابع ۳۵ درصد 
جلوتر هستیم و این در شــرایطی است که 
حمله سایبری به سیستم های ما وقفه ای را 

در کار ایجاد کرده بود.

وز افزایش می یابد واز در ر وزهای نزدیک اربعین به ۷۰ پر وازهای عتبات در ر پر

رئیس انجمن دیابت ایران مطرح کرد

وهای دیابت ورت پوشش بیمه ای برای دار ضر
خریدار  رئیس انجمن دیابت ایران گفت: 
پوشــش بیمه ای مناســب برای داروهای 
بیماران مبتلا به دیابت در کشور لازم است 
زیرا این بیماران بیشترین هزینه را با توجه 
به اینکه مادام العمر باید دارو مصرف کنند، 

می پردازند.
اسدالله رجب درباره افزایش داروی ترکیبی 
کنتــرل کننده قنــد خون )ســینوریپا( و 
انســولین قلمی افزود: دیابت بیماری است 
که اگر به درستی با مصرف مداوم داروهای 
مورد نیاز کنترل نشــود تمام سیستم های 
اصلی بدن از جمله قلب، کلیه، کبد، چشــم 
و غیره را تخریب کرده و عــلاوه بر افزایش 
هزینه های سنگین به بیمار و خانواده وی، 
به نظام سلامت کشور نیز خسارت وارد می 

کند.
وی اظهار داشت: ۳۵  ســال است که تاکید 
می کنیم باید ابزار و داروهای بیماران مبتلا 
به دیابت تحت پوشش مناســب بیمه قرار 
بگیرد در حالیکه این اتفــاق رخ نمی دهد 
و این افراد مجبورند هزینــه های زیادی را 

بابت دارو پرداخت کنند.
رجــب تاکید کرد: بــه عنــوان مثال یک 

بیمار مبتلا به دیابت که انســولین مصرف 
می کند ســالانه یک هزار و ۷۰۰ بار تزریق 
انجام می دهد و ۲ هــزار و 1۰۰ بار نیز قند 
خونش را اندازه می گیــرد بنابراین باید از 
این بیمــاران حمایت شــود و بیمه هزینه 
کنترل های روزانه و مورد نیــاز بیمار را به 

عهده بگیرد.
به گفته وی، ۲۰ درصــد جمعیت بالای ۲۰ 
سال کشــور مبتلا به دیابت نوع ۲ هستند 
و ســالانه حــدود ۳۰۰ هزار نفر به شــمار 
دیابتی هــا اضافه می شــود، هــر چه عمر 
متوســط ایرانیان بالاتر می رود، ابتلا به این 

بیماری نیز بیشتر می شود.
رئیس انجمــن دیابت ایــران تصریح کرد: 
شــمار بیماران مبتلا به دیابت در ۲۵ سال 
گذشته چهار برابر افزایش یافته، اگر بتوانیم 
این بیماری را به موقع شناســایی و درمان 
کنیم، هزینه های درمان آن نیز کاهش می 
یابد و توجه به پیشگیری در ابتلای افراد به 
این بیماری بسیار ضروری و با اهمیت است.

رجب ادامه داد: چاقــی و اضافه وزن، عوامل 
محیطی، نداشــتن تحرک و تغذیه سالم از 
جمله عوامل ابتلا به بیماری دیابت اســت 

و ۸۰ درصد افرادی کــه دارای اضافه وزن و 
چاقی هستند، در معرض ابتلا به دیابت نوع 
۲ قرار دارند، همچنین عــده ای از بیماران 
فقط یک بار به پزشــک مراجعه می کنند و 
زمانــی که داروهــای آنها تمام می شــود، 
دوبــاره همــان دارو را از داروخانــه تهیه و 
مصرف می کنند و دیگر به پزشــک مراجعه 

نمی کنند.
وی با بیان اینکــه  پیشــگیری از دیابت و 
عوارض آن به نوعی صرفه جویی به شــمار 
می رود، اظهار داشــت: آموزش راحت ترین 
و بهتریــن راهکار این پیشــگیری اســت، 
آموزشــی کاربردی کــه بتوان بــا تکیه بر 
ارزشــیابی کیفی آن از آمــار مبتلایان به 
دیابت و عوارض آن و نیز افزایش هزینه های 
تحمیلی آن کــم کرد، در شــرایط کنونی 
کشــور که حــوزه دیابت نیز دچــار برخی 
نارسایی ها از جمله افزایش هزینه های مهار 
و کنترل دیابت اســت باید به آموزش توجه 

اساسی کرد.
رجب خاطرنشــان کــرد: بایــد بتوانیم با 
همکاری سیاستگذاران، متخصصان، افراد 
دیابتی، خیرین و دســت اندرکاران حوزه 

دیابت  بتوانیم دســت در دســت یکدیگر 
آینده روشــنی برای دیابت در کشور رقم 

بزنیم.
  اطلس فدراسیون جهانی دیابت نشان می 
دهد شــیوع دیابت نوع 1 و ۲ رو به افزایش 
است به طوری که تعداد افراد مبتلا به دیابت 
در منطقــه خاورمیانه و شــمال افریقا که 
ایران نیز در همین منطقه واقع شده، تا سال 
۲۰4۰ دو برابر افزایــش خواهد یافت یعنی 
از ۳۵ میلیون و 4۰۰ هــزار نفر امروز به ۷۲ 

میلیون و 1۰۰ هزار نفر خواهد رسید.
در دنیا پنج میلیون نفر از بزرگســالان ۷۹-
۲۰ ســاله مبتلا به دیابــت،  1۹۳ میلیون 

نفر بــدون تشــخیص،  ۳1۸ میلیــون نفر 
پیش دیابت یا دچــار اختلال تحمل گلوکز 
هستند،  تا ســال ۲۰4۰، عده دیابتی ها به 
۶4۳ میلیون نفــر خواهد رســید و هزینه 
ســالانه دیابت،  حــدود ۶۷۳ میلیارد دلار 
برآورد می شود یعنی 1۲ درصد بودجه ملی 
بهداشــت صرف درمان دیابت و عوارض آن 

می شود.
در حال حاضر در ایــران حدود 1۲ درصد از 
جمعیت بزرگسال به دیابت مبتلا هستند، 
در دنیا از هر 1۰ نفر، یک نفر دیابتی است و 
پیش بینی می شــود که تا سال ۲۰4۵ از هر 

هشت نفر یک نفر به دیابت مبتلا باشد. 



ســاوه – علی کریمی  مدیــرکل اداره 
فرهنگ وارشــاد اســامی اســتان مرکزی 
گفت:اظهارکرد:سیاست قطعی اداره فرهنگ 
وارشاد اسامی استان مرکری در مدیریت جدبد 
حمایت از شهرستان ها و بازیابی ظرفیت های 
فرهنگی و هنری موجود در نقاط مختلف استان 

است.
سینا دلشــاد  در نخســتین کنگره ملی شعر 
عاشورایی که در سالن ســلمان ساوجی ساوه 
برگزارشد،اظهارکرد:سیاســت قطعــی اداره 
فرهنگ وارشــاد اسامی اســتان مرکری در 
مدیریت جدبد حمایت از شهرستان ها و بازیابی 
ظرفیت های فرهنگی و هنری موجود در نقاط 

مختلف استان است.
وی افزود:امروز در ســاوه شــهر ادیبان شاهد 

برگزاری کنکره ملی هستیم و درشهرستان نیز 
افتتاحیه سوگواره تعزیه در حال برگزاری است در 
هر شهرستانی که ظرفیت برگزاری برنامه های 

فرهنگی در طراز ملی را دارد حمایت می شود.
مدیرکل اداره فرهنگ و ارشــاد اسامی ساوه 
تصریح کرد: تبیین واقعه عاشورا و اهداف والای 
این نهضت منطبق با اهــداف والای فرهنگی از 
مهم ترین اهداف برگزاری ایــن همایش بوده 

است.
امام جمعه ســاوه گفت:بایستی در حفظ و نشر 
فرهنگ عاشورا تمام توان و تاش خود را به کار 
گیریم و این مهم می تواند در قالب های هنری 

چون شعر به بهترین شکل صورت گیرد
حجت الاســام جعفر رحیمی  در نخســتین 
کنگره شعر عاشــورایی که در ســالن سلمان 
ساوجی ســاوه برگزارشد،اظهارداشت:نهضت 

عاشورا چه در شــعر، چه در قصه و چه در قالب 
های دیگر ادبی تمام شدنی نیست، یک مکتب 
و مذهب همیشگی است و از هر منظر و زاویه ای 
که به آن نگاه کنیم نو است از این رو که حماسه و 
عاطفه در شعر جایگاه وسیع تری برای جولان 
دارند و شعر همواره تاثیر بیشتری نسبت به نثر 
دارد. وی افزود:نهضت عاشورا زیربنای فرهنگ 
شیعی اســت و نقطه عطف فرهنگ شیعی هم 
واقعه عظیم کرباست وادبیاتی که حول محور 
کربا به وجود آمده یک ادبیات کاما مستقل و 

خاص خود کربا است.
امام جمعه ساوه تصریح کرد:ادبیات عاشورایی از 
ریشه دارترین و گسترده ترین شاخه های ادبیات 
آیینی است که تاریخ نظم و نثر و شواهد آن،گواه 
وســعت و قدمت این جریان در مقاطع مختلف 

تاریخ ادبیات است.

بوشــهر- رضا حیدری      نشســت خبری سخاوت 
اسدی، مدیر عامل ســازمان منطقه ویژه  ارس با حضور 
محمد علی موسوی، مدیر کار و خدمات اشتغال، خسرو 
افروزه، معاون توسعه اقتصادی و جذب سرمایه و محمد 
باقر یوسف زاده مدیر روابط عمومی و تشریفات سازمان 
منطقه ویژه پارس و نزدیک ۲۰۰ نفر از اصحاب رســانه، 

فعالین اجتماعی و مجازی استان بوشهر برگزار شد.
سخاوت اسدی مدیر عامل سازمان منطقه ویژه پارس 

در زمینه آلودگی منطقه ویژه پارس گفت؛ هیچ کســی 
نمی تواند منکر آلودگی صنعتی در این منطقه شــود اما 
اینکه این آلودگی به دلیل ترکیبات آن منشــاء بیماری 
سرطان باشد و یا اینکه نرخ این بیماری در منطقه  پارس 
بالاتر از میانگین ســایر نقاط کشــور باشد توسط هیچ 
دستگاهی چه دانشــگاه علوم پزشکی و سازمان محیط 

زیست استان بوشهر تایید نشده است.
وی ادامه داد؛ ســازمان منطقه ویژه پارس از پژوهش ها 
و تحقیقات در زمینه شــناخت و رفع اثرات آلودگی در 
منطقه حمایت کامل می کند و تمام تاش خود را جهت 

کاهش فلرینگ در منطقه انجام خواهد داد.
مدیر عامل ســازمان منطقه ویژه پارس افــزود؛ پروژه 
اولین واحد پالایشی ســرمایه گذاری در منطقه پارس 

شــمالی در هفته دولت آغاز به کار کرد که نشان دهنده 
عظم راسخ وزارت نفت برای توســعه این منطقه است 
و بحثی در مورد جا به جایی این منطقه در دســتور کار 

نیست.  اسدی همچنین در پاســخ به سوال خبرنگاران 
در زمنیه تعهــد وزارت نفت در بحث مســئولیت های 
اجتماعی گفــت؛ در هفتــه دولت بیــش از ۲۷ طرح 
عام المنفعه در اســتان بوشهر توســط وزارت نفت به 
بهره برداری رسید و اعتباری بالغ بر ۱۳۷۷ میلیارد تومان 
برای این امر اختصاص یافت و جا دارد دستگاه ها ذی ربط 
استان بوشهر با اجرای پروژه ها مصوب این مبلغ را جذب 

نمایند.
سخاوت اسدی در مورد مشــوق های سرمایه گذاری در 
منطقه گفت؛ وظیفه اصلی ســازمان منطقه ویژه پارس 
جذب ســرمایه گذار و حمایت از ســرمایه گذاران است 
زیرا این امر ارتباط مستقیمی با اشتغال پایدار و توسعه 
منطقــه دارد و در ســازمان منطقه ویژه پــارس با ارائه 
مشوق هایی مانند اختصاص اراضی تملیکی به سرمایه 
گذارانی که پــروژه  آنها در مرحله انجام اســت، اصاح 
آیین نامه ها و رفع موانع پروژه های نیمه کاره سعی شده 
است سرعت فعالیت های اقتصادی در منطقه را افزایش 

دهیم.

اصفهان-مریم مومنی     شرکت مترو منطقه اصفهان 
اعام کرد: خرید بلیت تک ســفره غیر نقــدی مترو با 
دستگاه های خودکار فروش بلیت در ایستگاه های مترو 

فعال و راه اندازی شد.
به دلیل عدم استفاده مداوم برخی شــهروندان از مترو 
و نیز بــه همراه نداشــتن کارت بلیت اصفهان توســط 
مســافران، امکان خرید بلیت تک ســفره غیر نقدی با 

دستگاه های )QR( خودکار فراهم شد.
پیش از این هر شهروند و یا مسافر برای خرید بلیت تک 
سفره و استفاده از مترو باید به باجه های مستقر و داخلی 
فضای مترو مراجعــه می کردند؛ اما اکنــون این امکان 

بدون نیاز به اپراتور و توسط خود شخص انجام می شود.
با امکاناتی که در نظر گرفته شده از این پس شهروندان 
و مســافران می تواننــد بــا اســتفاده از کارت بانکی 
خود، نســبت به خرید بلیت تک ســفره QR از طریق 
دستگاه های مستقر در تمامی ایستگاه های مترو اقدام 
کنند. راهنمای خرید بلیت در تمامی مراحل شبیه کار 
با دستگاه های خودپرداز بوده و فرد می تواند به هر تعداد 
بلیت تک سفره قطار را به صورت کد QR خریداری و با 
نزدیک کردن کاغذ دریافتی بــه صفحه گیت مترو وارد 

محوطه سوار شدن مترو شود.
این روش صدور بلیت بسیار مناسب مسافران و افرادی 

که فاقد اصفهان کارت بوده می باشد اما باید توجه داشته 
باشــند که این بلیت ها فقط یک ماه اعتبار و به قمیت ۲ 

هزار و 8۰۰ تومان به فروش می رسد.
در حال حاضر از ۲۰ ایســتگاه هشــت ایستگاه قدس، 
شهیدعلیخانی،کاوه،شهید باهنر، امام حسین)ع(،سی و 
سه پل، آزادی و دفاع مقدس روزهای جمعه به دلیل غیر 
فعال بودن باجه های تهیه بلیت، دســتگاه های صدور 

بلیت تک سفره برای استفاده مسافران فعال است.
همچنین شــهروندان می توانند بلیت های تک سفره 
مترو را از طریق نرم افزار اصکیف با قابلیت دانلود از بازار 

یا فروشگاه play به صورت غیر حضوری تهیه نمایند.

 ســنندج- فاطمه ملایی      مدیرکل صنعت،معدن و 
تجارت کردســتان گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون 
طی بازرســی های انجام گرفته در مجموع ۹۹ میلیارد 
و ۳۹8 میلیون ریال جریمــه برای متقاضیان واحدهای 
صنفی و غیر صنفــی متخلف در اســتان در نظر گرفته 

شده است.
بختیــار خلیقی اظهــار کــرد: از ابتدای ســال جاری 
تاکنــون در مجموع ۱۱ هــزار و ۹8۰ مورد بازرســی 
از واحدهای صنفی و غیرصنفی در ســطح بازار استان 
انجام شــده اســت. وی افزود: با تاش بازرســان این 

ســازمان در بازرســی های به عمل آمــده از واحدهای 
صنفــی و غیرصنفی ۲ هزار و ۱۶۳ مورد تخلف کشــف 
شده است. مدیرکل صنعت، معدن و تجارت کردستان 
ادامه داد: در ایــن رابطه یک هــزار و ۹۲۹ فقره پرونده 
برای واحدهــای متخلف صنفی و غیرصنفی تشــکیل 

شده است. خلیقی با اشــاره به اینکه عمده این تخلفات 
گران فروشی، کم فروشــی و عدم درج قیمت بوده است، 
خاطرنشان کرد: ۳۳۵ مورد تخلف از ۲ هزار و ۳۴۰ مورد 
گزارش مردمــی از تخلف اصناف احراز شــده که بعد از 

تشکیل پرونده به تعزیرات حکومتی معرفی شده اند.

بوشهر

اصفهان

مدیر عامل سازمان منطقه ویژه پارس:

 اولین واحد پالایشی سرمایه گذاری در منطقه پارس شمالی  آغاز به کار کرد

شرکت مترو منطقه اصفهان خبر داد؛

وش بلیت تک سفره در اصفهان راه اندازی دستگاه های خودکار فر

 ملارد-ریحانــه رجبــی   محمــد بهمنــی 
شــهردارمارد با بیان این مطلب که عملیات اصاح و 
بهسازی معابراصلی وفرعی سطح شهریکی از دغدغه 
های اصلی مجموعه مدیریت شــهری محسوب می 
شــود از ابتدای امسال در راســتای روان سازی تردد 
وسایل نقلیه، مناسب ســازی محیط و سیما و منظر 
شهری و آرامش و آسایش شــهروندان دردستور کار 
قرارگرفت و بر اســاس ضرورت های موجود تا پایان 

سال نیز ادامه خواهد داشت.
وی در ادامه افزود: انجام عملیات کفپوش پیاده روها، 
ترمیم، اصاح ،جدولگذاری،تعمیــر وتعویض چراغ 
های روشــنایی، اجرای ســرعتگیر و اجرای روکش 
آسفالت معابرسطح شــهر ازجمله اقداماتی می باشد 
که به همت واحد عمرانی وزیربنایی شهرداری مارد 

بطور مستمر در حال پیگیری واجرا می باشد.
بهمنی مناسب سازی معابر سطح شهر را یکی از عوامل 
موثر در زیباسازی و ایمن سازی فضای شهری دانست 
وگفت:ایجاد معابر مناســب بر اســاس استاندارهای 
لازم می تواند در بالابردن ایمنی،روان ســازی تردد و 

سیمای شهرتاثیربسزایی داشته باشد. 
شــهردارمارد در پایان خاطرنشــان کــرد با توجه 
بــه اینکه تحقق اهداف شــهری نیازمند مشــارکت 
شهروندان است از شــهروندان فهیم شهرمارد می 
خواهیم که همکاری هــای لازم را در راســتای ارائه 
خدمات بهینه با مجموعه مدیریت شــهری داشــته 

باشند.

 شیراز -چراغی   اســتاندار فارس گفت: به منظور 
تامین آب مــورد نیاز صنایــع اســتان، راهکارهای 
مختلفی از سوی قرارگاه عملیاتی و شورای راهبردی 

آب استان در دست اقدام و اجرا است.
محمد هادی ایمانیه افــزود: انتقال آب خلیج فارس و 
استفاده از پساب فاضاب شهرهای بزرگ از مهمترین 
اقدامات و راهکارهایی اســت که برای این منظور در 

دستور کار قرار دارد.
وی ادامــه داد: در بحــث انتقال آب خلیــج فارس به 
استان، از طریق خط پنجم کشــور که مصوب معاون 
اول رئیس جمهور است، کار آبرسانی به شمال استان 
با مشارکت وزارت نفت، ستاد اجرایی فرمان امام )ره(، 
سازمان توســعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو(، قرارگاه ســازندگی خاتــم الانبیا و 

سرمایه گذار در حال انجام است.
او اظهار داشت: این خط که تاکنون ۳۰ کیلومتر از لوله 
گذاری آن انجام شــده، از خلیج فارس آغاز می شود و 
از شهرســتان های مُهر، لامرد، خنج، فیروزآباد، کوار، 
شیراز و مرودشــت عبور خواهد کرد و تا شمال استان 

و فولاد مبارکه اصفهان ادامه خواهد یافت.
استاندار فارس اضافه کرد: ۲ خط دیگر که شرق استان 
و غرب استان را پوشش خواهد داد نیز در تفاهم  نامه ای 
که با قرارگاه خاتم داشته ایم گنجانده شده و بنا است از 

محل تهاتر نفت اجرا شود.
ایمانیه گفت: اخیرا با موافقتی که گرفته ایم بنا اســت 
که یک آنتنی از خط انتقال آبی که به ســمت معادن 
گلگهر اســتان کرمان رفته برای انتقال به شهرستان 

های شرق استان به ویژه بختگان و نی ریز گرفته شود.

فارسملارد
شهردارملارد مطرح کرد؛

مناسب سازی معابر یکی از عوامل موثر در زیباسازی و ایمن 
سازی فضای شهری

استاندار فارس:

    راهکارهای مختلف برای تامین آب صنایع 
در دستور کار است

مدیرکل اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی استان مرکزی :

سیاست اداره کل ارشاد حمایت و بازیابی ظرفیت های فرهنگی وهنری است

 سرمایه گذاری ۴۳۰ میلیارد ریالی
  در حوزه عمران و زیرساخت شهرکهای صنعتی 

استان البرز 
البرز  - مظفری   مدیرعامل شرکت شــهرکهای صنعتی استان البرز 
اعام کرد: بنا داریم در ســال جاری تعدادی واحد کارگاهی را در شهرک 

های صنعتی این استان به صنایع خاق و دانش بنیان اختصاص دهیم.
 »حمیدرضا عقاب نشــین« در جمع خبرنــگاران درخصوص اقدامات و 
پروژه های زیرساختی شــهرکهای صنعتی دولتی اســتان البرز، افزود: 
شــرکت های دانش بنیانی که توانایی خریداری، احداث یا اجاره اماکن 
جدید را ندارند از واحدهای کارگاهی اســتیجاری استفاده خواهند کرد 
تا زمانیکه به مرحله رشد و سوددهی رسیده و بتوانند در محلی وسیع تر 
به ادامه فعالیت خود بپردازند.وی به دیگر برنامه های در دست اقدام این 
حوزه اشــاره کرد و گفت: یکی دیگر از موارد مورد پیگیری در شهرکهای 
صنعتی، موضوع تامین زیرساخت هایی همچون آب مورد نیاز واحدهای 
صنعتی اســت که به زودی شاهد انتقال پســاب آب کرج به شهرکهای 
صنعتی خواهیم بود.عقاب نشــین افزود: برای بهره برداری از طرح های 
زیرساختی شــهرکهای صنعتی ۴۳۰ میلیارد ریال ســرمایه گذاری در 
حوزه عمران و زیرساخت صورت گرفته اســت.وی به بهره برداری از سه 
پست برق در شهرک های صنعتی استان اشــاره کرد و اظهار داشت: این 
پست های برق که تا پایان ســال به بهره برداری خواهد رسید در شهرک 
های صنعتی اشتهارد،کوثر و امید است.مدیرعامل شرکت شهرک های 
صنعتی اســتان البرز گفت: تمام واگذاری های اخیر اراضی صنعتی را با 
توجه به تقاضاهای زیادی که در استان وجود دارد از طریق مزایده انجام 
داده ایم و این مزایده ها به گونه ای است که از طریق ارزیابی کیفی صورت 
می گیرد و دست دلالان از خریداری زمین ها کوتاه شده است.وی افزود: 
همچنین در اســتان البرز زمین های واگذار شده از سال های گذشته در 
حال تعیین تکلیف است و در آینده نزدیک تمام اراضی بهره برداری نشده 

بازپس گیری و به بهره برداران واقعی می رسد.

  رئیس شورای اسلامی شهر شیراز:

 شورای شهر  پشتیبان شهردار است

شیراز – چراغی  مهدی طاهری رئیس شورای شهر شیراز بعد از رأی 
اعتماد به دکتر اسدی، با اشاره به رأی اعتماد اعضای شورای شهر به وی، 
همه اعضای شورا را فارغ از رأی داده شــده، حامی شهردار جدید دانست 

که آن را در عرصه عمل و از همین لحظه نشان خواهند داد.
وی اهداف دوره ششم شورای شهر شیراز مبارزه با زمینه های شکل گیری 
فســاد و انجام اقدامات جهادی را مهم ترین خواســته خویش از شهردار 

جدید دانست که باید به صورت جدی آن را پیگیری نماید.
رئیس شورای شهر با اشــاره به فضای گفتمانی حاکم بر جامعه و فرمان 
مقام معظم رهبری در راستای جهاد تبیین، شهرداری را یکی از مهم ترین 
متولیان تحقق عملی فریضه جهاد تبیین از طریق خدمت رسانی فوری 
و جهادی به مردم دانست که طبق مصوبات شــورا باید با اولویت مناطق 
محروم صورت گیرد. طاهری ضمن تبریک به دکتر اسدی، او را مدیری با 
تجربه دانست که مطمئناً این پیشینه خدمتی او به سرعت بدنه شهرداری 
را به جای درگیری امور اداری درون سازمانی، به تحرک و پویایی خواهد 
رساند و شاهد تحرک در تمامی شهر و شــروع پویاتر طرح های عمرانی 

خواهیم بود.

   اعزام ۳ هزار و ۵۰۰ زائران گلستانی
 به مرز مهران

گرگان-مهنازمحمدزمانی  معاون حمل و نقــل اداره کل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای گلســتان گفت: ۳ هزار و ۵۰۰ زائر کربای معلی از 
استان با ۱۱۴ ســرویس به مرز مهران اعزام شدند.ایوب میرشاهی گفت: 
از اول شــهریور اعزام زائران اربعین حسینی از گلستان به مرز مهران آغاز 
شده است.۱۱۴ ســرویس ۳ هزار و ۵۰۰ مســافر را به مرز مهران منتقل 
کردند.میرشاهی ادامه داد: ۲۰۰ دســتگاه برای انتقال زائران گلستانی 
به مرز مهران تدارک دیده شــده اســت و اگر تقاضا زیاد باشد ۹۰ درصد 
اتوبوس های ناوگان حمل و نقل گلستان در این مسیر تردد خواهند کرد 
و برای جا به جایی مسافران به شهر ها و استان های نزدیک از مینی بوس و 
سواری بهره گیری خواهد شد.او گفت: تاکنون از ۳۰ هزار گلستانی ثبت 
نام کننده در سامانه سماح برای سفر اربعین ۱۲ هزار نفر برای استفاده از 

ناوگان حمل و نقل عمومی اعام آمادگی کردند

مهندس سید جعفر موسوی شهردار منتخب 
شورای اسلامی شهر چهارباغ شد

 

البرز -  مظفری    اعضاي شوراي اسامي شــهر چهارباغ روز دوشنبه 
چهاردهم شهریورماه ســال جاری در جلسه رســمی خود با اکثریت آرا 

مهندس سید جعفر موسوی را به عنوان شهردار چهارباغ انتخاب کردند.
شصتمین جلسه رسمی شورای اسامی شهر چهارباغ با دستور کار انتخاب 
شهردار دیروز در دفتر شورای اســامی شهر برگزار و مهندس سید جعفر 
موسوی با کسب اکثریت آرا به عنوان شهردار چهارباغ انتخاب شد.جلسه 
انتخاب شهردار چهارباغ با حضور اعضای شورای اسامی شهر برگزار و در 
این جلسه مهندس سید جعفر موسوی به  عنوان شهردار منتخب چهارباغ 
معرفی شد. شایان ذکر است شورای اسامی شهر چهارباغ پس از برگزاری 
جلسات منظم و مستمر، بررســی رزومه ۳۷ نامزد پست شهردار، گفت و 
گوی چهره به چهره با گزینه های منتخب و... بالاخره در جلسه روز دوشنبه 
۱۴ شهریور ۱۴۰۱ ، مهندس موسوی را با اکثریت آرا به  عنوان شهردار شهر 
چهارباغ معرفی کرد.گفتنی اســت پس از طی روال اداری و قانونی و تایید 
استانداری البرز و دستگاه های نظارتی، مهندس موسوی به عنوان شهردار 
چهارباغ ســکان مدیریت شــهرداری را بر عهده خواهد گرفت.مهندس 
موسوی دارای مدرک کارشناسی ارشد عمران و پیش از این در مسوولیت 
های معاون سرمایه گذاری سازمان همیاری شهرداری های استان البرز/
شهردار سابق مشکین دشت/عضو هیئت مدیره هال احمر استان تهران و 

معاون اسبق عمرانی فرمانداری مارد مشغول به خدمت بوده است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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از ابتدای سال جاری تا کنون صورت گرفت؛

جریمه  ۹۹ میلیارد ریالی واحدهای صنفی و غیر صنفی متخلف کردستان



در آستانه بازگشایی مدارس انجام شد
توزیع بسته های آموزشی بنیاد یاس بین 

دانش آموزان بی بضاعت کشور
بنیاد نیکوکاری یاس در آســتانه بازگشــایی مدارس و شــروع سال 
تحصیلی، اقدام به تهیه بســته های آموزشی شامل کیف، لوازم التحریر 

و دیگر ملزومات مدرسه برای دانش آموزان نیازمند کشور کرده است.
به گزارش روابــط عمومی گروه مالی گردشــگری، بنیــاد یاس از بدو 
تاسیس تاکنون در راســتای مســئولیت های اجتماعی همه ساله در 
آســتانه بازگشــایی مدارس، توزیع لوازم التحریر و کیف مدرسه بین 
دانش آموزان مناطق محروم و کمتر برخوردار کشور را در برنامه داشته 

است.
بسته های آموزشی بنیاد یاس امســال در ۳۰ نقطه از کشور توزیع می 
شــود که اولویت با مناطق کمتر برخوردار و دانــش آموزان بی بضاعت 
خواهد بود. همچنین بخشــی از لوازم التحریر به دانش آموزان مدارس 
کیمیای دانش تعلق می گیرد که توســط بنیاد یــاس با حمایت گروه 

مالی گردشگری و بانک گردشگری ساخته شده است.
بنیاد یاس تاکنون ۲۹ مدرسه با عنوان کیمیای دانش در مناطق محروم 
کشــور احداث کرده و در حال حاضر هزاران دانش آموز این مناطق در 
حال تحصیل هســتند. همچنین در آینده نزدیک ۳ مدرسه جدید نیز 
در استان سیستان و بلوچستان افتتاح و مورد بهره برداری قرار خواهد 

گرفت.
این گزارش حاکیســت: بنیاد یاس همچنین در راســتای طرح شهید 
سلیمانی وزارت آموزش و پرورش و در آستانه سال تحصیلی امسال ، با 
حمایت گروه مالی گردشگری و بانک گردشگری یک زمین ورزشی در 

تاکستان استان قزوین مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت. 
بنیــاد نیکوکاری یــاس فاطمــه النبی)س( وابســته به گــروه مالی 
گردشگری اســت و تمام فعالیت های انجام شــده در بنیاد یاس طبق 
سیاســت های هیات امنا گــروه مالــی گردشــگری و حمایت بانک 

گردشگری صورت می گیرد.
ســازمان ملل متحد روز چهاردهم شــهریور )پنجم ســپتامبر( را روز 
جهانی خیریه نام گذاری کرده اســت که به این طریق نقش موسسات 
خیریه و همراهان آنان را در کاهش بحران های انســانی و کاهش درد و 

رنج مردمان نیازمند گرامی می دارد.

۱۶ بانک دیگر مکلف به عرضه ارز اربعین شدند 
ســخنگوی بانک مرکزی از تکلیف 1۶ بانک دیگر به عرضه ارز اربعین 

خبر داد. 
»مصطفی قمری وفــا« در توئیتر نوشــت: بانک مرکزی در راســتای 
تســهیل شــرایط عزیمت هموطنان به عتبات عالیات در ایام اربعین 
حســینی علاوه بر پنج بانک عامل قبلی، تمامی شــعب ارزی 1۶ بانک 
دیگر را هم با اولویت شهر تهران و کلان  شهرها مکلف کرد تا ارز اربعین 

با نرخ توافقی به زائران عرضه کنند. 

از دیگر خدمات بانــک مرکزی به زائران اربعیــن پرداخت 1۰۰ دلار یا 
معادل آن دینار عراق از صرافی های بانکی است. 

برای دریافت ارز اربعیــن متقاضیان تنها باید کارت ملــی خود را ارائه 
دهند و هیچ محدودیتی برای دریافت ارز اربعین نیســت، زیرا تنها یک 

بیستم ارز مسافرتی است و جذابیتی برای دلالان ندارد.
بانک مرکزی در بخشــنامه ای به بانک های ملی، سپه، تجارت، ملت و 
صادرات، تاکید کرد درصورت بروز هرگونه اختلال در ســامانه نظارت 
ارز )سنا( صرفا پس از احراز هویت متقاضیان، نسبت به فروش ارز اقدام 
کرده و پس از رفع مشکل سامانه ســنا، اطلاعات مربوط به فروش ارز را 

در سامانه ثبت کنند.

مدیرعامل بانک مسکن در معارفه عضو جدید هیات مدیره تاکید کرد
 استفاده از مدیران جوان و متخصص

 در بدنه مدیریتی
مدیرعامل بانک مسکن ضمن تبریک به عضو 
جدید هیــات مدیــره این بانک، بر شایســته 
سالاری و استفاده از مدیران جوان و متخصص 

در بدنه مدیریتی تاکید کرد.
به گزارش پایگاه خبری بانک مســکن- هیبنا 
، دکتر محمود شــایان در جلســه معارفه علی 
کمالی عضو جدید هیات مدیره بانک مســکن 
با تاکید بر اینکه باید نیروهای جوان را در راســتای شایســته سالاری 
شناسایی کنیم، اظهار داشــت: در زمان تغییر یا بازنشسته شدن ارکان 
مدیریتی ســتاد و صف حتما باید تکریم مدیران قبلی مورد توجه قرار 

گیرد چرا که مدیران بانک سالیان سال تلاش کرده است.
مدیرعامل بانک مســکن با بیان اینکه هدایت کشتی در شرایط طوفان 
هنر است، خطاب به اعضای هیات مدیره و هیات عامل بانک تاکید کرد: 
نیروهای فنی و متخصص باید در شرایط سخت و مواج، این کشتی را به 

سرمنزل مقصود هدایت کنند.
وی، انســجام و همدلی را مهمترین اولویت مدیران عنوان کرد و گفت: 
اســتراتژی ما در بانک مســکن این اســت تا مدیران جوان با تجربه و 
متخصــص را در رده مدیریتی به کار گیریم تا بهــره وری بانک بیش از 

پیش افزایش یابد.
مقام عالی بانک، درباره عضو جدید هیات مدیــره بانک نیز گفت: آقای 
کمالی یکی از مدیران مستعد و خوش فکر است و امیدوارم استقرار وی 

در تصمیمات بانک اثر بخش باشد.
گفتنی است علی کمالی عضو جدید هیات مدیره بانک مسکن،پیش از 

این مدیریت امور شعب استان هرمزگان در این بانک را برعهده داشت.

واریز نذورات برای آستان قدس رضوی خدمت 
جدید همراه  بانک تجارت

امکان واریز نذورات مردمی به حســاب آســتان قدس رضوی از طریق 
برنامه کاربردی همراه بانک تجارت فراهم شد.

به گزارش روابط عمومی بانک تجارت، مشتریان و کاربران همراه بانک 
تجارت می توانند با ورود به بخش نیکوکاری این برنامه کاربردی، وجوه 
موردنظر خود را به هر مبلغ بدون واســطه به حســاب آســتان قدس 

رضوی نزد بانک تجارت واریز کنند.
در بخش نیکوکاری همراه بانک تجارت علاوه بر نذورات آســتان قدس 
رضوی، امکان واریز کمک های مردمی به حســاب ســایر موسســات 
خیریه کشور همچون آسایشگاه کهریزک، برنامه جهانی غذا، صندوق 
کودکان ســازمان ملل )یونیســف(، کمیته امداد امــام خمینی )ره(، 
محک، حمایت از بیماران ضایعه نخاعی، موسسه خیریه نیکان ماموت، 

صندوق ملی محیط زیست و ستاد مردمی دیه فراهم است.

با افزایش سرمایه از محل سود انباشته بانک 
ملت 472.000 میلیارد ریالی می شود

هیات مدیره بانک ملت پیشــنهاد خود را مبنی بر افزایش ســرمایه ای 
بالغ بر ۲۰۹,۹۵۷میلیارد ریال از محل ســود انباشته به سازمان بورس 
اوراق بهادار ارائه کرد.به گزارش روابط عمومی بانک ملت، هیات مدیره 
این بانک بورســی که با سرمایه ثبت شــده ۲۰۷,۰4۲ میلیارد و ۸۶۲ 
میلیون ریال و افزایش ســرمایه تاییدشــده در جریان ثبت ۵۵,۰۰۰ 
میلیارد ریال و با نماد وبملت در بازار ســرمایه کشــور فعال اســت،  با 
توجه به ماده ۳ دســتورالعمل مراحل زمانی افزایش ســرمایه شرکت 
های ثبت شــده نزد ســازمان بورس و اوراق بهادار )مصوب 1۷ مهرماه 
1۳۹۵ هیات مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار و اوراق بهادار( گزارش 
توجیهی خود را به منظور پیشنهاد افزایش ســرمایه این بانک از مبلغ 
۲۶۲,۰4۲,۸۶۲,۰۰۰,۰۰۰ ریال به مبلغ 4۷۲,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰ 
ریال از محل سود انباشــته و با هدف بهبود ساختار سرمایه و استفاده از 
مزایای معافیت مالیاتی موضوع بند )ف(تبصره ۲ قانون بودجه ســال 

14۰1  به نهاد ناظر ارائه کرد.
بر اســاس این گزارش، افزایش ســرمایه ۲۰۹,۹۵۷ میلیــارد و 1۳۸ 
میلیون ریالی بانک ملت در تاریخ هفتم شــهریورماه ســال جاری به 
تصویب هیات مدیره این بانک خصوصی شده رسیده و برای اظهارنظر 

به حسابرس و بازرس قانونی ارسال شده است.
بر این اساس، اظهارنظر بازرس قانونی نسبت به گزارش توجیهی هیات 
مدیره بانک ملت درباره افزایش سرمایه پس از این اطلاع رسانی خواهد 
شــد ضمن این که انجام این افزایش ســرمایه علاوه بر بازرس قانونی، 
منوط به موافقت سازمان بورس و اوراق بهادار و بانک مرکزی جمهوری 

اسلامی ایران و تصویب مجمع عمومی فوق العاده این بانک خواهد بود.

 تقویت صنعت فولادی در ملایر با تسهیلات
 بانک ملی ایران

بانک ملی ایران در راســتای حمایت از صنایع تولیدی در اســتان های 
مختلف و تقویت روند اشــتغالزایی در این مناطق، یــک هزار میلیارد 
ریال تسهیلات به شرکت فرو آلیاژ آســا آذرین ملایر در استان همدان 
پرداخت کرد.به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، این تسهیلات 
برای تولید فروســیلیس با ظرفیت 1۸ هزار تن به شرکت فرو آلیاژ آسا 

آذرین ملایر پرداخت شده است.
شرکت فرو آلیاژ آســا آذرین ملایر از اردیبهشت ســال 1۳۹۸ با هدف 
تامین مواد اولیه مورد نیاز صنایع فولادسازی و جلوگیری از خروج ارز و 

صادرات در شهرک صنعتی جوکار شهرستان ملایر احداث شده است.
این شرکت در زمینی به مساحت ۵۵ هزار مترمربع با ظرفیت اسمی ۲۰ 
هزار تن در سال احداث و در زمینه تولید و فرآوری فروسیلیس فعالیت 
می کند و با سرمایه گذاری سه هزار میلیارد ریال و سرمایه گذاری ارزی 
1۰ میلیون دلار احداث شــد که برای 1۵۵ نفر اشتغال زایی مستقیم و 

۳۰۰ نفر غیرمستقیم ایجاد کرده است.

رشد 88 درصدی تسهیلات اعطایی شعبه کاشان 
در دولت سیزدهم 

رئیس شعبه کاشان بانک توســعه صادرات ایران عنوان کرد: این شعبه 
با اعطای ۸ هزار و 4۷۰ میلیارد ریال تســهیلات طی یکســال اخیر در 
مقایســه با مدت مشابه ســال قبل با تســهیلاتی بالغ بر 4 هزار و ۵۰۰ 

میلیارد ریال به رشد ۸۸ درصدی دست یافته است.
به گــزارش روابط عمومی بانک توســعه صــادرات ایــران، ابوالفضل 
سلمان با اشاره به رشــد ۸۲۵ درصدی مانده تسهیلات شعبه کاشان، 
گفت: مانده تســهیلات شعبه تا پایان مردادماه ســال جاری، معادل ۷ 
هزار و ۳4۰ میلیارد ریال بوده است که در مقایســه با مانده تسهیلات 
شعبه در مدت مشــابه ســال قبل با رقمی معادل ۷۹۶ میلیارد ریال، 
این رشد چشــمگیر است.سلمان یادآور شــد: در راستای تحقق شعار 
ســال مقام معظم رهبری مبنی بر توجه ویژه به »تولید، دانش بنیان و 
اشتغال آفرین« طی یکسال اخیر پنج طرح اشتغالزا توسط شعبه بانک 

توسعه صادرات ایران در شهرکاشان، تامین مالی شده است.
رئیس شــعبه کاشــان افزود: با توجه به ظرفیت های شهرکاشــان در 
حوزه تولید فرش ماشــینی، عمده طرح های تامین مالی شده در حوزه 
واردات ماشــین آلات ریســندگی و تجهیزات خط تولید کارخانجات 
فرش را شامل می شود.وی یادآور شد: پس از میلگرد، فرش صدرنشین 
محصولات صادراتی کاشان اســت و ارمنستان، ازبکســتان، اسپانیا، 
اســترالیا، افغانســتان، آلمان، امارات، اندونزی، انگلســتان، ایتالیا، 
بحرین، بلاروس، برزیل، پاکستان، ترکیه، ترکمنستان، چین، روسیه، 
سنگاپور، ســوریه، عمان، عراق، قطر، قزاقســتان، کویت، گرجستان، 
لبنان، مالزی، هندوستان، ویتنام، کنیا، کانادا، قطر، صربستان و آمریکا 

از جمله کشورهای مقصد صادراتی کاشان به شمار می روند.
سلمان، ظرفیت های شهرکاشــان را در حوزه های صنعتی قابل تامل 
توصیف کرد و گفت: در راستای حمایت از صنایع صادرات محور، بانک 
توســعه صادرات ایران نگاه ویژه ای به صنایع لوازم خانگی در کاشــان 

دارد.

ح راکد نوش افرا پس از 9 سال با تسهیلات  طر
 بانك صنعت و معدن در استان کهگیلویه 

و بویر احمد احیا شد
طرح آب معدنی نــوش افرا پس از ۹ ســال رکود با تامیــن مالی بانک 
صنعت و معــدن احیا و با حضور معاون وزیر صمــت، معاون هماهنگی 
امور اقتصادی استاندار کهگیلویه و بویر احمد، مدیر کل سازمان صمت، 
مدیر بانک صنعت و معدن اســتان و ســایر مسئولان اســتانی افتتاح 
شــد.به گزارش روابط عمومی بانک صنعت ومعدن، میزان تسهیلات 
پرداختی این بانک به شــرکت یاد شــده که به تولید و بسته بندی آب 
معدنی طبیعی بدون گاز با ظرفیت ۷۵ تن در سال اشتغال دارد، شامل 
تسهیلات سرمایه ثابت جهت بازســازی و نوسازی به مبلغ ۶۵ میلیارد 
ریال از محل منابــع بند الف تبصره 1۸ قانون بودجه ســال 14۰۰ می 

باشد که در سال جاری پرداخت شده است.
گفتنی اســت طرح مزبور پس از بهره برداری بــرای 1۸ نفر به صورت 

مستقیم اشتغالزایی به همراه خواهد داشت.

وزانه از خودپردازهای بانک  سقف برداشت ر
سینا 500 هزار تومان شد

در راســتای خدمت رســانی مطلوب به زائران اربعین حســینی، سقف 
برداشــت روزانه از خودپردازهای بانک ســینا ۵۰۰ هزار تومان شــد.به 
گزارش روابط عمومی بانک ســینا، طبق مجوز بانک مرکزی و همزمان با 
فرا رسیدن ایام اربعین حسینی و تسهیل فعالیت های بانکی زائران، امکان 
برداشت وجه نقد از دســتگاه های خودپرداز بانک سینا در سراسر کشور 
تا سقف پنج میلیون ریال فراهم شــده است.سقف برداشت دستگاه های 
خودپرداز بانک ســینا از تاریخ هشتم شــهریورماه تا پنجم مهرماه سال 
جاری، برای دارندگان کارت های عابربانک سینا تا مبلغ پنج میلیون ریال 
افزایش یافته اســت.گفتنی است علاوه بر اســتان های ایلام، کرمانشاه و 
خوزســتان و همچنین نقاط مرزی چذابه، شــلمچه، مهران و خسروی، 
امکان برداشت وجه نقد تا مبلغ پنج میلیون ریال در تمام خودپردازهای 

بانک سینا در سراسر کشور به صورت درون بانکی افزایش یافته است.
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 برنامه وزارت اقتصاد برای توسعه دامنه وثایق و تسهیل فرآیند وثیقه گذاری

 با سامانه توثیق سهام، وام بگیرید

خریدار  مشــاور وزیر اقتصاد گفت: در راستای 
اجرای دســتور رئیس جمهور برای توسعه دامنه 
توثیق و تســهیل وثیقه گذاری ســامانه ســتاره 
رونمایی شده اســت که به کمک آن دارایی های 
مــردم بع عنــوان وثیقه بــرای ارائــه خدمات و 

تسهیلات بانکی مورد استفاده قرار می گیرد.
 یکی از موانــع اصلی بنگاه ها به ویــژه بنگاه های 
کوچک و خانوارها برای دریافت تسهیلات بانکی 
خرد، عــدم امکان تودیع و تامیــن وثیقه به بانک 

است.
رئیــس جمهــور در بازدیــد از بانــک مرکزی 
دستور داد که دامنه وثایق توســعه یابد و فرآیند 

وثیقه گذاری تسهیل شود.
رئیس جمهــور با اشــاره به ضــرورت پرداخت 
به موقع تســهیلات بانکــی تأکید کــرد: نباید 
بین تصمیــم و اعلام عمومی، با اجــرا و پرداخت 
تســهیلات فاصله باشــد و در این زمینــه تاکید 
می کنم توســعه دامنه وثایق و تســهیل فرایند 

وثیقه گذاری اجرایی شود.
آیت الله رئیســی بانک مرکــزی را موظف کرد، 
امــکان تنــوع وثیقه گــذاری را بــرای گرفتن 
تســهیلات، از جمله وثیقه گــذاری اوراق مالی 
معتبر و مابه التفاوت ارزش وثیقه تسهیلات طلا و 

ماشین آلات، فراهم کند.
»محمد جلال« مشــاور وزیر اقتصاد در خصوص 
این موضوع اظهار داشت: وزارت اقتصاد در دولت 
سیزدهم برنامه ای در حال طراحی و پیاده سازی 
دارد که مرحله نخســتن آن تحت عنوان سامانه 

»ستاره« توثیق ســهام رونمایی شــده است تا 
دارایی هــای برنامه پذیر در اختیــار مردم مثل 
ســهام، اوراق بهادار، اندوخته بیمه عمر، سنوات 
افراد نزد صندوق های بازنشســتگی، امکان کسر 
از حقوق کارکنان و کارمندان، دارایی ارزشــمند 
و فلــزات گران بها به عنوان وثیقه فــرد برای ارائه 
خدمات و تســهیلات بانکی مورد اســتفاده قرار 

گیرد.

سامانه ستاره در جهت اجرای دستور 
رئیس جمهور است

وی افــزود: ایــن دارایی هــا باید بــه صورت 
الکترونیکــی قابلیــت احراز مالکیت، کشــف 
قیمت و امــکان تعیین ارزش، نقد شــوندگی 
قابل قبول باشــد و نهــاد متولی بتوانــد آن را 
مدیریت کند؛ ســپس اطلاعــات اینها به یک 
سامانه مرکزی متصل می شود تا خدماتی که بر 
پایه وثیقه مثل تســهیلات بانکی، ارائه تضمین 
بر روی قراردادهــا، توثیق قضایی و دســتگاه  
انتظامی به مردم ارائه می شــود و از این سامانه 

بهره مند شود.
مشاور وزیر اقتصاد تصریح کرد: با فعالیت سامانه 
ســتاره عملیات توثیق به صــورت الکترونیکی 
انجام خواهد شــد که در مرحله نخست استفاده 
از ظرفیت سهام افراد در بورس مورد بهره برداری 
قرار گرفته اســت. هم اکنون در آغاز این طرح سه 
بانک قرض الحسنه مهر ایران، رســالت و ملی به 
سامانه ستاره دسترسی دارند و بانک ها در مرحله 

تامین اعتبار و منابع لازم برای آغاز ارائه خدمات 
خرد و کلان هستند.

محمد جــلال بیان کــرد: برای اجرای دســتور 
رئیس جمهور در توسعه دامنه توثیق، مذاکراتی 
در حوزه نیازمندی های فنی از ســمت شــرکت 
کدگذاری منطقه ای انجام شــده و در ادامه با سه 
بانک دیگر هم گفت وگو کردیم تا به سامانه ستاره 

متصل شوند.

رویکرد وزارت اقتصاد توسعه وثیقه گذاری 
الکترونیک و هوشمند است

وی گفت: وزارت اقتصاد در ادامه با ســایر نهادها 
در زمینه های دیگر همچون بیمــه عمر و... وارد 
مذاکره می شــود تا ســامانه ســتاره شمولیت 
بیشتری داشته باشد و مردم بدون نیاز به مراجعه 
حضوری به صــورت الکترونیــک از این خدمات 

بهره مند شوند.
مشاور وزیر اقتصاد اظهار داشت: در موضوع توثیق 
و تضمین  گذاری انواع دارایی ها کشور جوان است 
و الگوی ســنتی همچنان غلبه دارد البته رویکرد 
وزارت اقتصــاد توســعه مفهــوم وثیقه گذاری 
الکترونیک و هوشــمند اســت و انتظــار داریم 

نهادهای نوین در این زمینه پایه ریزی شوند.
محمــد جــلال تاکید کــرد: بــا طراحــی این 
اکوسیســتم دارایی های نزد مــردم و بنگاه ها در 
طیف وســیع تری به عنوان ابزاری در جهت امور 
تامین مالــی و انجام قراردادهــا و انجام تعهدات 

بهره برداری می شود.

خریدار  معــاون نظــارت بر نهادهــای مالی 
ســازمان بورس و اوراق بهــادار موضوع صندوق 
های سرمایه گذاری در گذشــته، حال و آینده را 

بررسی کرد. 
علیرضا ناصرپور، معاون نظارت بر نهادهای مالی 
ســازمان بورس و اوراق بهادار با اشــاره به اینکه 
صندوق های ســرمایه گذاری به عنــوان یکی از 
ابزارهای ســرمایه گذاری غیر مستقیم شناخته 
می شــوند، گفت: روش های ســرمایه گذاری به 
دو روش مســتقیم و غیر قابل مستقیم انجام می 
شود که روش غیرمستقیم شــامل صندوق های 
سرمایه گذاری و ســبدگردانی هستند، صندوق 
های ســرمایه گذاری هم به دو صورت غیرمعامله 
در بورس و قابــل معامله در بــورس صورت می 

گیرد.
ناصر پور بــه جایگاه صندوق ســرمایه گذاری در 
قانون اشــاره کرد و افزود: در بند ۲۰ ماده 1 قانون 
بازار گفته شده که صندوق ســرمایه گذاری نهاد 
مالی است که فعالیت اصلی آن سرمایه گذاری در 
اوراق بهادار اســت و مالکان آن به نسبت سرمایه 
گذاری خود در ســود و زیان شــریک هســتند 
همچنین در بند ه ماده 1 قانون توســعه ابزارها و 
نهادهــای مالی جدید به منظور تســهیل اجرای 
سیاســت های کلی اصل 44 قانون اساسی گفته 
شده که صندوق سرمایه گذاری نهادی مالی است 
که منابع مالی حاصل از انتشــار گواهی سرمایه 
گذاری را در موضوع فعالیت مصوب خود سرمایه 

گذاری می کند.
وی ادامه داد: با توجه به اهمیت صندوق سرمایه 
گــذاری در مــوارد۲،۳ و 4 این قانون بــه بیان 
جزییــات آن ها نظیر انــواع شــیوه ثبت، مدت 
فعالیــت، حداقل ســرمایه و … پرداخته شــده 
اســت. معاون نظارت بر نهادهای مالی ســازمان 
بــورس و اوراق بهــادار در خصــوص روند تعداد 
صندوق های ســرمایه گذاری اظهار داشــت: از 
ســال 1۳۸۶ تاکنون تنوع و تعداد صندوق های 
ســرمایه گذاری به صورت قابل توجهی افزایش 

یافته است.
معاون نظارت بر نهادهای مالی ســازمان بورس و 
اوراق بهادار تصریح کرد: در ۵ ســال اخیر خالص 
ارزش دارایی های صندوق های ســرمایه گذاری 

به صــورت میانگین ســالی ۳۸ درصــد افزایش 
داشته اســت که با توجه به افزایش تعداد و تنوع 
صندوق های سرمایه گذاری پیش بینی می شود 

این روند با سرعت بالاتری رشد کند. 
همچنین بــا توجه بــه افزایش رغبت بــه بازار 
ســرمایه در ۲ ســال اخیر تعداد صنــدوق های 
ســرمایه گذاری جدید دارای مجوز فعالیت رشد 
چشمگیری داشــته اســت و با توجه به افزایش 
ضریب نفوذ ســرمایه این روند در آینده با شیب 

بیشتری رشد خواهد کرد. 
وی ادامه داد: در سال های گذشته متناسب با نیاز 
بازار ســرمایه انواع صندوق های سرمایه گذاری 
جدید طراحی و به بازار معرفی شده اند که به نظر 
می رسد با توجه به بلوغ بازار سرمایه در سال های 
اخیر لازم است این روند با سرعت بیشتری ادامه 

یابد.
ناصرپور در خصوص تنوع صندوق های ســرمایه 
گذاری عنوان کرد: ســازمان بورس و اوراق بهادار 
در ۶ ماهه ابتدایی سال 14۰1 اقدام به طراحی و 
معرفی ۳ صندوق ســرمایه گذاری جدید به بازار 

سرمایه کرده است.
 وی به صندوق تضمین اصل ســرمایه اشــاره 
کرد و افزود: هدف این صندوق ایجاد اطمینان 
خاطر برای سرمایه گذارانی که تمایل دارند به 
صورت غیر مســتقیم وارد بازارسرمایه شوند، 
این نــوع صنــدوق ۲ ویژگی دارد که شــامل 
تضمین اصل ســرمایه توســط رکن ضامن و 
بعدی تضمین اصل ســرمایه توسط دارندگان 
واحد ممتاز اســت. در حال حاضر هم تعداد ۵ 
موافقت اصولــی برای این نــوع صندوق صادر 

شده است.
این مســئول بازار ســرمایه ســپس به صندوق 
مختص اوراق دولتی پرداخت و عنوان کرد: هدف 
از این نوع صندوق ایجاد صندوق با درآمد ثابت با 
حداقل ریسک با توجه به موضوع سرمایه گذاری 
اســت که در حال حاضر تعداد ۸ موافقت اصولی 

برای آن صادر شده است.
همچنین وی به صندوق املاک و مســتغلات نیز 
پرداخت و افزود: هدف این صنــدوق ایجاد ابزار 
سرمایه گذاری در املاک و مســتغلات به عنوان 
یکی از بسترهای پرمخاطب سرمایه گذاری است 

که تاکنون ۵ موافقت اصولی برای آن صادر شــده 
است.

ناصرپــور در قســمت انتهایــی ارائــه در مورد 
رویکردهای آتی ســازمان بــورس اوراق بهادار 
در حــوزه توســعه و نظــارت بر صنــدوق  های 

سرمایه گذاری موارد زیر را عنوان نمود:
حرکت در راستای طراحی ابزارهایی جهت ورود 

مستمر و بلندمدت منابع به بازار سهام
انجــام اقدامات در راســتای تخصصــی نمودن 
صندوق هــای ســرمایه گذاری نظیــر صندوق 

سرمایه گذاری بخشی، کالایی و غیره
اصلاحات پیشــنهادی در راســتای ایجاد زمینه 

برای توسعه برخی از صندوق ها
ایجاد صندوق طرح آتیه کارکنان به منظور تامین 

آتیه بازنشستگی
تعریف ابزارهای مشترک مالی با بیمه مرکزی در 

راستای استفاده از پتانسیل موجود
تعریــف اســتانداردهای مشــخص در خصوص 
صندوق های ســرمایه گذاری دارای منابع تحت 

مدیریت بالای ۲۵ همت
پرداخت تمامــی مبالغ خروجــی از صندوق به 

صورت الکترونیکی
ارائه پیشــنهادهای اصلاحــی در قانــون بازار 
در حــوزه شناســایی تعــارض منافــع و اتخاذ 

رویکردهای مناسب در قبال آن ها
شناســایی موقعیت های تعارض منافع و تعریف 
موارد کنترلی به منظور کاهش تعارض منافع در 

صندوق های سرمایه گذاری
ابلاغ هنجارهای رفتــاری لازم الرعایه توســط 

مدیران صندوق های سرمایه گذاری

شعبهبانک

در همایش سرمایه گذاری در صندوق های سرمایه گذاری برای مقابله با تورم مطرح شد

رشد چشمگیر صندوق های سرمایه گذاری در ۲ سال اخیر


